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Včasih 
viničarije, 

danes 
počitniške 

hišice 

INPAK '90 
v Gornji 
Radgoni 

Sejmišče v Gornji Radgoni bo 
od 4. do 8. junija znova odprto 
za obiskovalce in poslovneže. V 
tem času bo namreč v Gornji 
Radgoni Mednarodni sejem em-
balaže, transporta in tehnike pa-
kiranja. Na sejmu se bodo sreča-
li proizvajalci in kupci embalaže, 
embalažnih materialov, strojev 
za pakiranje, tiskanje, opreme za 
skladišča in transport na eni in 
strokovnjaki za embalažo in mar-
keting na drugi strani. 

Sejem INPAK je v Gornji 
Radgoni vsako drugo leto, na 
njem pa lahko vidimo novosti s 
področja embalaže, strojne opre-
me za pakiranje, seznanimo pa 
se tudi z mednarodnimi določili 
s področja transporta in trženja. 
Gre za pomembna področja, ki 
smo jih pri nas sicer dolga leta 
zanemarjali, v tržnem gospodar-
stvu in ob potrebi za učinkovito 
vključevanje v mednarodno trgo-
vino pa bomo morali mnogo več 
storiti tudi za videz in ugled na-
šega blaga. 

Program razstave so organiza-
torji pripravili v sodelovanju s 
priznanimi tržnimi strokovnjaki; 
v okviru sejma bo potekal 3. se-
minar za embalažo, na strokov-
nih srečanjih pa bodo obravna-
vali teme: Pakiranje in Evropa 
92, Pomen pakiranja in embalaže 
za optimalni transport blaga. 
Embalaža — ekologija. 

Na sejmu se bo predstavilo 
okoli 180 domačih in tujih raz-
stavljalcev, gre torej za največji 
tovrstni sejem v Jugoslaviji. Tuji 
razstavljalci prihajajo iz Avstrije, 
Italije, Madžarske, ZDA, Nemči-
je, Francije in Švedske. Razstava 
na štiri tisoč kvadratnih metrih je 
vsekakor vredna ogleda, za po-
slovneže pa je obisk sejma tako 
rekoč nujnost. 

JB 

Vlada je tudi za javnost dela 
Prejšnji četrtek je bila prva tiskovna konferenca 

nove slovenske vlade, ki so se je udeležili predsednik 
Izvršnega sveta Lojze Peterle, podpredsedniki 
dr. Jože Mencinger, Matija Malešič in dr. Leo Še-
šerko ter Stane Stanič in tiskovni predstavnik IS RS 
Branko Podobnik. Beseda je bila o delu izvršnega 

sveta, nameravanih ukrepih na področju gospodar-
stva, družbenih dejavnostih in regionalnega razvoja. 
Podobni pogovori bodo stalna praksa, tako kot 
možnost občanov, da se neposredno pogovorijo s 
predsednikom Lojzetom Peterletom. 

I. kotar 

PODJETJE HIKO OLGA MEGLIC JE V HUDIH TEŽAVAH 

Predlog za stečaj 
v prejšnjem tednu je bilo v go-

spodarstvu ptujske občine več 
zborov nezadovoljnih delavcev. 
Na začetku tedna so zborovali 
delavci Iskre Biromatike in zah-
tevali pospešeno delo sodišča. V 
drugi polovici tedna pa so se jim 
priključili delavci Haloškega bi-
sera — hotela Poetovio in delav-
ci Hiko Olga Meglič. 

Na zboru delavcev te ptujske 
kovinske organizacije v Dolanah 
so zahtevali stečaj, poleg tega pa 
izplačilo osebnih dohodkov za 
april ter po možnosti tudi izpla-
čilo regresa za vse zaposlene v 

enakem deležu. Podjetje Olga 
Meglič je po zadnjih podatkih 
dolžno sedem milijonov nemških 
mark. Delavski svet je pred zah-
tevo delavcev obrata Dolane za 
stečaj sicer dal predlog za prisil-
no poravnavo. Predsednik občin-
skega izvršnega sveta Tone Ceh 
pa je na tam zboru, ki je bil 
24. maja, predlagal usmerjeni 
stečaj, saj bi na ta način lahko re-
šili tisto, kar se še da. V podjetju 
pa naj bi pripravili vse potrebno 
za ustanovitev več manjših pod-
jetij. Na osnovi analiz, kaj je ren-
tabilno in kaj ni, pa naj bi se 
odločili, kateri del podjetja bo 
šel v stečaj. 

Delavci so zelo nezaupljivi, saj 
so prepričani, da zdajšnje vod-
stvo predloga o drugačni organi-
ziranosti ni sposobno pripraviti, 
saj bi ga že moralo oblikovati, 
prav tako perspektivni proizvod-
ni program, ne pa da ie čakalo 
na 60. dan blokade. Četrtkova 
zahteva po stečaju je v bistvu ne-
zaupnica dosedanjemu vodstvu. 
Delavci se tudi zavedajo, da jim 
tudi deblokada ne bi prinesla 
boljše prihodnosti. Zanjo bi po-
trebovali več milijonov dinarjev, 
štiri milijone dinarjev pa po ne-
polnih izračunih potrebujejo za 
nemoteno proizvodnjo. Manjka-
jo jim nekateri osnovni materiali 
za delo. Na zboru v Dolanah so 
povedali, da so prišli tako daleč, 
da si ne morejo kupiti niti svin-
čnika. V zadnjih letih so v podje-
tje prihajali takšni in drugačni 
»rešitelji«. Dobro so jih plačali, 
rešitev pa od nikoder. Zdi se, kot 
da je z vsakim novim rešiteljem 
»odšel« tudi del podjetja. V Do-
lanah se tudi vprašujejo, kje so 
razvojni rezultati. Ena od zahtev 
protestnega zbora je tudi ugota-
vljanje odgovornosti za vse, ki so 
krivi za nastalo stanje. _ 

24. maja se je na izredni seji 
sestal tudi delavski svet podjetja 
Hiko Olga Meglič. Predlagali so, 
da izvršni svet skupščine občine 
Ptuj in ptujski bančniki poiščejo 
strokovnjake s področja vodenja. 

ekonomije in računovodstva z 
namenom, da pripravijo predlog 
za reorganizacijo podjetja. To 
delo naj bi za podjetje opravili 
po posebni pogodbi. 

V Olgi Meglič so tudi imeno-
vali stavkovni odbor in oblikova-
li zahtevo po izplačilu osebnega 
dohodka. Delavci so sicer zahte-
vali lOO-odstotni osebni doho-
dek, vendar je finančni službi 
podjet ja uspelo zbrati le za akon-

tacijo 2000 dinarjev po zaposle-
nem. Ostanek dohodka pa jim 
bodo po zagotovilih odgovornih 
podjetja izplačali v začetku juni-
ja. 

Delavci Olge Meglič kljub te-
žavam delajo naprej, saj se zave-
dajo, da jim nedelo lahko prine-
se samo še dodatne težave. Slu-
žba družbenega knjigovodstva je 
25. maja — 61. dan blokade — 
predlagala stečajni postopek. V 
podjetju pa se vrstijo sestanki, 
na katerih razpravljajo o težavah 
in iščejo rešitve mimo stečajnega 
postopka. Danes bo seja delav-
skega sveta, na kateri bodo raz-
pravljali o zaupnici vodstvu in o 
sestavi strokovne skupine, ki bo 
sestavila predlog za reorganizaci-
jo podjetja. MG 

Na zboru delavcev v Dola-
nah je direktor Anton Zoreč 
predstavil finančno stanje pod-
jetja. Povedal je, da je bilo 
podjetje na dan 24. maja dol-
žno štiri milijone dinarjev. 
Najbolj pa jih tepejo zaloge. 
Repromateriala je za 7,206 
milijona dinarjev, nedokonča-
ne proizvodnje 4,340 milijona 
ter gotovih izdelkov za 2,5 ozi-
roma 6 milijonov dinarjev. V 
januarju letos je znašala reali-
zacija 4,475 milijona, plačano 
je bilo 2,342 milijona, februar-
ja 6,528 milijona, plačano 
4,662, marca 6,505 milijona, 
plačano 5.124 milijona dinar-
jev. V treh mesecih letos so 
imeli dvanajst milijonov dinar-
jev plačane realizacije. 

ODLOČITEV O PRVAKU II. SRL - VZHOD 

Drava ali Velika Nedelja? 
v soboto bo predzadnje kolo v vzhodni skupini druge repu-

bliške moške rokometne lige. Na prvem mestu je Drava s točko 
prednosti pred Veliko Nedeljo. Njuno medsebojno srečanje bo 
torej odločilo o prvaku in novem članu prve republiške lige, kjer 
bodo tudi v prihodnji sezoni igrali člani Ormoža. Pomembna 
tekma bo v ptujski dvorani Center ob 19.30. Pričakujemo, da bo 
potekala v športnem vzdušju, čeprav gre za ti dve ekipi po-
membno tekmo. l.k. 

Brezplačni tehnični 
preventivni pregledi 
Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu SO Ptuj 

pripravlja v sodelovanju s tehnično bazo Avto moto zveze Slo-
venije v sredo, 6. junija na parkirišču SO Ptuj ob Raičevi ulici 
brezplačne preventivne tehnične preglede motornih vozil. 

Strokovnjaki AMZS bodo opravljali teste motorjev, pre-
gledali bodo vse bistvene sklope vozila (krmilni mehanizem, 
zavore, svetlobna telesa), preverjali bodo vsebnost CO2 iz iz-
pušnih plinov, nudili strokovno pomoč, manjše napake pa bo-
do tudi sproti odpravljali. Akcija sodi v sklop nacionalne akci-
je -10 odstotkov, zato vabijo lastnike motornih vozil, da se pri-
ložnosti za večjo varnost v cestnem prometu ne odrečejo. 

- O M 

UVODNIK 

Na veliki preizkušnji 
Nova vlada Republike Slovenije je mandat začela v vse prej 

kot ugodnih razmerah za odmik od dosedanjih načinov vodenja, ži-
vljenja in dela. Nima časa za temeljito inventuro stanja kot osnovo 
za pripravo učinkovitega programa svojega dela oziroma programa 
izhoda iz labirinta nakopičenih težav. Predaja in sprejem vladnih 
poslov sta po besedah predsednik Peterleta opravljena na evropski 
ravni, celo z več podatki, kot so pričakovali. To je dobro in program 
bo v predvidenem roku pripravljen. Ni pa dobro, da k že tako sla-
bim razmeram svoje dodajajo drugi, kot na primer Predsedstvo 
SFRJ oziroma predsednik Borisav Jovič in delegati zvezne skupšči-
ne. Veliko je namreč takih, ki bi radi pomlad v Sloveniji in na Hr-
vaškem na hitro spremenili v zimo. Ocene so že take, da se delegati 
iz dveh republik z njimi nikakor niso mogli strinjati, kaj šele jih 
sprejeti. Strinjanje z večino njih bi pomenilo poteptati dosežke de-
mokratičnih procesov, svobodnih in legalnih večstrankarskih voli-
tev. Da o čem hujšem niti ne razmišljam, čeprav me nekatere ocene 
in postopki pred nekaj dnevi k temu prav silijo. Pa ne bom. 

Slovensko gospodarstvo je v velikih težavah, in zato tudi dru-
žba. Posledice so že hude in bodo lahko še hujše, saj je manevrske-
ga prostora malo. Republiška vlada ga namerava izkoristiti z 
zmanjševanjem odliva denarja iz republike, z zmanjševanjem pri-
spevkov kot daleč največje obremenitve gospodarstva in s pritegnit-
vijo kapitala iz tujine. Seveda je to v sedanjih razmerah lažje pove-
dati kot pa storiti, saj nas omejujejo tudi ukrepi zvezne vlade. Z nji-
mi bo Slovenija do meje, kjer svojo osnovo še lahko zavaruje. 

In če je Slovenija skupni interes vseh, ki tu živimo in delamo, 
potem moramo vse znanje in sposobnosti usmeriti v izhod iz težav, 
brez nepotrebnih prepirov in zapletov v lastni hiši, ki ni tako lepa in 
trdna, kot smo si mislili. Je pa naša in življenje v njej si bomo ureja-
li sami, ne oziraje se na nasvete tistih, ki bi radi sončno stran spre-
menili v senčno. Za vse drugo pa bomo odprti tako, kot bodo drugi 
do nas. ludvik kotar 

V KS Videm praznujejo 
Krajevni praznik, tokrat 12., bo zaznamovala vrsta prireditev. 

Pričeli so jih že v nedeljo, ko so v domu krajanov Pobrežje sprejeli in 
pogostili najstarejše prebivalce krajevne skupnosti. V torek je sledil 
medšolski turnir v malem nogometu, nocoj ob 20. uri pa bo v pobre-
škem vaškem domu Večer ljudskih pevcev, godcev in folklore. V so-
boto bo še en turnir v malem nogometu: za pokal krajevne skupnosti 
se bodo pomerile ekipe sosednjih vasi. Nosilec letošnjega praznova-
nja je vaška skupnost Pobrežje, tudi zato, ker je letos 1100-letnica pr-
ve omembe Pobrežja v zgodovinskih dokumentih. V tej enajst stoletij 
stari vasi bo torej v nedeljo tudi sklepna slovenost tokratnega prazni-
ka. V domu vaščanov bo ob 15. uri slavnostna seja skupščine krajevne 
skupnosti in zatem ples ter zabava ob zvokih ansambla Prerod. 

JB 

Uspešni kemiki OŠ 
Olge Meglič 

Na nedavnem republiškem tekmovanju v kemiji so bili med naj-
uspešnejšimi učenci osnovne šole Olge Meglič v Ptuju. V kategorji 
sedmih razredov sta zasedla prvo mesto Melita Trop in Uroš Rogina. 
Vseh tekmovalcev je bilo 53. Prvo mesto pa so odnesli tudi za razisko-
valno nalogo Analiza rdečega blata in njegova uporabnost. Med tri-
najstimi raziskovalnimi nalogami so najboljšo nalogo napisali: Serge-
ja Bombek, Hojka Berlič, Dejan Čeh in Vojko Jurgec, vsi iz 8. raz-
reda. NaV 

Hotel je Lisjakov 
25. maja je hotel Poetovio tudi uradno prevzel novi lastnik s partnerji. Dan 

pred tem pa je bilo v za zdaj edinem ptujskem »hotelu z življenjem« precej ži-
vahno. Strasti so se razvnele predvsem zaradi seznama ljudi, ki bodo v hotelu 
ostali tudi pod novim lastnikom. Kot je znano, je bil eden od licitacijskih pogo-
jev Haloškega bisera tudi prevzem 25 delavcev hotela. Doslej je bilo tam zapo-
slenih 36 delavcev; enajst jih torej čaka na razporeditev v druge obrate oziroma 
temeljne organizacije Kmetijskega kombinata Ptuj. 

Spisek je bil do prejšnjega četrtka (kljub obljubam) neznanka. Novi lastnik 
ga je sestavljal kar pred delavci, vendar ga ni dokončal oziroma do oddaje gra-
diva v tisk ni bil znan. Vili Cerovič, direktor Haloškega bisera, pravi, da se pred 
ljudmi hotela ni skrival, kot so govorili po Ptuju. Za nezadovoljstvo delavcev 
hotela je zvedel na sestanku pri glavnem direktorju, kjer so se pogovarjali o pla-
nu za letos oziroma prihodnje srednjeročno obdobje. Ko je prišel v hotel med 
delavce, predstavnikov sredstev javnega obveščanja in Svobodnih sindikatov 
občine ni bilo več. Sestal pa seje s predstavniki sindikata delavcev. Osrednja te-
ma pogovora je bil »spisek ljudi« in odnos novega lastnika in njegovih ljudi do 
delavcev hotela. Dogovorili so se, da se bodo o tem z novim lastnikom pogovo-
rili in da bodo zaposleni pravočasno dobili vse potrebne informacije. Ob tem 
pa Vili Cerovič poudarja, da se je pogovarjal z delavci hotela pred prihodom 
novega lastnika in da so jim podrobno poročali o vsem, predvsem pa o social-
nem programu. 

V Haloškem biseru so prepričani, da so za delavce naredili vse, kar so lah-
ko. Za razliko od drugih ptujskih podjetij, kjer so težave, delavci hotela ne bo-
do ostali brez zaposlitve. Zato tudi ni res, da bo novi lastnik zaposlil le štiri de-
lavce in da so hotel prodali za manj kot 2,150.000 nemških mark. 

Novi lastnik je že pričel uresničevati svoje načrte tako, da trenutno za obisko-
valce dela diskoteka Super Li, pa tudi hotelska recepcija, saj povpraševanje po 
posteljah ne jenjuje. MG 
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Z DRUGEGA ZASEDANJA PTUJSKE SKUPŠČINE 

Še vedno brez župana 
l'rejšnji četrtek so se • .\arodnem domu na drugi skupni seji 

/brali delegati vseh treh zborov občinske skupščine, l/tolili naj bi 
predsednika in podpredsednika občine, vendar nobeden od predla-
ganih kandidatov ni dobil potrebne večine. Mandatar /a sestavo 
občinskega izvršnega sveta Janez Lah je še enkrat podal svoj pro-
gram in ga dopolnil s potekom priprav za sestavo izvršnega sveta. 
Predstavniki ZSMS — liberalne stranke so že pred mandatarjevo 
predstavitvijo hoteli izsiliti nezaupnico, vendar jim je ta poizkus 
spodletel. Z veliko večino so delegati vseh treh zborov sprejeli pro-
gram Janeza Laha. 

Po razpravi o zapisniku iz 
prejšnje seje so z nekaj popravki 
napisano sprejeli. Največ zaple-
tov je bilo okrog glasovanja o 
profesionalnosti predsednika 
skupščine, ki je po sedanji zako-
nodaji še župan oziroma pred-
sednik občine. Predstavniki libe-
ralne stranke so v strahu za na-
predek Ptuja predlagali ponovno 
glasovanje. Delegat v republi-
škem družbenopolitičnem zboru 
— predstavnik liberalcev — celo 
meni, da je od župana odvisen 
napredek občine in neprofesio-
nalec na tem področju se mu zdi 
neprimeren. Predstavniki Demo-
sa, združene opozicije, so opozo-
rili, da se ne voli župan, pač pa 
predsednik skupščine in da mora 
le-ta biti najprej izvoljen, potem 
se bodo pogovarjali naprej. Še 
enkrat so prebrali izide glasova-
nja in potem zapisnik sprejeli. 

Potem so zastavljali vprašanja 
kandidatom za predsednika in 
podpredsednika skupščine. Vil-
ko Pešec je kandidatu Demosa 
za predsednika očital, da se pre-
več istoveti s programom svojih 
predlagateljev. Ta mu je odgovo-
ril, da svojega mišljenja ne more 
spremeniti čez noč, da pa v pro-
gramu piše tudi, kako bo mišlje-
nja usklajeval z drugimi. Odloča-
nje o gospodarstvu namerava 
prepustiti gospodarstvenikom, 
kulturnim delavcem, on pa je bil 
izvoljen zaradi političnega pro-
grama stranke, je poudaril. Ervi-
na Hojkerja so predlagali liberal-
ci, svoj program pa je sestavil iz 
programov vseh strank. Želi gra-
diti boljši jutri na včerajšnjem, je 
poudaril. Delegat iz družbeno-
političnega zbora Janez Žampa 
je povedal, da je program kandi-
data Ervina Hojkerja program 
Kmečke zveze ob ustanovitvi iz 
leta 1988, od novega župana pa 
pričakuje, da bo mislil s svojo 
glavo, na kar je kandidat odgo-
vdril, da naj potem vsi, ki se isto-
vetijo z njegovim programom, 
volijo zanj. 

Delegati so ta jno volili pred-
sednika in podpredsednika soča-
sno. Tako po prvem kot drugem 
krogu pa nobeden predlaganih 

ni dobil potrebnih 53 glasov. 
Najbližja izvolitvi je bila kandi-
datka za podpredsednico občin-
ske skupščine, ki je po prvem 
krogu dobila 51, po drugem pa 
52 glasov. Protikandidata Vilka 
Pešca je prvič volilo 41 poslan-
cev, drugič pa 36. Ervin Hojker 
je v prvem krogu dobil 45 glasov, 
v drugem 42, kandidat Demosa 
Ivan Jurkovič pa je prvič prido-
bil 44 delegatov, drugič pa 43. 
Kandidacijski postopek in voli-
tve bodo ponovili v ponedeljek, 
4. junija. 

Potem so predstavniki ZSMS 
— liberalne stranke predlagali 
nezaupnico mandatarju, ker po 
njihovem še ni predložil progra-
ma. Pozabili pa so na prejšnje 
zasedanje, kjer se je predstavil v 
skrčeni obliki, in poudaril, da bo 
svoj program do podrobnosti 
predstavil po rokovniku, s tem 
pa so se strinjali delegati na pr-
vem zasedanju. Liberalci so Ja-
nezu Lahu očitali, da se ne čuti 
dovolj zavezanega skupščini, da 
ne pozna uprave, da je v štirinaj-
stih dneh storil premalo. Predla-
gali so torej razrešitev in ponovi-
tev postopka, kar so delegati 
sprejeli z velikim neodobrava-
njem. Ker je ta predlog Liberal-
ne stranke podal delegat iz zbora 
krajevnih skupnosti, je drugi 
kandidat iz tega zbora poudaril, 
da so tukaj izvoljeni delegati lju-
di in ne strank, in naj torej pri-
stopijo k delu, spodobnemu za 
odrasle. Ivan Lovrenčič, predse-
dujoči v družbenopolitičnem 
zboru, je poudaril, da je predlog 
liberalcev okrnjen, saj ni predlo-
ga za nadomestilo. Na to so libe-
ralci odgovorili, da proti Janezu 
Lahu nimajo nič, zahtevajo pa, 
da izpolni, kar je obljubil. 

Šele zatem je besedo dobil Ja-
nez Lah in podal poročilo o do-
slej narejenem. Poudaril je, da ni 
nekaterih stvari delal le zaradi 
programa in da mirno prepusti 
mesto nekomu, ki je sposoben 
upanja vlivajoč programa nare-
diti v štirinajstih dneh in ga v šti-
rih letih tudi uresničiti. Od svoje-
ga dela želi imeti rezultate, biti 
poslovnež tudi pri političnih po-
gajanjih. Hoče strokovno ekipo. 

ki bo znala zgraditi marmorno 
hišo, v kateri t )omo mirno spali. 
Zaradi tega je postavil pogoje, je 
povedal. Svoje bodoče sodelavce 
je iskal po delovnih organizaci-
jah, z njimi se je pogovarjal. 
Poudaril je, da se čuti sposoben 
za delo, na katero so ga predla-
gali delegati Demosa, za to pa 
potrebuje povezavo z dosedanjo 
vlado in najde primerne ministre 
za občino F'tuj. Želi ustanoviti 
vlado, ki bo reševala razmere ta-
ko, da bo gospodarstvo lahko di-
halo. Pri tem pa je ujet v čas, je 
povedal. O programu Janeza La-
ha so delegati potem glasovali in 
sprejet je bil z veliko večino. 

V naslednji točki so delegati 
zastavljali vprašanja dosedanje-
mu predsedniku izvršnega sveta 
Tonetu Čehu. Zanimalo jih je, 
kaj je s priključitvijo vode na 
neoporečno zajetje, s telefoni v 
krajevnih skupnostih, s cestami v 
okolici Leskovca, pa z nedokon-
čanimi melioracijami in komasa-
cijami v okolici f^odlož, s steča-
jem obrata Olge Meglič, elektri-
fikacijo Haloz in gradnjo pločni-
kov skozi Hajdino. 

Tone Ceh je odgovoril, da je 
datum za realizaicjo pločnikov v 
Hajdini 31. maj ; če to ne bo iz-
polnjeno, se pokliče na odgovor-
nost izvajalec. Prosil je tudi za 
moratorij za cestne zapore do-
kler ni izvoljen nov izvršni svet. 
Povedal je, da so lani iz ekolo-
škega dinarja zgradili vodovod-
ne priključke za Cirkovce, Kidri-
čevo in Leskovec, da je podpisa-
na pogodba za ceste v Leskovcu; 
tudi tu naj se krajani obrnejo na 
izvajalca. Dosedanji podpred-
sednik IS Stanko Meglič je pove-
dal, da za elektrifikacijo v Le-
skovcu od krajevne skupnosti še 
vedno niso prejeli popolnega 
poimenskega seznama ljudi brez 
elektrike. O Olgi Meglič je An-
ton Zoreč povedal, da se bo ver-
jetno razformirala na tri manjše 
obrate. 

Delegat DPZ dr. Lojze Arko je 
predlagal, da se do zasedanja ob-
činske skupščine sestanejo pred-
stavniki strank in se dogovorijo 
o enem samem kandidatu tako 
za predsednika kot podpredsed-
nika skupščine. 

Na zasedanju je dosedanji 
predsednik občinskega izvršnega 
sveta večkrat poudaril, da želi 
čimprej na novo delovno mesto. 
Na občini ostaja, ker hoče biti 
pošten do Ptuja in vzdrževati 
kontinuiteto dela, je poudaril. 
Prosil je tudi za čimprejšnjo ra-
zrešitev. 

M. Samec 

V soboto zgodaj dopoldne je 
tudi u r a d n o r a z p a d l a Zveza ko-
munistov Jugoslavije. V beograj-
skem centru Sava se je nadalje-
vanje 14. kongresa ZKJ končalo 
z razpustitvijo vseh organov 
ZKJ. r)obra polovica delegatov 
se je dogovorila, da naj bi 29. 
s e p t e m b r a le tos pripravil i nov 
kongres demokratične in pro-
gramske obnove ZKJ. Od 1500 
delegatov na začetku kongresa 
januarja letos je bilo tokrat pri-
sotnih le 950, od tega niti enega 
Slovenca, iz Hrvatske le nekaj 
Srbov, manjkala je večina Alban-
cev in Makedoncev. Kljub temu 
so prisotni neprestano govorili o 
nekakšni enotnosti. 

Tudi kongres Zveze socialisti-
čne mladine se je končal v re-
kordnem času, organizacija pa se 
je razpadla v tri nove. Večino ča-
sa so porabili za pogovore o os-
nutkih dokumentov treh novih 
organizacij. 

• • • 
V Sovjetski zvezi se ubadajo z 

vse večjim pomanjkanjem vsega 
blaga. Trgovine so izropane. Iz-
vršni svet in skupščina Moskve 
sta s ponedeljkom uvedla zača-
sni administrativni ukrep proda-
je blaga in živil s predložitvijo 
potnega lista. Kolone avtobusov 
so se začele valiti v mesta po če-
trtkovem govoru premiera Niko-
laja Rižkova, ki je napovedal po-
dražitve in prehod k nadzirane-
mu trgu. 

• • • 
Litovska premierka Kazimiera 

Prunskiena se je mudila v ZRN, 
kjer je v pogovoru na tamkajš-
njem radiu zatrdila, da bi Litva 
lahko postala neodvisna v na-
slednjih šestih mesecih. Govorila 
je tudi na kongresu nemških ka-
tolikov v Zahodnem Berlinu in 
poudarila, da od Litovcev nihče 
ne more zahtevati razveljavitve 
deklaracije o neodvisnosti. Mi-
hail GorBačov je v razgovoru z 
litovskimi poslanci v Moskvi 
omenil možnost, da bi Litva do-
bila neodvisnost čez dve do tri 
leta, če bi seveda za to obdobje 
preklicala oziroma zamrznila de-
klaracijo o neodvisnosti. 

• • • 
. Na evropskem sedežu OZN v 
Ženevi so izjemoma sklicali se-
stanek varnostnega sveta OZN, 
da bi se izognili zapletom zaradi 
vstopnega vizuma v ZDA za Ja-
seria Arafata. Razpravljali so o 
položaju na zasedenih arabskih 
ozemljih. Rezultati zasedanja bo-
do znani konec tega tedna v 
New Yorku, kjer bodo dokončali 
zasedanje. 

• • • 
V Braziliji kljub gospodarski 

reformi še niso v celoti odpravili 
infiacije. Pred časom so zamrzni-
li vloge, večje od 1000 dolarjev, 
na zasebnih bančnih računih v 
Braziliji. Predsednik Fernando 
Collor de Mello se je pred dnevi 
odločil za nov korak in zamrznil 
še okoli milijardo in pol dolar-
jev, ki so jih v brazilski centralni 
banki sicer naložile tuje družbe. 
S tem so zmanjšali količino de-
narja v obtoku. Do odmrznitve 
bo predvidoma prišlo septembra 
1991. Brazilija tmim pankam 
dolguje več kot 110 milijard do-
larjev, njen notranji dolg oa zna-
ša 150 milijard dolarjev. Življenj-
ski standard je v državi padel na 
raven izpred desetih let. 

• • • 
V ameriškem glavnem mestu se 

pripravljajo na vrhunsko sreča-
nje med ZDA in Sovjetsko zve-
zo. Vzdušje v VVashingtonu je 
predvsem med konservativci ta-
ko, da pričakujejo premoč ZDA 
v pogovorih. Državnemu sekre-
tarju Jamesu Bakerju očitajo 
konzervativci preveliko popust-
ljivost v pogovorih s Sovjetsko 
zvezo, saj menijo, da so zmago-
valci hladne vojne in da imajo 
vojaško premoč. Menijo tudi, da 
si "koncesije lahko privoščijo za-
radi svoje moči. 

• • • 
Poljska je po lanskoletnih par-

lamentarnih volitvah, ko je na 
oblast prišla Solidarnost, te dni 
zašla v najkritičnejše trenutke. 
Stavkajo železničarji, ki menijo, 
da vlada Mazovvieckega ni poka-
zala niti malo dobre volje. Soli-
darnost pa je preveč omahljiva. 
Na pogovorih s stavkajočimi jc 
bil tudi Lech NValensa, ki je doži-
vel poraz, saj mu delavci očitajo 
predolgo oklevanje v p o s r e d o ^ -
nju zaradi spora z oblastjo. Ce 
bodo stavkajoči delavci v Slup-
sku izvedli napovedano splošno 
stavko, bo to povzročilo padec 
sedanje vlade in popoln propad 
njenega stabilizacijskega progra-
ma. 

• • • 
V Burmi so imeli prve volitve 

po 30 letih. Opazovalci si niso 
enotni v mnenju, kdo bo dobi' 
večino v 485-glavem parlamentu, 
večina pa meni, da bo prišlo do 
koalicije več strank, vodilno vlo-
go pa bo imela po napovedih Ne 
Winova stranka nacionalne enot-

Pripravila M. S-
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Tomšičeve nagrade najzaslužnejšim 
novinarjem 

v ponedel jek, 21. maja , je bil v 
Ljubljani izredni občni zbor 
[)ruštva novinarjev Slovenije. V 
prostorih C G P Delo so delegati 
\i vseh slovenskih sredstev jav-
nega obveščanja prisluhnili Bori-
su Bergantu, predsedniku DNS, 
lii je med drugim opozoril na ak-
tualne trenutke slovenskega pa 
tudi jugoslovanskega novinar-
stva, ki mora najti svoj neoprede-
ljeni status v novih razmerah 
večstrankarskega sistema. Zatem 
so po krajši razpravi sprejeli no-
vi statut D N S in pravilnik o 
sprejemanju in prenehanju član-
stva v tej stanovanski organizaci-

Isti dan popoldne pa so v pro-
storih Skupščine Republike Slo-
venije opravili slovesno podeli-
tev letošnjih Tomšičevih nagrad 
najzaslužnejšim slovenskim no-
vinarjem. Nagrado Toneta Tom-
šiča za življenjsko delo je prejel 
Slavko Fras, Tomšičevi nagradi 
sta prejela Ljerka Bizilj in Brani-
mir Nošovfč. Nagrado Toneta 
Tomšiča so prejeli Mirko Boga-
taj, Darka Zvonar in Bojan Vese-
linovič, medtem ko sta zlato 
odličje Toneta Tomšiča letos 
prejela Drago Resnik in Niko 
Košir. 

- O M 

raznih krajev domovine pa tudi 
člani zadruge z zanimanjem 
ogledali sodobno in lično ureje-
no notranjost . Svečanost pa so s 
kulturnim programom popestrili 
člani pihalnega orkestra Ptuj, 
pevski zbor Janez Colnarič iz 
Starš ter kurenti iz Rogoznice. 

-OM 

Nova poslovna zgradba stanovanjske zadruge 2abjak se šopiri kar čez 
cesto Opekarne Opte. (Foto: M. Ozmec) 

Slovenski novinarji med podelitvijo Tomšičevih nagrad v Skupščini Re-
publike Slovenije. Prvi z desne Slavko Fras, poleg njega Mariborčanka 
Darka Zvonar. (Foto/M. Ozmec.) 

Spremeiiba ureditve ali 
sprememba pravopisa? 

(Posnetek J. Bračič.) 

Novi prostori 
Stanovanjske 

zadruge 
Žabjak 

Dvanajstčlanski kojektiv Sta-
novanjske zadruge Žabjak, ki 
ima t renutno več kot 3.300 čla-
nov, je v petek, 25. maja , dočakal 
svoj veliki dan. V Svržnjakovi 
ulici 13 v Žabjaku so namreč sve-
čano odprli svoje nove poslovne 
prostore, ki se razprost irajo na 
250 kvadratnih metrih. 

Kot je povedal direktor zadru-
ge Srečko Selinšek, je mariborski 
Marles s svojimi kooperanti 
zgradil ličen, arhi tektonsko us-
klajen objekt v pičlih šestih me-
secih. Pomembno je tudi, da so 
novo zgradbo financirali izklju-
čno iz zadružnih sredstev in da 
niso najeli nobenih kreditov. Tu-
di za vso not ran jo opremo, raču-
nalniški center in telefonsko hi-
šno centraio je bilo tako. 

Vrvico ob vhodu v novo poslo-
vno zgradbo je svečano prerezal 
predsednik zadružnega sveta 
Vlado PremzI, zatem pa so si šte-
vilni gostje, poslovni partnerji iz 

Vitomarci 
Ob 200-letnici šole (o njej po-

ročamo na 7. strani) je bila ob 
drugih slovesnostih v njenih pro-
storih odprta razstava o samem 
kraju, ki jo je pripravil v. knjižni-
čar Ljudske in študijske knjižni-
ce Ptuj Simon Petrovič. Na j bo 
podatek k tej zanimivi razstavi, 
ki bi zaslužila natančnejši pre-
gled, še odlomek iz rokopisa 
Franca Muršeca z Desternika, ki 
mi je prišel te dni v roke. Avtor 
je zapisal l judsko zgodbo o na-
stanku andrašovske (vitomarške) 
cerkve. Poznamo Slovenske le-
gende narodopisca Radeščka 
(Lj. 1983), kjer slikovito razlaga 
nastanek gradov in cerkva skozi 
narodno pripoved. Na žalost se 
avtor premalo ozira oziroma ne 
pozna narodnega blaga s Štajer-
ske, zlasti iz ptujske okolice. 

Narodopisni prispevek k razstavi ob 200-letnici 
vitomarške šole 
Prav način izražanja je tako zani-
miv, d a j e vredno ta odlomek do-
besedno objaviti, razen malen-
kostnih slovničnih popravkov: 

»Pred turško dobo še ni bilo te 
cerkve na tem pesniškem vrhu, 
kakor jo gledamo dandanes , 
marveč je stala cerkev v župniji 
Sv. Ruperta v Slovenskih gori-
cah. In sicer pod hribom v kraju 
Selce, in ko so Turki v tisti dobi 
oblegali te kraje, so teda j zajeli 
tudi njegovo cerkev, jo obstrelje-
vali, tako, da so patrona iste cer-
kve pregnali. Vsied tega se je tu-
di neko noč zasvetil z veliko svet-
lobo ter odšel in zapustil cerkev, 
ta Sv. Andraž, šel je po dolini ob 
malih potočkih. Končno je bil že 
samo eden večji pod hribom, ki 
se imenuje Bišečki vrh. Ko je pri-
šel po tej dolini z imenom Črm-

Ija, teda j je bila ura ob pol dveh, 
v tej veliki svetlobi, ko so jo opa-
zile gospodinje, ki so mislile, da 
dan prihaja, namreč v tem vrhu, 
toda bila je še prerana ura za 
vstati, potem šele so videle samo 
to svetlobo, ki je šla spodaj . Ko 
je prišel ta svetleči svetnik blizu 
gozda ob potoku, teda j je zagle-
dal veliko skupino Turkov ter se 
jih silno ustrašil. Zaradi tega se 
je obrnil na gornjo stran, namreč 
na levi hrib proti koncu vasi Biš. 
V hipu mu je eden Turek rekel: 
»Tja gor ne hodit, tam je Velka!« 
Tega se je ta svetnik zopet ustra-
šil, ker je baje mislil, da je tam 
velka voda. Teda j so mu Turki 
rekli: »Le pojdi, kam bi rad pri-
šel !« Obrnil se je ter šel kar skozi 
to skupino. Rekli so mu tudi, da 
mu ne bodo storili ničesar, zato 
je šel dalje ter vedno za potokom 
skozi gozd, da je prišel na cesto 
ter šel po P e s n i c i dolini ter kon-
čno čez potok Pesnica na hrib, 
da je prišel na mesto, kjer si je v 
svojem duhu zaznamoval, da bi 

. imel na tem hribu nadal jno cer-
kev, ki naj bi stala do konca sve-
ta. In na mestu, kjer stoji zdaj ta 
cerkev, tam je obstal ter se svetil 
tako, da so ga tudi tam l judje 
vprašali, kdo je in kaj želi. Spre-
govoril je Sv. Andrej o svojem 
pregnanstvu z ondotne cerkve in 
da na tem hribu želi imeti novo 
cerkev. Tedaj so ti l judje šli v 
Selce povedat, da je patron iste 
cerkve odšel na novo mesto, kjer 
hoče imeti svoj izvoljeni kraj. Za-
radi tega so zapuščeno cerkev 
tam podrli ter jo vozili na ta pes-
niški hrib ter jo tukaj postavili 
po prenehu Turkov.« 

Ce pa pogledamo suhoparne 
zgodovinske podatke, zvemo, da 
je bila vitomarška cerkev sv. An-
draža ali Andreja zgrajena 
I. 1513, zvonik pa 1529, medtem 
pa se cerkev sv. Ruperta (danes 
Sp. Voličina) omenja prvič 1. 
1443, sedanja stavba pa I. 1538. 
Okoli te cerkve so ostanki turške-
ga tabora. (Glej Krajevni leksi-
kon Slovenije, IV, Lj. 1980.). Ta-
ko vidimo, da se beg svetnika, 
kar je sicer precej razširjena te-
ma na Slovenskem, le naslanja 
na zgodovinsko osnovo in včasih 
lahko taka legenda več pove, ka-
kor ne vem kakšna študija, o ta-
kratnih časih, ljudski tvornosti, 
ki si razne dogodke razloži po 
svoje, in moj namen je bil le 
ohraniti ta zanimivi opis. 

E. J. 

-pismo »od daleč«-
Beograd so prejšnji teden obeležili trije dogodki: 

zaključek 14. izrednega kongresa zvezne partije, 
nastop Borislava Joviča pred delegati zvezne skup-
ščine in ne prva napoved predsednika zvezne vlade 
Anteja Markoviča. da ho ustanovil svojo stranko 
ter z njo nastopil na volitvah. 

Najprej nekaj o kongresu, kjer so na koncu osta-
li samo delegati Srbije in obeh zdaj že »bivših av-
tonomnih pokrajin«. Črne Gore, Bosne in Hercego-
vine ter partijska organizacija iz vojske. Vse je mi-
nilo v ploskanju, popolnem soglasju, saj ni bilo ti-
stih, ki stalno nekaj rušijo in ne želijo Jugoslavije. 
Bili so izredno »učinkoviti« v sprejemu kongresnih 
dokumentov ter razrešitvi organov centralnega ko-
miteja. Vse skupaj je sedaj prepuščeno odboru za 
pripravo novega kongresa demokratične in pro-
gramske obnove, za katerega pa se srbski komuni-
sti zavzemajo, da hi hil že junija, vendar so potem 
v stilu »demokratičnih« navad znotraj partije pri-
stali na 29. september. Edini, kije zašel na zaklju-
ček kongresa, je po mojem mnenju Nijaz Durako-
vič, ki pa zaradi notranjega miru ni imel izbire, to-
da veliko vprašanje je, ali ho sodeloval tudi pri ka-
meleonstvu nekaterih partijskih »ogrankov«, ki naj 
hi se prelevili v »novo stranko«. To pa jih verjetno 
ne ho rešilo pred velikim porazom na prvih volitvah 
v južnih delih države. Kolikor dlje bo namreč parti-
ja v Srbiji zadrževala volitve, toliko slabše jo ho 
odnesla na volitvah, saj ji opozicija ne ho odpusti-
la, da jim pravzaprav v celoti zavirajo možnost 
participiranja oziroma pojavljanja v medijih. Tež-
ko je reči, da ho pomagala nova ustava, s katero 
naj hi v Srbiji najprej legalizirali večpartijski si-
stem, in ker Skupščina Kosova verjetno ne ho dala 
pozitivnega mnenja glede črtanja avtonomije, koli-
kor je je še ostalo, ho sprejem ustave premaknjen 
za šest mesecev, in to naj hi bilo dovolj, da se stara 
oblast utrdi do na.slednjega leta. 

Nekaj podobnega, kot se je dogajalo na 14. iz-
rednem kongresu, smo imeli priliko videti v zvezni 

skupščini oh nastopu Borisava Joviča, čigar nastop 
je najprej potrebno razumeti v prejšnjem kontekstu 
volitev v Srbiji in zahtev po ustavnosti in zakonito-
sti. Toda to je samo del resnice, saj je Jovič bole-
stno ambiciozen oh kompleksu Miloševič, ker hi 
kot predsednik države hotel hiti prvi med prvimi ne 
samo v Srbiji, temveč tudi v celotni državi. Jovič pa 
seveda ni Drnovšek, temveč politik starega kova. ki 
ne zna elegantno in diplomatsko povedati svojih 
interesov. In prav v tem gre iskati probleme pri raz-
pravi in sprejemanju sklepov Joviča. V času, ko pi-
šem Pismo »od daleč«, se bosta danes še enkrat se-
šla oba zbora zvezne skupščine, ki naj hi dokončno 
razrešila usodo Jovičevih trinajstih točk. v katerih 
se zavzema za sprejem zvezne ustave pred republi-
škimi, saj hi takšen postopek, zapisan v ustavi, po 
njegovem zadržal skupaj celo državo. Dejstvo je, 
da je Jovič še enkrat po nepotrebnem vznemirjal 
jugoslovansko javnost, za kar ni imel nobenega ra-
zloga. Procesi pač tečejo sami od sebe in potrebno 
je počakati večstrankarske volitve in na legitimnost 
vseh vodstev v republikah, kjer jih volitve še čakajo. 
Sicer pa razen vznemirjanja in kreganja okoli oslo-
ve sence ni pričakovati nikakršnih večjih učinkov, 
ne glede na to ali bodo sklepi, kijih predlaga spre-
jeti ali ne. 

Na sejo je oh Jovičevem nastopu prišel tudi Ante 
Markovič. ki .te je, da hi zanikal nekatere govorice 
o sporu z vojsko, obdal z Veljkom Kadijevičem, 
zveznim .sekretarjem za ljudsko obrambo, in poli-
cijskim ministrom. No. Markovič je v .središču po-
zornosti zaradi ideje o ustanavljanju svoje stranke, 
s čimer je stopil »mački na rep« in ta je zamijavka-
la. Na njega se je namreč v.sul plaz očitkov iz Srbi-
je, saj hi Markovič na volitvah verjetno res »pusto-
šil« po državi, čeprav se mi osebno zdi, da je z ide-
jo ali prehiter ah prepozen. 

Vladimir Vodušek 

Dober den! Evo, vidite, pa smo že pet letošjih mescov narobe obrno-
li. Meni se zdi. da smo kumer snoči silvestrovoje meli in novo leto začeli, 
pa je že majnika kunec. Kumer smo krompir in karuzo vsodili, že seno si-
šimo, pravzaprav sma mija z Mico to že naredla. Moja kosilnica BČS, ki 
jo vidite na sliki, dobro ohratuvle in se mi letos neje nič več kak v.soki den 
samo eno dvokrat pokvorila. Enkrat so se mi noži na kosi potrli, drugič 
je mene v križi zasekalo in si bon da zdaj nemesto križa kapelo postaviti, 
tretjič pa nesen goriva meja. Boj sen motor kurhla, hoj neje hteja vujžga-
ti. Kunčno smo le ugotovili, da meni /ali en pir za hločni mir. kosilnici pa 
gorivo, da je ne hi slučajno še v graho rivo. 

Ker smo glih že pri kosilnicah, vam moren .še to povedati, da si je 
naš sosid Juža tisto malo kosilnico kupa, da lehko koli hišice zelenico ko-
si. Resen ma lepo zrihtano trovico, skoro glih lak kak naš tretji sosid, ki 
si je namesto kosilnice dve kozi kupil in mu trovo okoli voglov strižeta. 
Pa še goriva, olja in vazelina ne nucata, da o mehanžkari sploh nega gu-
ča. Kozika nuca namesto mehanikara enega vredik kozla, pa so zadeve 
rešene. Saj meni moja Mica tudi večkrot reče: »Frdamani kozel zaruka-
ni. . .« Jaz jo v tokšnem primeri hitro nazaj potoložin: »Seveda, normal-
no je, da .sen jaz kozel, drgačik ne hi moga fkuper s kozo že skoro pul 
stoletja živeti. . .« Me-ke-ke-ke. . . 

Tak, zadosti za gnes! Mica že škropivo meša. da boma lehko šla v 
gorico škropit proti peronospori in drugim držovnim škodlivcom. V gorici 
lepo kože, čeglih je to ovokrot že precik toča tukla, na srečo pa je hoj 
drobna bila. Jaz sen glih v tisten neurji domu priša in se je Mica že vese-
lila, da me je malo doj potuklo. Pa se je Lujz znajša in se je provi cajt v 
gostilno zbrisa. Pa srečno — vas zbrisani LUJZEK. 

Vmesni čas 
Misleč, da je že vse odločeno, so nedavno tega sedli za skupno 

mizo poslanci ptujskega parlamenta, da bi izvolili še prvega moža. 
Odločeno, ker je imela večinska stranka tudi svojega kandidata . Kdo 
bi vedel, kaj je nenadoma šinilo v poslance (nekdanje volilce), ki so 
bili še do pred kratkim tako poslušni, da so začeli misliti s svojo gla-
vo. In čudenju še ni konca, saj tudi delegat manjšinske stranke ni do-
bil potrebne večine. In ker tudi prvi vladin mož (če je čas za »pripra-
ve« sorazmeren njegovim sposobnost im, se nam obetajo res lepši ča-
si) še naprej ostaja kandidat , smo se znašli v vmesnem času. »Stari« 
odhajajo(?) , »novih« še ni. 

Da imamo le lO-odstotnega župana, smo se bili v zadnjem letu 
prisiljeni privaditi; vlado smo sicer imeli, pa čeprav se je tudi ta v 
zadnjem času kar prepogosto menjala. Kar sicer ni nič narobe, če bi 
bila to volja volilcev, pa so se nekateri člani vlade menjali zaradi po-
vsem drugih nagibov (tudi osebnih, ali če hočete u radno: novih in 
drugačnih delovnih dolžnosti). 

V vmesnem času pa človek razmišlja. Tudi o pozabljenih zname-
nitih Slovencih. Ena takih je Marija Repar iz Šmiklavža v Slovenskih 
goricah. Leta 1664 so v tiste kraje pridrli Turki, prav na dan, ko so bili 
vsi moški iz bližnje in dal jnje okolice v Ptuju, kjer so izčrpno razpra-
vljali o tem, kaj storiti zoper turško nevarnost. Marija Repar je zbrala 
ženske iz bližnjih vasi, nakar so se blizu Jeruzalema zagnale s kame-
njem in kropom v Turke s tako silo, da so jih pregnale. Mesto, kjer so 
jih pregnale, se odt lej imenuje Babji klanec. 

Nauk? Ce ga niste prepoznali , vam tudi vmesni čas nič ne kori-
sti . . . 
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V v r t u 
ZELENJAVNI VRT iz dneva v dan spreminja svojo podobo, saj 

v tem spomladanskem času prehaja v vse bujnejšo vegetacijo. Pri tako 
bujni rasti in razvoju moramo rastlinam pomagati z redno nego tako, 
da s plitvim okopavanjem preprečujemo rast nadležnih plevelov, skr-
bimo za nemoteno prehranjenost, vlago in zdravstveno stanje. Rastli-
no, tvori izredno veliko število zelo majhnih živih rastlinskih celic, v 
katerih s pomočjo organskih in rudninskih snovi ter sončne energije v 
vodi potekajo življenjski proceci ter s tem delitev celic, čemur pravi-
mo rast. Za rast je torej poleg drugih rastnih pogojev potrebna voda. 

Vloga vode v rastlini je mnogostranska: je glavna sestavina njenih 
celic, vzdržuje čvrstost rastline, saj brez vode oveni, v vodi so razto-
pljene snovi, potrebne za rast in življenje rastline, in z njo se pretaka-
jo po vseh organih, voda uravnoveša toplotno razmerje v rastlini sami 
in s tem v širšem okolju. Več je rastlin v okolju, toliko bolj sveže in 
bogato s kisikom je ozračje. 

Naravne padavine so v času, ko vrtnine bujno rastejo in ko jim je 
potrebna vlaga, čestokrat neenakomerno razporejene, zato moramo v 
sušnih obdobjih poskrbeti za dodatno vlažnost zemlje. 

Ločimo namakanje zemlje, ki je izvedljivo seveda, če imamo na vo-
ljo dovolj vode, in zalivanje, ki kot umetni dež nadomešča naravne 
padavine. Namakanje ima prednost pred zalivanjem v tem, da rastli-
no oskrbi za daljše obdobje z vlago, zemlje ne zbije in ne kvari struk-
ture tal. Rastlina sprejema vodo s prilagojeno toploto, medtem ko pri 
zalivanju čestokrat pride do uporabe vode z neustrezno toploto, saj je 
ta lahko premrzla ali pretopla, kar za nežno rastlino lahko pomeni 
šok. 

Voda za zalivanje naj bo kolikor mogoče postana. Posebej so za to-
ploto vode občutljive zahtevnejše vrtnine, kot so kumare, paradižnik, 
fižol in druge. Zaradi tega je najbolje, če zalivamo z zalivačo z vodo iz 
soda, in če se le da tako, da rastline zmočimo, saj jih s tem delno za-
varujemo pred hitrim širjenjem glivičnih bolezni. Vodni curek nepo-
sredno iz vodovodne cevi je za rastlino škodljiv, ker je premrzel in 
hkrati premočan, saj rastlino, zlasti mlajšo in še neutrjeno, mehanično 
poškodujemo. Če že zalivamo neposredno iz javnega vodovoda, kar 
seveda odsvetujemo, uporabl jamo kakovosten razpršilec, ki vodni cu-
rek, usmerjen v zrak, dobro razprši v kapljice, a proti tlem počasneje 
padajo, ob tem se ogrejejo in ne zbijejo zemlje. 

Poleti zalivamo praviloma samo zvečer, zgodaj spomladi in jeseni, 
ko so nočne temperature znatno nižje, pa je najprimernejši čas za zali-
vanje zjutraj. Računa se, d a j e za dobro zalivanje potrebno povprečno 
po deset litrov na kvadratni meter površine, kar zadošča za en teden. 
Priporočamo redkejše in takrat obilnejše zalivanje, sicer pa je količi-
na vode za zalivanje odvisna od vremena. 

Ob času najbujnejše vegetacije so najvidnejši znaki pomanjkljive 
prehranjenosti rastlin. Če vrtninam glede na predhodne posevke ni-
smo dovolj pognojili z organskimi in rudninskimi gnojili, potem jim 
sedaj dognojujemo z umetnimi gnojili ali pa s tekočimi gnojili — do-
ma pripravljenimi zeliščnimi prevrelkami. O tem pa več prihodnjič. 

Po biokoledarju je priporočljivo sejati ali saditi rastline, ki jih goji-
mo zaradi korenine ali gomolja, 26. maja in vse od 1. do 5. junija, 
rastline za list, kot so solatnice in kapusnice, 28. in 29. maja ter od 7. 
do 9. junija, rastline za plod, kot so paradižniki, paprike, kumare, od 
29. do 31. maja, I. in 6. junija. Cvetlice pa sejemo ali sadimo sadike 
od 26. do 28. m a j a ter 5. in 6. junija. 

V BIVALNEM VRTU, če smo v jeseni ali spomladi posadili trajne 
grmovnice za oblikovanje žive meje, ne pozabimo sedaj v času njiho-
ve začetne rasti na redno in skrbno nego. Največji sovražnik grmovni-
cam v živi meji je plevel, saj na primer takšen, kot je divji slak, lahko 
že mlade sadike toliko preraste, da jih uniči. Nasad živice z grebuljico 
redno rahljamo in skrbno oplevamo vsakega plevela. Najkasneje do 
srede junija dognojimo s hitro delujočimi mešanimi rudninskimi gno-
jili. Nekatere vrste grmovnic lahko napadejo listne uši; te z ustrezni-
mi insekticidi uničimo. Zatiranje škodljivcev v živih mejah je posebno 
pomembno zato, da se nam ne bi spremenile v leglo raznih škodljiv-
cev za ves vrt: Po potrebi živico zalivamo, dokler se dovolj ne razraste 
koreninski sistem. Prvo rez in krajšanje živice bomo opravili šele v av-
gustu, ko se končuje glavna vegetacija. Miran Glušič, ing. agr. 

NASVETI ZA VSAK DAN Preživimo prostl čas v naravi 
STEAKI IZ GOVEJE PLJU-
Č N E IN ROASTBEEFA 

Pljučna pečenka ali goveji file 
je najmehkejši del pri govedu in 
je zato zelo primeren za peko na 
žaru. 

Roastbeef (šimbas — nizki hr-
bet) je nekoliko kompaktnejši. Iz 
dobro uležanega (v olju) pa lah-
ko pripravimo sočne steake. 

Kadar pripravljamo govejo 
pljučno, jo narežemo na 2 — 3 cm 
debele kose. Ne smemo je potol-
či, ampak fileje z roko samo stis-
nemo. 
Marinirani goveji steak 

Sestavine za marinado dobro 
premešamo. Z njo prelijemo file-
je in jih mariniramo 1—2 uri. 
Dobro jih odcedimo in s servieto 
osušimo. Pečemo jih na primer-
no ogretem žaru. Na oglju jih pe-
čemo 4 — 5 minut na vsaki strani. 
Obrnemo jih samo enkrat. Med 
pečenjem fileje večkrat premaže-
mo z marinado, solimo pa na 
koncu že pečene. 

Zraven ponudimo bel franco-
ski kruh in paradižnike, pečene 
na žaru. 

Za pripravo smo porabili (za 4 
osebe): 
za marinado: 
2 naribani čebuli 
4 žlice belega olja 
3 žlice rdečega vinskega kisa 
2 žlici paradižnikovega ketchupa 
1/2 žličke omake vvorcester in ta-
basco 
1 žličko ostre gorčice 
ščepec sladkorja 
1/4 žličke origana 
žličko nasekljanega peteršilja 
4 goveje fileje po 15 dag 
sol 
Poprov steak na žaru 

Narezane steake s servieto 
osušimo. Zelena poprova zrnca 
grobo stremo in steake, ki smo 
jih najprej začinili z nasekljanim 
česnom, z obeh strani naribamo 
s strtim poprom. Z držajem žlice 
vtisnemo v meso poper. Steake 
premažemo z oljem in jih damo 
peč na namazan in pravilno raz-
gret žar. Na eni strani jih peče-
mo 4—5 minut, nato jih obrne-
mo, premažemo z oljem in do 
konca spečemo. Rahlo solimo in 
ponudimo s svežo zelenjavo. 
Naredili smo ga iz (za 4 osebe): 

goveje pljučne (4 kosov po 
20 dag) 
2 strokov česna 
2 žlic zelenega popra (uporabi-
mo lahko tudi zrnca črnega po-
pra) 
Kumpsteak (ramstek) z mlado če-
bulo 

Ramsteke s servieto osušimo 

in jih premažemo z marinado iz 
olja, popra in limonovega soka. 
Položimo drugega na drugega, 
zavijemo v folijo in mariniramo 
3—5 ur (najbolje pa je, da jih pu-
stimo prek noči v hladilniku). 
Ramsteke malo osušimo in spe-
čemo na namazanem žaru okrog 

6 minut na vsaki strani. Med pe-
čenjem jih večkrat premažemo z 
marinado. Solimo jih, ko so pe-
čeni. 

Na kolobarčke narežemo mla-
do čebulo, damo v manjšo poso-
do, na hitro prepražimo na ma-
slu, zalijemo z vinom in dušimo 
na zmerni temperaturi. Ko teko-

čina skoraj izhlapi, potresemo s 
sladkorjem. Mešamo toliko časa, 
da sladkor rahlo karamelizira, 
podevamo po ramsteku in servi-
ramo. 
Za pripravo potrebujemo (za 4 
osebe) 
4 ramsteke po 20 dag 

4 žlice belega olja 
beli poper 
2 žlici limoninega soka 
sol 
50 dag mlade drobne čebule 
6 dag masla 
4 žlice suhega belega vina 
1 žličko sladkorja 

Ker so češnje že lepo rdeče 
predlagam, da za sladico tokrat 
pripravite češnjevo pito. 
Češnjeva pita 

Iz navedenih sestavin naredi-
mo kvašeno testo in ga pustimo 
vzhajati. Češnje dobro operemo 
in jim odstranimo koščice. V pe. 
kač naložimo testo, ga potrese-
mo z drobtinami in enakomerno 
obložimo z dobro odcejenimi če-
šnjami. Pito pečemo v ogreti pe-
čici pri temperaturi 200—220' C 
25 do 30 minut. Sladkamo jo, ko 
je že pečena. 
Naredili smo jo iz: 
testo: 
50 dag moke 
2 dag kvasa 
1/4 1 mleka 
7,50 dag sladkorja 
10 dag masla 
1 jajce 
sol 
naribana limonina lupina 
1,50 kg češenj 
5 dag drobtin 
sladkor po okusu 

Po tem receptu lahko naredite 
tudi pito iz jabolk, sliv, marelic 
in drugega sadja. 

Želim vam dosti uspehov pri 
pečenju in dober tek. 

V naslednji številki Tednika 
boste lahko spoznali nekaj novih 
receptov za pripravo jedi na žaru 
iz teletine pod geslom »PREŽI-
VIMO PROSTI ČAS V NARA-
VI«. Dušan Bombek, 

tehnolog Haloškega bisera 

P o p r a v e k : ^ 
Pri receptu za nabodala te-

riyaki v prejšnjem Tedniku je 
prišlo do napake (verjetno ste 
jo opazili, če ste delali po na-
šem receptu). Namesto »soji-
na moka« bi moralo pisati 
»sojina omaka«. Žal nam je, 
če vam delo po našem recep-
tu ni uspelo. 

MEŠANI MLADINSKI PEVSKI ZBOR SŠC DUŠANA KVEDRA PTUJ VABI 

Mladi pevci se predstavijo 
Jutri ob 19. uri se bodo v Narod-

nem domu v Ptuju spet predstavili 
pevci Mešanega mladinskega pevske-
ga zbora Srednješolskega centra Du-
šana Kvedra v Ptuju. Zbor, ki je lani 
dobil na mednarodnem pevskem tek-
movanju mladinskih zborov v Celju 

srebrno priznanje in pred kratkim 
uspešno gostoval v Franciji , tudi to-
krat pripravlja zanimiv koncert. Zbor 
vodi Dar ja Koter, ki zna iz mladih grl 
izvabiti tisto najboljše, hkrati pa j im 
ponudit i pr i jetno druženje in spozna-
vanje tudi drugih zborov, kot je na 

primer koprski zbor srednjih šol ali 
pa pevci vrstniki iz Francije. 

Čeprav se tudi letos tisti iz četrtih 
letnikov z iztekom šolskega poslavlja-
jo od zbora, pa jih v avgustu še čaka 
skupen nastop, ko bodo gostili priia-
telje iz f rancoskega Vierzona. NaV 

BOJ PROTI IZKORIŠČANJU VERSKE SVOBODE 

Popuščanje do skrajnosti zategnjenih vajeti jarma, v katerega je bil 
vprežen naš kmet, je začelo sproščati življenje na podeželju. Ljudje so 
lahko že na glas kritizirali prakso prisilne kolektivizacije zemlje po bolj-
ševiškem vzoru, spet so začeli uvajati nekoč tradicionalne običaje na va-
si, zlasti ob verskih praznikih in podobnih priložnostih. K temu je dal 
spodbudo tudi novi kazenski zakon, kije izšel 27. 2. 1951, v veljavo pa je 
stopil 1. julija. 

Politični aktivisti so tolmačili, da ta zakon ščiti državljane pred »na-
silstvom z gospodarskim izrabljanjem«. Kazenski zakon »ne postavlja 
več na prvo mesto države, marveč človeka, kije jedro vsega našega delo-
vanja«. Drugo pomembno načelo je bilo »načelo zakonitosti«. Pomen te-
ga določila je, »da varuje državljane pred samovoljo in nasiljem držav-
nih organov«. To nasilje so kmetje dotedaj še kako občutili. Toda zakon 
ni dopuščal možnosti popravljanja krivic tistim, ki sta jih »samovolja in 
nasilje državnih organov« prizadela v minulih letih. 

Po političnih napotkih so tedaj po okrajih ocenjevali, da ne smemo 
prehitro popuščati, ker bi to dalo moč »reakcionarnim silam«, da bi te 
začele resno »ogrožali pridobitve naše revolucije in socialistične izgrad-
nje«. Treba je bilo najti nove oblike za strahovanje ljudi in izgovore za te 
oblike. Še naprej je bilo treba poglabljati prepad med leporečno napisa-
nim namenom in dejansko prakso. Vsa sredstva so bila dovoljena; če bi 
bilo »koristno«, bi morali tudi s topovi streljati na vrabce. Priložnost za 
to je bila kmalu najdena. 

V Ptujskem tedniku št. 20 z dne 25. maja 1951 je izšel dolg uvodni-
sestavek v polkrepkem tisku z naslovom: »Izkoriščanja verske svobode v 
protidržavne namene ne moremo dopuščati«. Vsebina je bila splošna: o 
naših dobrih ljudeh, o ljudski oblasti, kije do Cerkve lojalna, o duhovni-
kih, ki znajo to ceniti, zlasti člani Ciril-Metodovega društva. In prav pro-
ti tem duhovnikom so začeli »cerkveni vrhovi borbo in s tem dokazali, da 
jim ni za mirno in pošteno delo Cerkve in za sodelovanje z oblastjo.« Po-
zoren sem postal šele na predzadnji odstavek, kije pomenil odkrit napad 
na mariboskega škofa dr. Držečnika. Nisem vedel, kaj naj to pomeni in 
komu je to potrebno. 

Nekaj dni zatem sem bil v Ptuju na posvetu. Sekretar OK KPS 
Franc Leskovec je več kot eno uro namenil samo temu primeru. Opisal je 
zadevo tako, kot da je šlo za pripravo odkritega upora in ustanavljanja 
belogardizma na našem območju. Iz tega je izhajala tudi politična nalo-
ga — skrajna budnost. Kaj se je dejansko zgodilo? 

V torek, 15. maja 1951, je bila v Markovcih birma. Mariborskega 
škofa dr. Maksimiljana Držečnika so »pompozno izvencerkveno spreje-
li«. kar po tedanjih predpisih ni bilo dovoljeno. Ker je škof v Markovcih 
prenočeval, so čez noč organizirali vaško stražo, ki da je »kontrolirala 
pešce in vozila«. Torej »vaška straža, podobno kot leta 1942, ko je nasta-
jal belogardizem«, je trdils ekretar. 

Drugi dan je bila birma v Gorišnici, potem na Polenšaku in v Juršin-
cih; povsod jih je primer izMarkovec spodbudil, da so tudi tam pripravili 
škofu slovesen sprejem zunaj cerkve. V Juršincih pa se je 19. 5. 1951 zgo-
dil še hujši »zločin«. Škofa so od Juršinec do železniške postaje v Ptuju 
spremljali jezdeci in kolesarji, na čelu povorke pa so nosili »republiško 
zastavo LRS, s katere je bila odtrgana peterokraka zvezda«. 

Te primere so vse poletje potencirano pogrevali na vseh sestankih 
K P, O F in drugih organizacij. Sledile so tudi številne aretacije, zasliževa-
nja in podobna opravila, ki so bila povezana s pripravo procesa. 

»V torek, 7. avgusta t. 1. se je začelo zgodaj zjutraj zbirati pred 
zgradbo okrajnega .sodišča v Ptuju podeželsko ljudstvo iz Markove in 
Juršinc. Počasi so se zbrali v sodnem hodniku pred dvorano, v kateri je 
bila ob 8. uri javna razprava pred okrožnim sodiščem iz Maribora na 
službenem poslovanju v Ptuju zoper duhovnika — župnega vikarja VE-
SELIČA FRANCA in poljedelce HORVATA JANEZA iz Markove, 
BRUMNA FRANCA iz Sakušaka in CIGJJLA JOŽETA iz Rotmana za-
radi kaznivih dejanj zoper ljudstvo in državo, ki so jih zakrivili ob priliki 
birmovanja v letošnjem maju v Markovcih. Gorišnici. Polenšaku in Jur-
šincih. Malo sodno dvorano so napolnili državni, partijski in frontni 
funkcionarji iz Ptuja ter s področja ptujskega okraja, ožji sorodniki obto-
žencev in ostali. Ob napovedanem času je začela razprava. Po objavi 
imen sodnega senata, tožilca in obrambe ter preveritvi generalij obtožen-
cev in navzočnosti vabljenih prič je okrožni javni tožilec prečital obtožni-
co zoper imenovane.« 

Tako je začel svoje poročilo s tega procesa novinar Ptujskega tedni-
ka VJ; objavljeno je bilo v 31. številki z dne 10. avgusta 1951 na 1. in 2. 
strani. Iz tega obširnega poročila skrajšano povzemam nekaj pomemb-
nejših podatkov in navedkov. 

Župnega vikarja Franca Veseljča so najprej obtoževali, da je širil 
sovražno propagando. Bojda je govoril, »da ljudstvo s sedanjim položa-
jem ni zadovoljno, češ da ga oblast gospodarsko tlači in da ni tiste 5vo-
bode, kot je bila nekdaj, takšno gospodarstvo da mora nujno propasti, 
da se pri njih (v Markovcih) ljudje proti zadrugam dobro držijo, da ta po-
moč. ki jo nudi Amerika, ne more biti tako enostavna, ampak da bo 
Amerika zahtevala spremembo družbenega reda pri nas . . .« (Ko sem v 
Ptujskem tedniku to prebral, sem se taki obtožbi čudil, saj so bile govori-
ce s podobno vsebino vsakodnevno prisotne med ljudmi, to so govorili ja-
vno na sestankih, pa nihče ni bil zaradi tega preganjan.) 

Nadalje je župniku Veseliču obtožnica očitala, da je v začetku maja 
v Markovcih vodil cerkvene priprave za opravo birme po škofu dr. Maksi-
miljanu Držečniku z namenom, »da doseže nerazpoloženje prebivalstva 
napram ljudski oblasti«. Sestavil je tudi »slavnostni nagovor soobtožene-
mu Horvat Janezu in povzročil sestavo vaške straže . . .« 

Janezu Horvatu je obtožnica očitala, da je v noči od 15. na 16. maj 
v Markovcih »sestavil vaško stražo, kije ponoči kontrolirala pešce in vo-
zila«. Kot je bilo iz zagovorov obtoženih in prič razvidno, je župnik samo 

rekel Horvatu, da naj poskrbi, da ne bodo čez noč opiti ponočnjaki motili 
škofa pri počitku. Za to nalogo je Horvat zadolžil nekaj fantov. 

Francu Brumnu je obtožnica očitala, da je 15. 5. 1951 v Juršincih 
odtrgal z državne slovenske zastave peterokrako zvezdo in jo tako spre-
menil v »belogardistično zastavo«. Ta je dejanje priznal in se zagovarjal, 
da je pač menil, da rdeča zvezda in verska manifestacija ne gresta sku-
paj. 

Jože Cigula je bil samo obtožen, da je v Juršincih od Franca Brum-
na prevzel zastavo in jo nosil na čelu sprevoda od Juršincev do želeniške 
postaje v Ptuju, kjer se je s kratkim nagovorom še poslovil od škofa dr. 
Držečnika. Zagovarjal se je, da sploh ni vedel, da na zastavi ni rdeče 
zvezde. 

Poročevalec v Ptujskem tedniku je svoj prispevek končal z besedami: 
»Po končanem zasližanju obtožencev, dokazovanju in zaključnem 

govoru okrožnega tožilca ter obtoženčevih zagovornikov se je senati 
okrožnega sodišča umaknil na posvetovanje. Ob pol drugi uri zjutraj sle-
dečega dne je objavil predsednik senata sodbo, da so obtoženi Veselic^ 
Franc in soobtoženca spoznaH krivih dejanj po obtožnici in je Veselic 
Franc obsojen na 5 let. Horvat Janez na 2 leti in Brumen Franc na 3 leta 
strogega zapora. Cigula Jožeta je sodišče oprostilo krivde in kazni ter ga 
takoj izpustilo na svobodo.« 

V naslednp t. j. v 32. številki Ptujskega tednika je na straneh 2 in i 
podrobneje opisana vsebina celotnega procesa, kar naj bi bilo tudi obve-
zno branje za vse partijce v okraju. 

Kot zanimivost naj .še navedem, da je bil uradni zagovornik župnika 
Veseliča odvetnik dr. Jurij Sluga, ki ga je zastopal takrat mlad, a izredno 
sposoben odvetniški pripravnik Franjo Alič. Prav njegovemu zagovoru 
gre pripisati, da izrečene kazni niso bile višje. S tem sije odvetnik Alič od 
političnih oblastnikov »prislužil« očitek, da .se je »politično solidariziral« 
z obtoženim. To je razvidno tudi iz daljšega članka, ki je bil objavljen v 
33. številki Ptujskega tednika, še ostreje pa so odvetnika obtoževali na 
političnih sestankih. Odvetniški pripravnik Franjo Alič je v 35. številki 
Ptujskega tednika na očitke argumentirano odgovoril, vendar je nepod-
pisani avtor, prav gotovo pravnik, hotel imeti še zadnjo besedo v obšif' 
nem članku »K vprašanju solidariziranja odvetnika z obtožencem.'' 
(Ptujski tednik št. 38 z dne 28. sept. 1951. stran 3). 

Opisani primer in primer v cerkvi na Ptujski Gori, ko je eden mlajših 
romarjev z nožem zabodel drugega romarja, je bil dalj časa snov ne le :a-
politične sestanke in polnjenje strani lokalnega časnika, temveč tudi 
uvod v več procesov proti duhovnikom. Še pogosteje pa so bili klicat" 
pred .sodnika za prekrške: kar 46 upravnih kazni je bilo izrečeno v enen[ 
letu. To je trajalo do oktobra 1952. ko je na okrajni partijski konferenci 
proti temu nastopil dr. Jože Potrč. 

Prihodnjič: VZOREN PRIMER KOZ DR A VlSJSKl VRH 
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PRI NAS V KLUBU! pjjem — BII SBiii alkoholIk? 
v literaturi se večkrat piše o tem, da zdrav-

nik v vsakodnevni praksi ne nosveti dovoli 
pozornosti spremembam, ki jih je povzročil 
alkohol, redko postavi diagnozo alkoholizem 
ali je ne postavi v rani fazi nolezni, ampak še-
le takrat, ko so že nastopile psihične ali tele-
sne poškodbe, kar vse narekuje, da je zelo 
težko, čeprav ne nemogoče ugotoviti trenu-
tek, ko pivec postane alkoholik oz. t.i. zmer-
no pitje preide v odvisnost. Dr. Hudolin pra-
vi: ti dve skupini sprememb obstajata pri 
20—40% odraslih moških v deželah z relati-
vno visoko srednjo letno porabo alkohola po 
prebivalcu (v to skupino spada tudi Jugosla-
vija). 

V glavnem se razlikujejo naslednji diagno-
stično postopki, ko se govori o alkoholizmu 
ali čezmernemu pit ju: 

1. klasični medicinski postopek 
2. postavl janje diagnoze v glavnih labora-

torijskih preiskavah 
3. diagnoza na temelju vprašalnika, ki ga 

izpolni anket i ranec ali sestra v okviru prvega 
pogovora. 

4. avtodiagnostika ob pomoči vprašalnika, 
ki ga izpolni vsak posameznik; diagnoza se 
postavlja na temelju preračunanih odgovo-
rov. Avtodiagnostika se lahko izvede kot pre-
izkus abstinence, dolge 6 tednov. 

5. diagnostika specialnih primerov in z al-
koholom izzvanih bolezni, katerih sindrom 
spada v_ožje medicinsko področje. 

V klasični diagnostični postopek spadata 
anamneza (pogovor) in pregled. Wvi pregled 
se opravi s pacientom, svojcem ali neposred-
nim sodelavcem. V naslednjih pogovorih se 
mora ug9toyiti s topnja odvisnosti ali čezmer-
nega pitja in vrsta odvisnosti ter posledice 
(telesne in duševne). To je delo zdravnika, 
splošnega ali zdravnika medicine dela. 

V razvoju bolezni odvisnosti pr iha ja alko-
holik v grobem v dve fazi: prva | e faza uniče-
vanja družine, ko si ajkoholik se prizadeva, 
da navzven varuje svoj ugled in prikriva svo-

jo odvisn9st od pi jače, toda doma tega več ne 
zmore, prihaja do prepirov in slednjič do raz-
pada družine (pri tem je priporočljivo pri-
sluhniti ženi, svojcem ali tistemu, ki živi s 
takšno osebo), potem sledi faza osebnega in 
družbenega p ropadan ja , ko alkoholik izgubi 
družino in službo ter prispe na rob družne. 

Stopnjo odvisnosti sicer lahko določi 
zdravnik (tudi po shemi, ki jo je podal Jelli-
nik). Poskusite sami določiti svojo fazo bole-
zni. 
I. SI M P T O M A T I Č N A FAZA 
a) Predajkoholna faza: 

1. prvi stadij: človek le včasih išče olajša-
nje v alkoholu 

2. drugi stadij: iskanje olajšanja v alkoholu 
je redno 
n) Prodromalna faza: 

1. alkoholni »palimpsesti«, amnezije — 
pozablja, kaj je delal noč prej, ko se je opijal 

2. pije naskrivaj 
3. veliko premišljuje o alkoholu 
4. pohlep po alkoholu 
5. pojav ja jo se občutki krivde 
6. zaradi občutkov krivde se izmika pogo-

voru o alkoholu 
7. amnestične epizode postanejo pogostej-

še 
II. K R I T I Č N A FAZA 

8. izguba kontrole nad količino zaužitega 
alkohola 

9. sistem alibijev: poskus, da bi racionalizi-
ral svoj odnos dfo alkohola in pitja 

10. s temi sredstvi se bori proti družbeni 
iresiji, ki se začne javljati, oakar je izgubil 
controlo 

11. grandomanska ideja, ekstravagantno 
obnašanje 

12. izražena agresivnost 
13. trajni očitki vesti, kesanje 
14. periode totalne abstinence 
15. poskusi modifikacije pivskih navad 
16. izogiba se prijateljem 
17. zanemarja službo 

18. vse njegovo udejstvovanje se vrti okoli 
problema alkohola 

19. izgubi smisel za vse, kar je izven te sfe-
re 

20. revidira razlago svojih odnosov do dru-
gih 

21. pomiluje sam sebe 
22. poskusi dejanskega pobega iz svojega 

dosedanjega okolja 
23. s tem v zvezi pride do sprememb v dru-

žinskih običajih 
24. to pa ga privede do neutemeljene maš-

čevalnosti proti domačim 
25. dela si zalogo alkohola 
26. se neredno nrani 
27. včasih nastopi tu nujnost bolniškega 

zdravljenja 
28. opešanie seksualnih vzjgibov 
29. često sledi alkoholna l jubosumnost 
30. redni ju t ran j i obrok alkohola 

Konec kritične faze. Do tod se je še boril pro-
ti alkoholu in je bil opit le zvečer. 
III. K R O N I Č N A FAZA 

31. prolongirane (dolgotrajne) pijanosti 
32. upad moralnega čuta 
33. opešanje intelektualnih sposobnosti 
34. javl jajo se alkoholne psihoze (le pri 

10% alkoholikov) 
_ 35. zaradi 32 ali 33 pije z osebami doka j ni-
žje družbene s topnje 

36. če nima drugega, pije tudi denaturirani 
alkohol 

37. zmanjšanje tolerance za alkohol 
38. nedoločene bojazni 
39. tresenje 
40. psihomotorna inhibicija 
41. uživanje alkohola ima kar značaj obse-

denosti 
42. ves sistem opravičevanja pred samim 

seboj se zruši, prizna svoj poraz. 
Torej ko po pogovoru z bolnikom zdravnik 

določi s topnjo odvisnosti, mora določiti vrsto 
in posledice odvisnosti od alkohola. O tem 
pa drugič. Dr. Z. I. 

Krmni bob 
Krmni bob (Vicia faba L.) se v 

: zahodni in osrednji F'vropi upo-
: rablja v prehrani prežvekovalcev 
, in neprežvekovalcev, v zadnjem 
j času pa postaja zanimiv tudi za 

predelovalno industrijo. 
Je enoletna stročnica, ki je 

odlična poljščina v kolobarju, saj 
izbojšuje strukturo tal, razrahlja 
tla in jih bogati z dušikom. Odli-
čen predposevek je ozimnim ži-
tom, ker zgodaj zapusti njivo in 
tako omogoči kakovostno in pra-
vočasno pripravo tal za setev ozi-
min. Primerno gost posevek bo-
ba njivo tudi razpleveli, ker s 
svojo bujno rastjo in veliko li-
stno površino zaduši večino ple-
vela. 

Krmnemu bobu ustrezajo 
srednje težka humusna tla nev-
tralne do zmerno alkalne reakci-
je. Priprava tal za setev boba 
vključuje jesensko oranje do glo-
bine 25 do 30 centimetrov in ka-
kovostno predsetveno pripravo. 

Za mraz krmni bob ni občut-
ljiv, saj brez poškodb prestane 
krajša obdobja s temperaturami 
do — 4 ° C . Visoke temperature 
preko 30° C v času cvetenja in 
polnjenja zrnja zavirajo ali zau-
stavijo rast in razvoj rastlin. Zato 
je za visoke in stabilne pridelke 
krmnega boba zgodnja setev --
februar ja , marca — zelo po-
membna. Priporočena gostota 
setve je 60 do 60 kaljivih zrn na 
m^ oziroma 250 do 300 kg seme-
na na hektar. 

Ozkoredna setev ima prednost 
pred širokoredno zaradi primer-
nejše razporeditve rastlin znotra j 
vegetacijskega prostora in učin-
kovitejšega dušenja plevela med 
vrstami. Sejemo ga na globino 6 
do 8 centimetrov. 

Zelo rodovitna pri nas razširje-
na sorta je kornberški drobnozr-
nati bob. Sorta kornberški drob-
nozrnati je precej visoka — 140 
do 170 cm, primerna tako za pri-
delovanje zrnja kot za pridelova-
nje silaže iz cele rastline. 

Na gnojenje krmni bob zelo 
dobro reagira, zlasti na fosfor in 
kalij. Okvirna norma za gnojenje 
ob setvi je 40 kg N na hektar, 60 
do 80 kg PzOs na hektar in 120 
do 160 kg KzO na hektar. 

Posevek boba je v začetnih fa-
zah rasti in razvoja zelo občutljiv 
za zapleveljenost tako z ozkolist-
nimi kot širokolistnimi pleveli, 
zato je priporočeno, da po setvi, 
toda pred vznikom uporab imo: 
DUAL EC (2 do 3 l /ha ) + PRO-
M E T R I N (2 kg /ha ) ali 
S E N C O R WP (0,5 k g / 
ha) -f DUAL EC (3 l /ha ) 

Med vegetacijo lahko za zati-
ranje širokolistnih plevelov, ko 
imajo ti 1 do 3 liste in je bob vi-
sok do 10 cm, uporabimo BASA-
G R A N (3 do 4 l /ha) , proti trav-
natim plevelom pa lahko upora-
bimo FUSILADE SUPER EC (1 
do 2 l / ha proti enoletnim travam 
in 2 do 4 l / ha proti večletnim 
travam). 

Žetev boba za zrnje opravimo 
običajno v prvi polovici avgusta. 
Steblo in stroki morajo biti zreli 
in temno obarvani. 

Zrnje boba je bogato z energi-
jo in beljakovinami in se zato 
uporablja za beljakovinsko do-
polnilno krmilo za vse živalske 
vrste. Vsebuje tudi precejšnje ko-
ličine vitamina B in E ter v sle-
dovih vitamin C in D. 

Za prehrano prašičev je ener-
getska vrednost boba skoraj ena-
ka kot pri žitih, vendar ga ne po-
kladamo v večjih količinah, ker 
zmanjša apetit po eni strani, po 
drugi pa lahko delež boba več 
kot 20 % v obroku za pitance pri-
vede do podhranjenost i , kajti be-
ljakovine imajo prenizko biolo-
ško vrednost. Pokladamo ga tudi 
plenenskim svinjam in odstavlje-
nim prašičem. V mešanice ga 
vključujemo s 5 do 15 odstotki ; 
največja dopustna dnevna kon-
zumacija boba je 0,5 kg na žival. 

Pri prehrani mladih telet do 
treh mesecev lahko da jemo v me-
šanice do 15 odstotkov boba. Pri 
kravah molznicah pa da jemo 
največ 20 odstotkov boba v krm-
ne mešanice; dnevna konzumaci-
ja ne sme presegati 1,5 kg boba 
na žival. 

Tako neprežvekovalcem kot 
prežvekovalcem pokladamo 
zdrobljeno zrnje boba, čeprav se 
starejše govedo privadi tudi na 
žvečenje celih zrn. 

V prehrani prežvekovalcev 
lahko uporabimo tudi silažo iz 
cele bobove rastline kot z belja-
kovinami bogato dopolnilo k 
obroku. 

Posevek boba, namenjen sili-
ranju cele rstline, pospravimo, 
ko vsebujejo rastline okoli 35 od-
stotkov suhe snovi — v voščeni 
zrelosti. S siliranjem posevka bo-
ba lahko na en hektar površine 
pridelamo 9 do 11 t sušine in 1,8 
do 2,2 t surovih beljakovin. 

Cepi^v se krmni bob v Evropi 
uveljavlja kot alternativna polj-
ščina in kot pomemben vir belja-
kovin za prehrano živali, pa se 
pri nas prideluje le v manjšem 
obsegu. Pričakujemo lahko, da 
se bo pridelovanje pri nas ven-
darle razširilo, sa j temu v prid 
govori veliko dejstev: 

— večja gospodarnost prireje 
v živinoreji na temelju doma pri-
delane krme, bogate z beljakovi-
nami 

— je odlična poljščina v kolo-
barju, ki ugodno vpliva na struk-
turo tal in jih bogati z dušikom 

— je delovno ekstenzivna polj-
ščina in na kmetijah, opremlje-

. nih z osnovnimi poljedelskimi 
stroji, ne zahteva dodatnih inve-
sticij. 

Majda Babič, ing. agr. 

V PODRAVJU APRILA ŽE VEČ KOT 10.000 NEZAPOSLENIH 

Delo postaja privilegij 
Konec marca je v Sloveniji 

iskalo zaposlitev 38.876 oseb, kar 
je skoraj za polovico več kot 
marca 1989, ko je bilo na Zavo-
du za zaposlovanje prijavljenih 
12.295 oseb, ki so iskale zaposli-
tev. Tako je v prvih treh mesecih 
brezposelnost naraščala na me-
sec za pet odstotkov. Na prvo za-
poslitev pa je čakalo 10.263 oseb, 
kar je za 36,2 odstotka več kot v 
prvem trimesečju leta 1989. Med 
iskalci zaposlitve je vedno več 
mladih do 26 let, kar 19.989. 
Strokovno usposobljenih, ki išče-
jo delo, pa je bilo konec letošnje-
ga marca 18.523. 

V ptujski občini je bilo konec 
marca 2.092 nezaposlenih, v pri-
merjavi z enakim obdobjem lani 
kar 220 več. 

Ce je v prejšnjih letih brezpo-
selnost med letom nihala, pove-
čevala se je običajno le ob koncu 
šolskega leta, v zadnjih dveh le-
tih nanehno narašča. Vzrok so 
zmanjšane zaposlitvene možno-
sti, vračanje tistih, ki so bili za-
posleni za določen čas, in prijave 
na zavodih za zaposlovanje ti-
stih, ki so pomenili prikrito brez-
poselnost. V pr ihodnje se bo to 
število še povečalo zaradi še 
manjših zaposlitvenih možnosti 

in presežkov delavcev v podjet-
jih. 

V zadnjih treh letih pa se je 
zmanjšalo število žensk, ki iščejo 
zaposlitev, saj se je v teh letih 
povečalo število delovnih mest v 
enostavnejših proizvodnjah, ki 
zaposlujejo pretežno ženske, po-
leg tega pa običajno ženske prej 
p renehajo intenzivno iskati za-
poslitev in tako predstavljajo 
večji del prikrite nezaposlenosti, 
S sofinanciranjem pripravništva 
(Zavod za zaposlovanje zagota-
vlja denar za delo pripravnikov) 

se je sicer zmanjšalo število ti-
stih, ki iščejo pripravništvo, ni pa 
vplivalo na zmanjšanje števila ti-
stih, ki iščejo prvo službo. 

V ptujski občini je bilo lani 
največ tistih, ki so iskali zaposli-
tev, s tretjo in četrto s topnjo izo-
brazbe. Povečanje gre tudi na ra-
čun večjega povpraševanja po 
kadrih z višjo in visoko izobraz-
bo, saj se je zmanjšalo število ti-
stih, ki iščejo zaposlitev in imajo 
visoko izobrazbo. V primerjavi s 
Podravjem pa je v ptujski občini 
več žensk, ki iščejo službo, lani 

se je njihovo število sicer zmanj-
šalo. V ptusjki občini brezposelni 
tudi dalj časa čakajo na zaposli-
tev kot v drugih občinah Podrav-
ja. Povečalo s e j e tudi zaposlova-
nje v druge občine v Sloveniji; 
lani jih je s t rebuhom za kruhom 
odšlo iz ptujske občine 78 in v 
tuj ino 15. Žal s e j e zmanjšalo tu-
di zaposlovanje v tujini, saj se je 
obseg dela naših podjet ih v tujini 
zmanjšal . Leta 1984 je delalo v 
tujini 145 delavcev, lani pa le še 
34 iz Gradisove temeljne orga-
nizacije Gradnje in iz Elektroko-
vinarja. NaV 

»Neii za samoprispevek 
v oktobru se izteče samoprispevek v krajevni 

skupnosti Cirkovce. Narejenega je bilo veliko — 
od asfaltiranih cest do zobne ambulante , pošte, tr-
govine in še bi lahko naštevali. Za vse, kar bi še bi-
lo potrebno postoriti, pa je seveda zmanjkalo de-
narja . To naj bi uresničili z novim samoprispev-
kom za na^jlednjih pet let. V nedeljo so tako spet 
odprli glasovalna mesta in ljudem prepustili, da se 
odločijo, ali bodo tudi v naslednjih petih letih zbi-
rali denar s samoprispevkom za skupne naloge 
krajevne skupnosti , za te so načrtovali 30 odsto-
tkov zbranega denar ja , in za potrebe desetih vasi 
70 odstotkov. 

In če je še pred leti le redko kdo dvomil v uspeh 

glasovanja za samoprispevke, je letos bilo takih 
občutno več. Da so imeli slednji prav, je pokazalo 
tudi nedeljsko glasovanje v Cirkovcah. Naslednjih 
pet let krajevnega samoprispevka v krajevni skup-
nosti Cirkovce ne bo, saj se zaenkrat še niso odlo-
čili, da bi glasovanje o uvedbi za samoprispevek 
ponovili. Od 1.707 upravičencev s e j e glasovanja 
udeležilo 1.258 občanov. Z a j e glasovalo le 524 ali 
le 31,5 odstotka upravičencev. Kaj bo z načrti ozi-
roma kaj bo, ko bodo nekatere dejavnosti v kraje-
vni skupnosti oktobra, ko se izteče sedanji kraje-
vni samoprispevek, ostale brez denarja , pa v tem 
trenutku ne ve še nihče. 

NaV 

SPOMINI NA BORL 
1 9 4 1 — 1 9 4 3 

(32. nadaljevanje) 

Koliko nam pomaga pri ugo-
tavl janju števila na Borlu zapr-
tih domol jubov delovodnik 
borlskega policijskega zapora? 
Vodili so ga od 18. juni ja 1942, 
ko je bil Bori preimenovan iz 
prehodnega taborišča v zapor, 
pa do ukinitve zapora 12. mar-
ca 1943. Naslov delovodnika 
je : T A G E B U C H - A N K E N -
STEIN G E H E I M E STAAT-

SPOLIZEI P O L I Z E I G E F A N -
G N I S . V njem razberemo, da 
so prevzeli od I. do 23. julija 
1942 v devetih skupinah 240 je-
tnikov. Največja je bila iz Ce-
lja. Štela je 57 jetnikov, trbo-
veljska 29, drugi so bili pripe-
ljani iz Maribora in Ptuja. Vpi-
si novih jetnikov od 28. julija 
do 9. septembra 1942 navaja jo 
352 jetnikov in jetnic. 

Podatek o prevzemu 240 no-
vih jetnikov na Borlu julija 
1942 nas opozarja , da je okro-
glo število 130 novih jetnikov 
na Borlu na mesec sporno, da 
jih je bilo tudi več. Jetniki se 
spominja jo , da jih je bilo julija 
1941 okoli 400, saj je bila zase-
dena tudi viteška dvorana. V 
tem mesecu so veliko jetnikov 
odpeljali v Maribor in Rajhen-
burg in jih od tam poslali v iz-
gnanstvo. Okoli 400 jetnikov je 
bilo na Borlu tudi julija 1942. 
Ce upoštevamo mesece z jetni-
ki natrpanega Borla, lahko 
sklepamo, da se je na Borlu 
zvrstilo v 22 mesecih zapora 
okoli 3500 jetnikov. 

O borlski zgodovini med 
okupaci jo imamo sedaj le dva 
konkretna dokumenta ; ome-
njeni delovodnik zapora tajne 
državne policije na Borlu in 
odpustnice Katarine Kojc z 
Borla z dne 
1. 12. 1942. Morda še kakšen 
borlski zapornik hrani odpust-
nico, kar pomeni za borlsko 
zgodovino le d robno zrnce, ki 
pa ga ne smemo zavreči. Po-
sebno pomemben pa je vsaj en 
izvod odpustnice, ki ga premo-
remo. Zaželeno pa je, da bi jih 
bilo še več. 

Delovodnik nam pove seve-
da veliko več. Vemo že, da so 
ga uvedli 18. juni ja 1942 in ga 
zaključili 12. marca 1943, ko so 
borlski zapor ukinili. V letu 
1942 so vanj vpisali 946, v letu 
1943 pa 35 dopisov, ki so jih 
prejeli ali odposlali . Žal, preje-
ti dopisi in kopije odposlanih 
niso ohranjeni , bi pa omogočili 

podrobneje in točneje prikazati 
zgodovino tistih mesecev. Zad-
nji dopis je v delovodnik vpi-
san 22. februarja 1943. Knjigo 
je s podpisom zaključil 12. 

marca tedanji vodja borlskega 
zapora OPITSCH. 

V delovodniku sta poleg os-
novnih podatkov, kdo pošilja 
dopis, napisani še rubrika 

»predmet« dopisa in rubrika 
»opomba« . Včasih je v rubriki 
»predmet« več podatkov o vse-
bini dopisa, kar je hvalevred-
no. Največ dopisov je po vsebi-
ni povezanih z upravl janjem 
zapora. Za nas so pomembni 
vpisi o zapornikih in osebju — 
policijskem in upravnem. 

Iz leta 1942 navajam tele do-
pise: 

— 20. 6. — Zapornice Štefa-
nije Irman, Marta Deleja, Aloj-
zija Primožič morajo na zahte-
vo dr. Machule v Maribor. (23. 
6. 1942 so bile vse tri ustreljene 
v Celju, op. V. R.) 

— 9.1. — Nastop službe tol-
mača Franca Beliča in steno-
grafinje Mathilde Scheer ter 
pomožnega policista. 

14. 7. — Poslane v Ausch-
witz: Marija Jeronek (1911), 
Ema Kobolšek (1919), Ana 
Markušek (1918), Peregrina 
Rankel (1912), Zotlja Zatrašek 
(1888). (Vpisi imen so slabo čit-
ljivi, zato so verjetno imena tu 
napačno navedena, op. V. R.) 

14. 7. - Poslane v Celje: 
Francka Kolar (1900), Ivana 
Muršič (1907), Marija Gašper-
šič (1887), Jožefa Ambrož 
(1922), (F. Kolar, M. Gašper-
šič, J. Ambrož so bile ustrelje-
ne v Celju 22. 7. 1942, I. Mur-
šič pa 15. 8. 1942, op. V. R.) 

15. 7. — Račun za zdravlje-
nje jetnice Hermine Seničar v 
ptujski bolnišnici. (Bila je de-
lavka iz Celja, članice KPS, r. 
1911, poslana z Borla v Ausch-
witz. Vojno je preživela, op. V. 
R.) 

Se nadal ju je 
Bori — del viteške dvorane, kakršna je bila med okupacijo (z nastla-
no slamo za spanje Jetnikov). 

Akvarel borlskega jetnika Karla Pertekla iz Ptuja s podpisi jetnikov 
(na grajski poti prevozniki vode na grad). — Iz muzejske fototeke. 
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Voda si vedno 
najde pot 

Zadnja leta ob vsakem večjem nalivu »zaliva« meteorna voda ce-
sto mimo ormoškega pokopališča v smeri proti Tomažu pri Ormožu, 
priteče na magistralno cesto in prek nje po Dravski ulici v reko Dra-
vo. Ob tem izdatno izpodkopava lokalno cesto, da je potrebna že te-
meljitega popravila, in na svoji razdiralni poti zaliva še številne kleti. 
To s e j e dogajalo že prej, vendar ne v tako hudi obliki kot zadnja leta, 
odkar so pri ormoškem pokopališču zasuli večji zadrževalnik vode in 
tam uredili parkirišče tudi nujno potrebno. 

Vsa leta krajani želijo, da bi vso meteorno vodo, ki priteče iz 
dobravskih njiv, speljali v jarek in kanalizacijo ali pa skozi kanalizaci-
jo v I.ešniški potok. Mnogo tega je ostalo na papirju in se praši kdove 
v katerem predalu. Pogovarjali so se tudi o odpr t ju in čiščenju obcest-
nih jaškov, da bi ob neurju speljali vodo v kanalizacijo. Tudi to ni 
uspešno, saj ob neurju pač ni nikogar, ki bi odpiral jaške, pa menda 
tudi ne bi bilo kaj prida haska, ker je v vodi ogromno blata, ki ga ne-
urje naplavi z njiv. 

S tem problemom se ubada jo na krajevni skupnosti v Ormožu, 
morali pa bi se tudi na cestno-komunalni skupnosti . Tako so pred 
dvema letoma na Komunalnem podje t ju naredili popis del za gradnjo 
zbiralnega kanala odvodne kanalizacije meteorne vode pri mrliški ve-
ži. Iz tega ni bilo nič, ker menda ni prišlo do dogovora s Kmetijskim 
kombinatom Jeruzalem Ormož. Tako je vse skupaj prepuščeno nara-
vi, ob tem pa se tolažimo, da mogoče le ne bo tako hudo. 

Nič kaj pri jetno pa ni bilo videti naplavljene zemlje in gramoza, 
ki ga je meteorna voda naplavila na magistralno cesto, pa so jo po 
zadnjem neurju 18. maja pričeli čistiti šele čez tri dni, to je v ponede-
ljek. Ostanki blata pa so v tem delu mesta bili še dolgo in so opomi-
njali na čim hitrejšo rešitev problema, ki ni tako majhen. 

Vida Topolovec 
Foto: Štefan Hozyan 

Cestišče lokalne ceste Ormož—Tomaž je od enega do drugega neurja 
čedalje bolj uničeno. 

Zlata plaketa za Tinčka 
Ivanušo 

v Vršcu je bil od 18. do 20. maja jugoslovanski festival videofil-
mov. V zelo močni konkurenci 55 filmov je znani ptujski entuziast s 
filmsko kamero Tinček Ivanuša prejel zlato plaketo za scenarij svoje-
ga filma Petelin Koko. Gre za znanega junaka , saj se ga mnogi spomi-
n ja jo iz televizijske reklame ptujske Perutnine. Osemminutni film pa 
so videli že gledalci l jubljanske televizije ter v več evropskih državah. 

Tinček Ivanuša je bil nagrade izredno vesel, še posebej pa, ker so 
njegov film zavrteli tudi na TV Vršac, Novi sad in v nedeljo na Beo-
gradu. Povabili pa so ga tudi že na festivala videofilmov v Pančevo in 
Pulj. V Pančevem bo predstavil svoj film Pozabljena dežela. 

Koko I bo imel več nadal jevanj ; načrtuje še tri filme, ki bodo 
vsak zase zaokrožena celota. V Koku II bo prikazal petelina v šoli 
med učenjem petja , igranja na klavir ter nekaterih drugih vragolij; v 
filmu Koko III se bo petelinji junak tudi smučal, v četrtem filmu pa 
bo celo ustrelil svojo smrtno sovražnico lisico. 

Kot smo zvedeli, pa Tinček Ivanuša snuje še nove projekte in go-
tovo bodo tako kot dosedanj i izstopali po svoji izvirnosti. 

MG 

Podjetniška 
šola v Ormožu 

V pravilih Društva ekonomistov Ormož, ki so jih sprejeli na ob-
čnem zboru 16. februar ja letos, piše tudi o namenu in nalogah dru-
štva. Med pomembnejše štejejo izobraževanje na tečajih, seminarjih, 
predavanj ih , simpozijih in potovanjih, ki jih prireja društvo samostoj-
no ali v sodelovanju z domačimi ali tujimi strokovnimi organizacija-
mi. 

Predsednica društva Majda Lukner je povedala, d a j e v občini 52 
ekonomistov prve in druge s topnje in da je pr is topno izjavo za član-
stvo v društvo napisalo več kot 40 ekonomistov. Letno plačajo 400 di-
narjev članarine. Seveda se želijo doda tno usposabljati , zato je vod-
stvo vzpostavilo stik z Univerzo Edvarda Kardelja v Ljubljani oziro-
ma Ekonomsko fakulteto Borisa Kidriča in njenim Centrom strokov-
nega izpopolnjevanja in svetovalne dejavnosti . Med ormoškimi eko-
nomisti in vodilnimi delavci v podjet j ih so zbrali dovolj slušateljev za 
organizacijo podjetniške šole. Ta se je pričela 24. maja, trajala pa bo 
vse do 9. juni ja . Pouk poteka trikrat tedensko: v četrtek popoldan, v 
petek in ob sobotah. Predavajo priznani strokovnjaki s področja eko-
nomije in podjetništva. Prvi predavatel j je bil dr. Bogomir Kovač. 
Predaval je o primerjalnih vidikih podjetništva, naslednji dan sta bili 
na sporedu dve temi: v prvi — finance in finančni vidiki v podjet ju 
je predaval dr. Ivan Ribnikar, v popoldanskem času pa je dr. Rudi 
Rozman govoril o proizvodnih problemih v podjet j ih . Tretji dan pod-
jetniške šole v soboto, pa je dr. Tea Petrin predavala o naših podjet j ih 
v razmerah nove konkurence. 

Danes bo o motiviranju pri delu predaval dr. Bogdan Lipičnik, 
sledijo predavanja dr. Veljka Rusa o socioloških problemih vodenja, 
dr. Mitja Tavčarja o vodenju podje t ja v kriznih razmerah ter dr. Iče 
Rojšek o marketinških problemih v podje t ju . V zadnjem tednu, med 
7. in 9. juni jem, pa bodo slušatelji prisluhnili dr. Ivanu Turku, govoril 
bo o gospodarskih problemih v podje t ju , mag. Dušanu Mramorju , o 
vrednotenju podje t ja in dr. Krešu Puhariču, o pravnih problemih v 
podje t ju . Predavanja v podjetniški šoli bodo sklenili z načrtovanjem 
delovnih ciljev; o njih bo govoril dr. Stane Možina. 

Programski vodja podjetniške šole profesor dr. Stane Možina in or-
ganizacijska vodja profesorica Marija Brvar bosta s slušatelji ob kon-
cu predavanj opravila razgovor, anketo in jim podelila potrdila. 

V podjetniško šolo je prijavljenih 35 slušateljev, vsak pa mora pla-
čati 4.200 dinarjev. 

Vida Topolovec 

Gradnja železniškega postajališče v Franko>'cih. Slovesnost ob prihodu prvega vlaka, ki se je ustavil v Frankovcih. 

Po 130 letih železniško postajališče 
tudi v Frankovcih 

Zanimiva je obdravska nižina med Ormo-
žem in Središčem. Ljudje tod stoletja živijo z 
reko Dravo, jo imajo radi in se je bojijo. Ne-
koč je v tem nižinskem območju ob obilnem 
deževju rada prestopila bregove in silila lju-
dem v dvorišča, hiše in hleve. Imeli pa so jo 
tudi radi. V poletni vročini so se hladili v nje-
ni vodi in poležavali na njenem produ. Lizi-
ka Crček iz Frankovec je povedala, da od 
1964. leta Drava ne poplavlja več tako kot 
prej. Veliko je k temu pripomogla gradnja hi-
droelektrarne Varaždin. V Frankovcih pa je 
svoje čase obilno poplavljal tudi Pušenski 
potok. 

Lizikina hiša, ki je bila nekoč železniška 
čuvajnica, stoji tik ob progi, ki je od ovinka, 
ki ga naredi pri Tovarni s ladkorja, vse do 
Središča ob Dravi ravna, kot bi jo narisali z 
ravnilom. Prav nasproti Črčkove čuvajnice je 
novo postajališče, ki se ga krajani Frankov-
cev, deloma Pušenec, Loperšic in tudi Huma 
zelo veselijo. V zadnjih desetih letih so v 
Frankovcih dobili asfalt, vodovod, telefone. 
Nekaj denarja s e j e zbralo s krajevnim samo-
prispevkom, ogromno pa so ga zbrali krajani 
sami, da o prostovoljnem delu ne govorimo. 
Sedaj imajo svoje železniško postajališče, 
vendar je predsednik vaškega sveta Martin 
Torič, ki je bil koordinator dela pri gradnji 
postajališča, povedal, da bodo v kratkem 
zgradili na železniškem postajališču vsaj uto, 
ki bo potnike varovala pred slabim vreme-
nom. 

Prav od železniškega postajališča pa je lep 
pogled na vas, ki šteje 53 hišnih številk in kjer 
živi okoli 180 ljudi. Če pogledaš proti zaho-
du, imaš kot na dlani ormoško Tovarno slad-
korja, na severu pa se nad gozdom, ki leži 
med Frankovci in magistralno cesto Or-
mož—Središče, dviguje Hum s cerkvijo in šo-
lo, kjer so glodali šolske klopi vsi nad 15 let 
stari Frankovčani. Danes se v tej šoli ne sliši 

več otroškega živžava; vozijo se v Ormož, ker 
je v okoliških vaseh premalo otrok, da bi na-
polnili vsaj en razred. V humski šoli pa se sli-
ši drdranje šivalnih strojev, ki šivajo moder-
no usnjeno konfekcijo. 

Če se povrnemo sedem stoletij v našo zgo-
dovino, zasledimo v najstarejšem fevdnem po-
pisu ormoške krajine iz leta 1293 31 vasi, kjer 
je skupaj 324 kmetij. Med njimi so tudi Fran-
kovci (Chrinkendorf) s celo 17 in pol kmetija-
mi. Frankovčani imajo tudi vaški grb - to je 
žaba, imajo pa tudi vaško himno — Žabe 
svadbo so imele, ki jo frankovske ženske rade 
in zelo ubrano zapojejo. 

Če se orientiramo po železnici, imenujejo 
njive in travnike južno od nje ŽABJE in 
PRODNICE, severno pa KRACINE in VRB-
JE; proti Pušencem je BRŽIČ, proti Loperši-
cam pa VOGREC. 

Povrnimo se ponovno k prvi sogovornici 
— Liziki Črček, ki živi v nekdanji železničar-
ski čuvajni hišici. Njeno žilvljenje je z želez-
nico povezano od najnežnejših let; železničar 
je bil namreč že njen oče in kot otrok, kasne-
je pa tudi kot odrasla ženska si je vedno žele-
la, da bi lahko čuvajno hiško odkupila in bi 
bila njena last. To s e j e uresničilo. Potem s i j e 
želela, da bi lahko na vlak stopila kar na do-
mačem pragu, da ji ne bi bilo potrebno kar 
4 km daleč v Ormož bodisi peš ali s kolesom. 
Skoraj nič manj nima do avtobusa, ki vozi po 
magistralni cesti Ormož—Središče. V mesto, 
s tem misli Ormož, pa mora dokaj pogosto, 
vsaj v trgovino. Podobno se dogaja tudi šte-
vilnim drugim kra janom te slikovite vasice. 

Ideja, da bi imeli v Frankovcih železniško 
postajališče, je stara 130 let; toliko časa je tod 
speljana železniška proga, ki so jo zgradili 24. 
aprila 1860. leta. Menda takrat vaški pred-
stavniki niso prav nič zastavili svoje besede 
pri Železniški upravi. Tako je vlak polnih 130 
let brzel mimo njih, sami pa so morali hoditi 

na železniško postajo Ormož. V minulih letih 
je bilo nekaj poizkusov, da bi uresničili svojo 
željo, vendar brez uspeha. Sele lani so dobili 
na drugo prošnjo pozitiven odgovor. Potem 
so prišli predstavniki železnice in predlagali 
svoje pogoje, ob tem pa tudi izračunali, koli-
ko bo vse to veljalo. Zemeljska dela so opra-
vili krajani sami, navozili so 450 kubikov gra-
moza, 50 kubikov zemlje, opravili 250 delovnih 
ur, povprečno je delalo od 60 do 70 ljudi. 
Gradn jo so pričeli 6. februarja letos, dela pa 
so sklenili konec minulega tedna. Novo posta-
jališče v Frankovcih spada pod sekcijo za 
promet Pragersko. 

Ludvik Golob živi v Frankovcih 51 na dru-
gi strani Železnice, dobrih 250 metrov od no-
vega železniškega postajališča. Na vprašanje, 
kako se počuti ob tej novi vaški pridobitvi, je 
povedal, da nadvse lepo, saj se mu s tem iz-
polnjuje njegova dolgoletna želja, ki je tudi 
želja številnih drugih krajanov te vasi. Sam 
pravi, da je kraj sicer doka j blizu Ormoža, je 
pa za starejše ljudi naporna vožnja s kolesom 
ali hoja bodisi do vlaka v Ormož ali pa na av-
tobus, ki tudi ni blizu. Sedaj se bodo lahko 
mirno vozili v Ormož, saj bodo na tem posta-
jališču stali kar štirje vlaki, lahko pa se bodo 
peljali tudi v Čakovec, kamor so se radi vozi-
li že sedaj. 

V smeri Ormoža bodo na železniškem posta-
jališču stali vlaki ob 4.55, 5.55, 11.55 in 15.55, 
v smeri Cakovca pa ob 7.18, 14.06, 17.03 in 
19.21. 

Veliko več možnosti za potovanja , pred-
vsem za starejše ljudi, pa tudi za šolarje, ki se 
vozijo v šolo. Menda vsi vlaki ne stojijo na 
postajališču, kljub vsemu pa si bodo domači-
ni izračunali čas, ki ga bodo porabili pri raz-
nih opravkih bodisi v Ormožu, Ptuju, Mari-
boru ali Čakovcu. 

Vida Topolovec 
Foto: Štefan Hozyan 

V letu 1991 bo Ormož imel najmodernejšo 
telefonsko povezavo 

Natanko po dvajsetih letih in 
enem dnevu so na ormoški pošti 
zamenjali staro avtomatsko tele-
fonsko centralo s 600 priključki z 
novo digitalno centralo sistema SI 
2000 z 2040 priključki, njena kon-
čna zmogljivost pa je 6000 tele-
fonskih priključkov. 

V gornjem delu nove ormoške 
pošte so lepi in funkcionalni pro-
stori, grajeni po vseh trenutno 
veljavnih predpisih tudi za pri-
hodnje rodove, namenjeni telefo-
niji oziroma tehniki. Nekateri 
zlobneži trdijo, da je vse skupaj 
nekoliko preveliko, vendar ob 
tem ne pomislijo, da zgradbe ne 
moreš širiti vsako leto kot oble-
ke. Stanko Pignar, ki bdi nad no-
vo ormoško telefonsko centralo, 
je z nemalo ponosa povedal, da 
bo telefonska povezava v letu 
dni najmodernejša v Podravju 
ali pa celo v Sloveniji. V drugih 
krajevnih skupnostih občine že 
posodabl ja jo centrale. Pri Mi-
klavžu že imajo enak tip centrale 
kot v Ormožu (na Miklavž je ve-
zana tudi krajevna skupnost 
Kog), v Središču, kjer so s telefo-
nijo najdalje, obs ta ja jo možnosti 
za zamenjavo obstoječe centrale, 
v Ivanjkovcih jo imajo že plača-
no in jo dobi jo v tem mesecu; 
plačano imajo tudi že pri Toma-
žu, v Veliki Nedelji in Podgor-
cih, dobavljene pa bodo po vsej 
verjetnosti v drugi polovici leta. 
Omeniti moramo, da so morale 
vse krajevne skupnosti urediti 
prostore, kamor bodo postavili 
nove centrale. Največji strošek 
pri telefoniji je gradnja telefon-
skega omrežja in gre na račun 
novih telefonskih naročnikov. 
Veliko fizičnega dela pri tem 
opravijo krajani v vseh krajevnih 
skupnostih sami in tako vsaj ma-
lo pocenijo gradnjo, strokovna 
dela pri širitvi telefonskega 
omrežja pa opravlja Tegrad iz 
Ljubljane. 

Vse že omenjene centrale v zu-
nanj ih krajevnih skupnostih se 
vežejo na ormoško centralo prek 
sodobnega PCM sistema in s tem 
je znatno povečano število zvez. 

Središče bo imelo celo dva PCM 
sistema, to je 60 zvez, kar pome-
ni, da bo sočasno po telefonu 
lahko govorilo 30 oziroma 60 na-
ročnikov. Za nekoga, ki gleda na 

telefonijo od strani, je to mogoče 
malo, strokovnjaki pa trdijo, da 
je to ogromno. Za pr imerjavo: v 
starem sistemu je lahko govorilo 
8 ali 12 naročnikov hkrati, več pa 
niso dovoljevale zmogljivosti 
centrale. 

Število povezav v ormoški te-
lefonski centrali, ki s o j o monter-
ji ISKRE montirali s presledki 
mesec dni proti glavni centrali v 
Mariboru, se je povečalo za 100 
odstotkov. Povezava vozliščne 
centrale z glavno v Mariboru te-
če po dvojnem sistemu: polovica 
povezav je kabelskih, polovica 
pa brezžičnih. Ta sistem se, če 
smo nekoliko zlobni, v Ormožu 
lahko dobro obnese, ker po ce-
stah vedno nekaj kopljejo, kata-
stra komunalnih sistemov pa ni, 
in tako radi kaj prebijejo. Ce ne 
dela kabelska povezava, potem 
je tu še vedno brezžična. 

Stanko Pignar je še dodal, da 
če se v tem času, ko je vse skupaj 
še v poskusni fazi, dogodi v tej 
moderni telefonski centrali kak-
šna napaka, so to porodne teža-
ve, ki pa jih bodo uredili. Vsem 
novim telefonskim naročnikom 
je priporočil, na j si, če hočejo, da 
bo telefoniranje potekalo brez te-
žav, brez škrtanj in podobnih 
glasov, ki jih nimamo radi, kupi-
jo primerne telefone. Najboljši 
so Iskrini z oznako MFC — s 
frekvenčno izbiro številk in hitre-
je pridete do signala. 

V Ormožu pa mnoge krajane 
zanima, kdaj bodo pričeli prikla-
pljati nove telefonske naročnike. 
Stanko Pignar (sam je tudi pred-
sednik sveta v KS Podgorci) je 
povedal, da pa je to v nadaljeva-
nju skupni dogovor krajevnih 
skupnosti in podjet ja za PTT 
promet iz Maribora. 

Vida Topolovec 
Foto: Fma Žalar Brezžična povezava — montiranje antene na stolp ormoške pošte. 
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V SOBOTO SO V ZDRAVILIŠČU PTUJSKE TOPLICE OOPRLI NOV, SODOBEN AVTOKAMP 

»Nov avtokamp je šele začetek resnejšega dela v turizmu...(( 
2a začetek poletne kopalne se-

zone so v toplicah odprli nov, so-
joben avtokamp, v katerem je 57 
j^jnipirnih mest prve kategorije z 
vsemi potrebnimi priključki. V 
^vtokampu je tudi sodoben sani-
tarni objekt, in kar je še posebej 
razveseljivo ^ v njem so tudi sa-
nitarije za invalide in otroke. Z 
novim delom ima avtokamp 
ptujskih toplic že čez sto kampir-
nih mest. 

Kontrolorji znanih mednarod-
nih kampirnih klubov (ACSl, 
I)CC, ADAC) mu priznavajo 
prednost pred drugimi tudi v 
tem, da sodi med najbol j čiste 
avtokampe v Sloveniji in Jugo-
slaviji, ter ga pr iporočajo za 
obisic. Prvo kategorijo je novemu 
avtokampu »pripela« posebna 
komisija pri splošnem združenju 
za gostinstvo in turizem Sloveni-
je. 

V avtokampu Ptujskih toplic 
imajo največ gostov od srede ju-
nija do konca septembra. Gost je 
pri njih bivajo povprečno 2,5 
dni. Nekateri so že stalni gostje 
in se vračajo vsako sezono. Zelo 
veliko j ih pr ihaja iz Nizozemske, 
kar ne preseneča, saj kampiranje 
v Ptujskih toplicah toplo pripo-
roča drugi njihov največji avto-
kamp klub ACSI, in to na vseh 
sejmih držav Beneluxa. Ptujski 
avtokamp pozna jo tudi španski 
klubi, belgijski Kraljevi avto-
kamp klub in nekateri drugi. 

V soboto, 26. maja , so se na 
krajši slovesnosti ob odpr t ju no-
vega, sodobnega avtokampa 
zbrali vsi, ki dobro mislijo o 
ptujskem turizmu. Poleg pred-
stavnikov družbenega podje t ja 
Kmetijski kombinat Ptuj so se 
odprt ja udeležili še predstavniki 
medobčinske gospodarske zbor-
nice za Podravje, turističnih 
družbenih organizacij ter nekate-
ri drugi. Gost je iz tujine pa so 
najbolj pogrešali predstavnike 
nove oblasti. 

Branko Štumberger, vršilec 
dolžnosti direktorja Zdravilišča 
Ptujske toplice, je povedal , da je 
odprt je novega avtokampa po-
memben dogodek za topliški ko-
lektiv, ki je majhen po številu, a 
velik po turističnih načrtih. 

Branko Gorjup, glavni direktor 
družbenega podje t ja Kmetijski 

kombinat Ptuj, je napovedal , da 
so pred pomembnimi odločitva-
mi o bodočem razvoju ptujskega 
turizma. Tik pred zdajci je pod-
pis s pomembno organizacijo za 
razvoj turizma. Načrtujejo 400 
ležišč v apar tmajskem naselju ter 
160 ležišč v hotelu kategorije A. 

Topliški kolektiv je odpr t je 
novega dela avtokampa zaupal 
stalni gostji gospe Fifi Olon-
schek iz Miinchna — Gladbac-
ha. V Ptuj prihajata z možem že 
osem let, in to na jman j dvakrat 
letno. Gospa Olonschek je zau-
pano nalogo dobro opravila. Po 
simboličnem prerezu vrvice je 
zadovol jno dejala, da je vesela, 
ker je lahko odprla tako čudoviti 
avtokamp. Za radostne trenutke 
pa so poskrbeli tudi učenci OŠ 
Ivana Spolenaka, ki so pripravili 
nadvse prisrčen kulturni pro-
gram. 

Za novo sezono so v toplicah 
načrtovali tudi trgovino; žal je 
zaradi denarne suše ostalo le pri 
načrtih. Začasno bodo vprašanje 
oskrbe z osnovnimi živili za po-
trebe gostov v avtokampu in tudi 

siceršnjih skušali rešiti s pogod-
bo z zasebnikom. 

Marjan Mesaric, tehnični vod-
ja toplic, je še povedal, da bodo 
v sezoni ob sobotah in nedeljah 
vabili godbe na pihala. Pripra-
vljajo p romenadne koncerte 
(včasih so bili v mestnem parku). 

3. juni ja bodo gostili godbo na 
pihala iz Ormoža, 9. iz Cakovca 
in 16. iz Reš pri Ravnah na Ko-
roškem. Letno kopalno sezono 
pa bodo končali z veliko tombo-
lo, ki jo bodo pripravili skupa j s 
ptujskim folklornim društvom 
26. avgusta. M G 

Novi del avtokampa je odprla gostja iz Nemčije. (Posnetek: KOSI) 

OSNOVNOŠOLCI VITOMARCEV SO IZDALI GLAS MLADIH 

200 let šole v Vitomarcih 
s pesmijo, besedo in tamburi-

co so učenci šole Vinka Juranči-
ča in člani Prosvetnega društva 

pospremili 200-letnico organizi-
ranega šolstva v Vitomarcih. Mi-
nulo nedeljo je bilo v tej sloven-

skogoriški vasi svečano in ljudi 
se je zbralo kot že dolgo ne. Ka-
ko tudi ne, saj je dvestoletni jubi-
lej prazni t , ki mu gre priznanje 
in spoštovanje. 

Začelo pa se je leta 1790, ko je 
pri takratnem Sv. Andražu začel 
poučevati tujec, ki pa je kmalu 
odšel. Njegovo delo je leta 1799 
nadaljeval upokojeni duhovnik 
Jožef Munda . Pouk je v nasled-
njih letih bil, če je bil učitelj. Od 
leta 1813, ko je pričel poučevati 
Jožef Vogrin, pa je bil pouk re-
den, le učenci ne, saj vseh starši 
niso poslali v šolo. Šola s e j e seli-
la iz hiše v hišo in leta 1852 je 
kraj dobil tudi prvo šolsko po-
slopje. V začetku je bila šola eno-
razredna, število otrok s e j e veča-
lo in leta 1889 so šoli dozidali 
dva prostora; tega leta je šola 
postala dvorazrednica, leta 1936 
pa je bila že šestrazrednica. Uči-
telj, ki se je še posebej zapisal v 
zgodovino šole v Vitomarcih, je 
bil Ivan Strelec, ki je poučeval 
med leti 1892 in 1914. Leta 1941 
je šolo obiskovalo 215 otrok. 

Vojna tudi tej šoli ni prizane-
sla pa tudi njenim učiteljem ne. 
Edini učitelj, ki se je po vojni vr-
nil na šolo, je bil Jože Mrak in 
leta 1945 je bila šola petrazredna 
z 221 učenci. V povojnih letih je 
poučevalo v Vitomarcih veliko 
število učiteljev — 53; razmere 
za življenje pač niso bile najbolj-
še. Do leta 1960 je bila šola še 
popolna osemletka, ker pa je bi-
lo učencev premalo, je bil pouk v 
6., 7. in 8. razredu kombiniran. 
Leta 1961 sta bila ukinjena 7. in 
8. razred, učenci pa so ta dva ra-
zreda obiskovali v Cerkvenjaku 
in Juršincih. Leta 1970 je bil uki-
njen še 6. razred in odtlej je šola 
podružnica Osnovne šole Toneta 
Znidariča v Ptuju, kamor se vozi-
jo učenci 6., 7. in 8. razreda. 

Še posebej z velikimi črkami 
pa je v šolsko kroniko zapisan 
datum 8. februar 1976. Tega leta 
so učenci dobili novo, montažno 
šolsko poslopje, šolo pa poime-
novali po domačinu, ki so ga 
Nemci ustrelili kot talca, Vinku 
Jurančiču. Žal pa je šola še ved-
no brez telovadnice. 

Na nedeljski slovesnosti je go-
voril predstojnik mariborske 
enote Zavoda za šolstvo Alojz Ši-
rec. Učiteljicama Anici Vršič in 
Anici Kostanjevec, prva je učila 
v Vitomarcih 35 in druga 28 let, 
je osnovna šola Toneta Žnidari-
ča podelila posebna priznanja, 
spominski darili pa tudi krajevna 
skupnost. 

Kulturni program je bil prijet-
no in domiselno otroško razpo-
sajen in živahen, kot so pač otro-
ci tamkajšnje osnovne šole. Pod 
vodstvom Vide Toš pa sta se 
predstavila še dekliški pevski 
zbor in tamburaški orkester Pro-
svetnega društva Vitomarci. Dan 
prej so odprli v prostorih šole tu-
di razstavo o razvoju .šole, kraja, 
o pomembnih domačinih, učenci 
pa so v poOastilcv jubileja i/dali 
(udi svoje glasilo ( i las mladih. 

NaV 

Hajdinsko cerkev prenavljajo 
župn i j ska cerkev sv. Martina na Hajdini dobiva 

te dni novo zunan jo podobo. Kot je povedal žup-
nik Roman Majer , so obnovo cerkve pričeli že 19. 
februarja letos, vsa dela pa na j bi bila končana do 
sredine juli ja, saj so se dogovorili za rok petih me-
secev. 

Začetki hajdinske cerkve segajo 600 let nazaj in 
iz te dobe je ostal gotski prezbiterij na levi strani, 
ki je bil osnova ladje tedanje cerkve (zgornji del). 
Leta 1874 so pravokotno s tedanjo cerkvijo dogra-
dili večjo, sedanjo ladjo. Po vojni je bila cerkev 
delno obnovljena med leti 1965 in 68. Močno na-
četo fasado so le delno zakrpali in zamenjali tudi 
del strešnikov. Notranji del cerkve so v celoti pre-
novili in uredili med leti 1970 in 1980 pod vod-
stvom tedanjega župnika gospoda Pucka. In ker je 
bila potrebna tudi celovita zunanja prenova, so se 
je župljani lotili v začetku letošnjega leta. Dela so 
se lotili strokovno pod vodstvom Zavoda za var-
stvo naravne in kulturne dediščine iz Maribora, v 
glavnem pa opravl ja jo vsa fizična dela krjani po-
sameznih vasi prostovoljno, kot so bili prostovojni 

prispevki za celotno investicijo. Predvidevajo, da 
bo sedanja zunanja prenova z ureditvijo okolja ve-
ljala več kot milijon dinarjev. Poudariti je treba, 
da so večino dosedanjega ometa odstranili ročno 
in da je dve tretjini cerkve že na novo ometane. 
Gotski prezbiterij je obnovljen v gotskem stilu, 
cerkev pa so tudi na novo prekrili z bobrovcem ter 
delno obnovili tudi leseno ostrešje. Krajani oziro-
ma župljani Zgornje in Spodnje Hajdine, Dražen-
cev, Skorbe, Hajdoš in Gerečje vasi se pri delih 
dnevno izmenjujejo, njihov pa je tudi prispevek v 
hrani in pijači. 

Kot je poudaril župnik Roman Majer, je pohva-
le vredno tudi sodelovanje s krajevno skupnost jo 
Hajdina , saj nabavl ja jo ves gradbeni material prek 
njih, s čimer so prihranili precejšnji del denarja . 
Vsekakor gre za hajdinski »dogodek stoletja«, kaj-
ti iz dosedanjih izkušenj vemo, da tako temljito 
prenovo doživljajo cerkve na slovenskem vsakih 
100 ali 150 let. In ker je hajdinska cerkev tudi ču-
dovit kulturni spomenik, je njena prenova tudi 
nedvomno pomemben kulturni dogodek. 

M. Ozmec 

Vlid prenovo so (t-rkev liidi iia novo prekrili. V ospreiljti /iiuineiiili gotski pre/hik-rij — ladja prve cerkve. 
(i (»Io: M. ()/inec.) 

O križu na 
Donački gori 

»Pred kratkim je bila tu skupi-
na uglednih strokovnjakov iz 
Ljubljane. Povedali so, da bodo 
križ na vrhu Donačke gore znova 
postavili oziroma obnovi l i . . .« 
Tako mi je prejšnji teden pove-
dal eden od domačinov pod Do-
načko goro. Mlajšim, čeprav po-
gosto hodijo na Donačko goro, 
je zgodovina tega križa slabo po-
znana, zato bom o tem napisal 
nekaj svojih spominov. 

Evharistični — zahvalni križ 
(evharistija - gr. zahvala) so 
pred vojno na Donački gori po-
stavili pristaši Slovenske kleri-
kalne stranke v spomin na sveto-
vno evharistično leto. Že takrat 
so levičarji zaradi tega protesti-
rali. Spor so domiselno rešili pla-
ninci iz Rogatca in Rogaške Sla-
tine, ki strankarstva v svojih vr-
stah niso poznali. Ob križ so po-
stavili drogove, na vrhu napravili 
streho in spoda j pod, ki sta mu 
bili gornji površini kraka križa 
trdna opora, še ograjo okrog in 
razgledni stolp je bil pripravljen. 

N a n j se je naenkrat lahko povz-
pelo 8 odraslih ljudi. Na stolp je 
vodila lesena lestev, za bolj ko-
rajžne pa so na enega od nosil-
nih drogov na zunanj i strani pri-
bili lesene prečne kline, da so se 
lahko po njih vzpenjali na stolp. 
S tem je bila Donačka gora višja 
za 7 metrov. 

Prvič sem se na tisti stolp 
povzpel juni ja 1936. Šolski izlet z 
mašo za šolarje pri križu na vrhu 
Donačke gore je organiziral Jože 
Lampret, takratni kaplan v Žeta-
lah, krščanski socialist in kasnej-
ši znani verski referent XIV. divi-
zije ob pohodu na Štajersko. 
Razgled s stolpa je bil čudovit, 
zlasti takrat, ko je bilo ozračje še 
mnogo čistejše. Videlo se je do 
Blatnega jezera na Madžarskem 
in celo do Dunajskega Novega 
mesta. 

Po okupaciji je stolp sameval, 
le Nemci so na vrhu namestili 
rdečo luč zaradi varnosti letal. 
Partizani so leta 1944 tisto lučko 
odstranili, saj za varnost okupa-
torjevih izvidniških in šolskih le-
tal prav gotovo niso imeli zani-
manja , zavezniške letalske eska-
drilje pa so letele mnogo višje. 

Med vojno in v prvih letih po-
vojne obnove ni bilo časa za izle-
te na Donačko goro. Lesenega 
stolpa ni nihče vzdrževal, les jo 
trohnel in življenjsko nevarno bi 
se bilo povzpeti na stolp. 

Spomladi 1950. takrat sem bil 
v službi v Mariboru, sem ob obi-
sku doma zvedel, da so »kri/ na 
Donački gori razstrelili.- Takoj 
sem odhitel ven na hribček, in 

res — ni bilo več stolpa na Do-
nački gori. Bil sem osebno priza-
det, nisem mogel razumeti take-
ga vandalizma. Komur je bil na-
poti križ, na j bi raje poskrbel za 
obnovo stolpa, ne pa za rušitev 
t rdne opore za razgledni stolp, 
sem razmišljal. 

Poskušal sem tudi ugotoviti, 
kako je do tega prišlo. Od znan-
ca, ki je bil doma tam blizu, sem 
zvedel, da so l judje nekega dne 
videli tri »turiste« z nabasanimi 
nahrbtniki , ki so se vzpenjali 
proti Donački gori. Nekaj ur za-
tem je zadonela močna eksplozi-
ja. Na vse strani je frčalo kame-
nje, se kotalilo po Polajžarjevem 
travniku, nekaj kamnov pa je pri-
letelo celo na čermožiško polje. 
Med tistimi tremi »turisti v civi-
lu« so l judje prepoznali enega 
do miličnikov v Rogatcu. Prav 
zaradi tega so se bali o tem javno 
govoriti. 

Vedel sem, da si tega kaka 
skupina skrajnežev ne bi upala 

narediti, d a j e bila zadeva usmer-
jena od zgoraj. Čez nekaj let sem 
od enega bivših vodilnih funk-
cionarjev na okraju v Poljčanah 
zvede', kako je do tega prišlo. 
Rogaško Slatino je obiskal Boris 
Kidrič, ki ga je spremljala okraj-
na garda iz Poljčan. Kidrič se je 
ozrl proti Donački gori in se boj-
da začudil: »Ka j tisti križ tam še 
vedno stoji?« To je bila okrajni-
kom namig in direktiva, poskrbe-
li so, d a j e križ kmalu izginil. Ko 
sem tistemu funkcionar ju pove-
dal svoje mnenje, je rekel, da 
sem ideološko še premalo zgra-
jen, da bi vedel, ka j evharistični 
križ dejansko simbolizira. 

Tudi danes si l judje še ne upa-
jo javno govoriti o tem. To mi je 
potrdil tudi primer, ko sem o tem 
povprašal enega od tamkajšnj ih 
ljudi. Najpre j se je previdno ozrl 
okrog sebe, potem pa mi je le 
zaupal : »Bili so trije, vse tri sem 
poznal, stanovali so v Rogatcu, 
vendar niso bili domačini . Eden 
je bil nekaj časa pri milici, drugi 
zagrizen partijec, tretji pa ni po-
sebej izstopal. Danes so \si trije 
že pokojni. Imena ne p o \ e m . To 
je vso. kar \ c m o tem.« 

Toliko o mojih osebnih spomi-
nih in glodanjih na dogajanja 
okoli k n / a na Donački gori. Tu-
di nisoni pro\orjal govoric, ali je 
ros komisija i/ Ljubljane odloči-
la. da bodo kri/ obnovili. Ce je 
kaj resnico na tem, bomo o tem 
šo pra\ go to \o pisali. 

Franc Fideršek 

Zrušen in okrušen gornji del križa leži tukaj že 40 let. Na njem je še vi-
den vklesan napis: UP — EDINI. (Foto: M. Ozmec.) 
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Bo uničene ceste v Dornavi kdo 
tudi popravil? 

v eni izmed prejšnjih številic Tednika s e j e glede 
škode občinske ceste Dornava Borovci že prito-
žila k ra janka vasi Markovec. Zaradi te ceste in 
obenem tudi krajevnih cest KS Dornava se zgraža-
mo nad škodo, ki je nastala ob prevozu gramoza v 
Juršince tudi vaščani KS Dornava. 

Težko se je sprijazniti , ko iz dneva v dan od ju-
tra do noči drvi jo po cestah tovornjaki z veliko hi-
t rost jo in veliko obremenitvi jo, pri čemer so v prvi 
vrsti v nevarnosti naši šolarji , vidno pa se tudi 
povzroča ogromna škoda. 

Svet KS Dornava je na to opozoril Skupnost za 
ceste občine Ptuj in Komuna lno podje t je , vendar 
smo od Skupnost i za ceste dobili le tolažilno bese-
do, češ: »Bodite srečni, da ste doma na takem te-
renu, kjer že imate asfalt!« To je res, toda sredstva 
za ta asfalt so zbrali naši krajani s samoprispev-
kom, tako tudi ne dopust imo, da nam jih drugi po-
po lnoma uničijo. 

Kot je lepo videti, so bile v času I meseca po-
po lnoma uničene bankine n^ nht^inski cesti Dor-

n a v a - Borovci, potrti so robovi, strti odseki kra-
jevnih cest. 

Ne s t r in jamo se z besedami gospoda iz Skupno-
sti za ceste, da n imamo nikakršne pravice glede 
pritožb na cesto Dornava Borovci, ker je pač ob-
činska. Pravico si lastimo sami, sa j smo v lanskem 
letu skupa j s KS Markovci sofinancirali asfaltira-
nje te ceste v polovičnem znesku, v upan ju , da se 
bo cesta naredila dovolj široka, kot se za teren 
spodobi . 

Krivce za popravilo bo pot rebno najti. Komu-
nalni delavci smo kot miličniki ustavljali in preu-
smerjali lokacijo, toda le ti so se zgovarjali , da 
imajo za njo dovol jenje od Skupnosti za ceste Ob-
čine Ptuj. Sedaj , ko je gramoz že skora j v celoti na-
vožen so vse te besede zaman, p o m e m b n o je le 
dejstvo, da se uničeno popravi! 

Ali lahko upamo, da se nam bodo te sanje ures-
ničile? 

A. Š. 

Hajdina, 5. aprila: 
Erika Svenšek, Zg. Hajd ina 

8 0 / a ; Maks Kosenburger , Zg. 
Ha jd ina 156; Andre j Bukvič, 
Draženci 3 4 / b ; Mari jan Zupa-
nič. Slovenja vas 64; Jože Pukšič, 
Sp. Ha jd ina 81; Drago Furek, 
Draženci 8 7 / a ; Alojz Terbuc, 
Hajdoše 34; Ivan Auer, Pobrežje 
1 5 I / a ; Jože Nahberger , Hajdoše 
40; Vladimir Šamprl , Zg. Hajdi-
na 5 3 / b ; Alfonz Strnad, Hajdoše 
4 3 / a ; Boris Horvat , Hajdoše 
7 8 / c ; Drago Furek, Hajdoše 39; 
Alojz Bedrač, Hajdoše 7 6 / a ; 
Ivan Glažar , Ha jdoše 5 4 / a ; 
Stanko Sagadin, Ha jdoše 45; Ja-
nez Žumer , Ha jdoše 66; Jožef 
Šprah, Pobrežje 27; Jože Kakov-
nik, Draženci 16; Stanko Pleter-
šek, Pleterje 71; Zlatko Nigerl, 
Slovenja vas 2 9 / d ; Srečko Turk, 
Draženci 8 2 / b ; Dušan Furek, 
Draženci 8 7 / a ; Slavko Burjan, 
Hajdoše 5 3 / a ; Janez Lončarek, 
Seliškarjeva 20, Ptuj ; Srečko Ko-
sec, Draženci 22; Anton Kosta-
njevec, Draženci 26; Milan Fu-
rek, Slovenja vas 40; Ivan Rajh, 
Draženci 24. 

Podlehnik, 12. aprila: 

Franc Cuš, Finžgarjeva 23; Jo-
že Golob , Podvinci 12; Franc 
Cafu ta , Ka juhova I I , Kidričevo; 
Janko Gajšek , Podlehnik 61; Jo-
žica Ber, Cermožiše 76; Rozalija 
Kovač, Podlehnik 6 / a ; Stanko 
Glažar , Ha jdoše 3 8 / a ; Romana 
Mere, Dežno l / a ; Mari ja Jeza, 
Podlehnik 92; Janez Kurež, Gor-
ca 1; Vika Breznik, Podlehnik 
6 / a ; Milica Jeza, Podlehnik 6 / a ; 
Konrad Vaupotič, Sedlašek 61; 
Anton Butolen, Žetale 42; Slav-
ko Fric, Podlehnik 6; Rudi Jere-
nec, Podlehnik 6 / a . 

Labod — T O Z D Delta Ptuj, 17. 
aprila: 

Danica Kumer, Placar 4 0 / a ; 
Roza Kumer, Placar 52; Nežka 
Hliš, Mestni Vrh 22; Mari ja Ža-
ler ml., Ul. 5. Prekomorske br. 7; 
Erna Furek, Skorba 18; Anica 
Divjak, Grlinci 2; Zdenka Tobi-
as, Moškanjc i 70; Irena Zemljič, 
Bresnica 2; Kristina Meglič, Za-
bovci 4 / d ; Kristina Haladeja , 
Videm pri Ptuju 3; Ivanka Iva-
nuša, Panonska 2; Zdenka Dru-
zovič, Ul. 25. maja 17; Mari ja 
Kopše, Ziherlova 17; Vanja 
Zemljič, Nova vas 27; Anica 

Horvat, Sobetinci 22; Ma jda Ri-
mele, Muršičeva 10/a ; Mari ja 
Krajnc, Cankar jeva 11; Silva 
Prosenjak, Brstje 22; Stanko Hri-
beršek, Stojnci 137; Lea Germin , 
Rotman 31; Milka Petrovič, Polj-
ska 41; Alojzija Cizerl, Janežov-
ski Vrh 40; Mar jana Kosi, Ko-
lodvorska 2, Kidričevo; Ivanka 
Ritonja, Moravci 70; Ema To-
plak, Miklošičeva 10; Sonja Pi-
linger, Spuhl ja 102; Mari ja 
Kramberger , Prešernova 25; Ma-
rija Štager, Brezje 6 / b ; Marija 
VeingerI, Dornava 27; Marija 
Strelec, Nova vas 33; Nada Re-
pič, Podvinci 18. 

Cirkovce, 19. aprila: 
Anton Golenko, Dragonja vas 

2 / b ; Zvonko Cesar, Zg. Jablane 
36; Franc Gor jup , Pleterje 15/a ; 
Hermina Zaje, Mihovce 5 4 / a ; 
Danilo Beranič, Pleterje 3 1 / a ; 
Stanko Zaje, Mihovce 5 4 / a ; An-
drej Korez, Sp. Jablane 51; 
Franc Golob, Zg. Jablane 3 8 / a ; 
Anton Lamberger, Dragonja vas 
24; Franc Novak, Cirkovce 22; 
Mirko Kociper, Mihovce 5 7 / b ; 
Franc Paj, Pongrce 4; Franc Pe-
tek, Sp. Jablane 45; Zvonko Je-
rič, Dragonja vas I; Jure Novak, 
Cirkovce 22; Stanko Vrbek, Cir-
kovce 42; Martin Golenko, Sp. 
Jablane 10; Miran Fras, Cirkov-
ce 68; Stanko Fideršek, Cirkovce 
48; Anton Valentan, Starošince 
13; Emil Veler, Cirkovce 76; 
Franc Trčko, Cirkovce 5 9 / a ; 
Franc Frangež, Zg. Jablane 
3 4 / b ; Roman Podgoršek, Drago-
nja vas 29; Peter Petek, Starošin-
ce 5; Juri j Jurtela, Cirkovce 
6 1 / c ; Vilibald Krajnc, Cirkovce 
48; Roman Osojnik, Starošince 
5; Alojz Obreht , Starošince 13; 
Branko Brglez, Starošince 23; 
Alojz Mlakar, Dragonja vas 18; 
Zdravko Gojkovič, Starošince 
32; Franček Trčko, Sikole 3; Šte-
fan Potočnik, Sp. Jablane 36; 
Mari ja Trčko, Šikole 3; Franc 
Lah, Betnavska 126, MB; Franc 
Šori, Mihovce 58; Ivan Vodušek, 
Pleterje 43; Srečko Baklan, Sp. 
Jablane 16; Štefan Trčko, Sp. Ja-
blane 11; Anica Babič, Mihovce 
63; Jožica Novoselnik, Pleterje 

72; Jože Kramberger , Cirkovce 
6 0 / c ; Zvonko Babič, Mihovce 
63; Roman Mesaric , Starošince 
4 1 / a ; Jože Pleteršek, Mihovce 
6 0 / a ; Mladen Sobotič, Sp. Jabla-
ne 32; Anton Frangež, Zg. Jabla-
ne 13; Jože Teskač, Zg. Jablane 
17. 

Upokojenci obiskali Ptuj 
Upokojenci iz društva Stadion v Ljubljani smo 

organizirali izlet v Ptuj. Tov. Fanika Vauda iz Ptu-
ja nam je svetovala, da si poleg muzeja na ptuj-
skem gradu ogledamo še Srednješolski center. Po-
vsod smo bili prisrčno sprejeti. V grajskem muzeju 
so nam pri jazno razkazali razstavljene eksponate 
iz preteklosti in opisali preteklost mesta Ptuja. 

Iz gradu smo se napotili v Srednješolski center z 
mislijo, da tam ne bo ka j posebnega videti. Ravna-
teljica šole nas je toplo sprejela in popel ja la v učil-
nico, kjer so nas pogostili s sokom in nam predva-
jali film o Ptuju in njihovi šolski dejavnosti . Po 
kratkem filmu in okrepčilu smo si ogledali n j ihovo 
novo šolo. Že prvi koraki po šoli so nas pri jetno 
presenetili. Ogledali smo si moderno opremljene 
šolske prostore: učilnice, telovadnico in delavnice 
ter učne pr ipomočke, ki jih uporabl ja jo pri izobra-
ževanju učencev. S prijetnimi vtisi o tej šoli smo se 
poslovili od naših prijaznih gostiteljev. 

Pot nas je vodila v novo prekrasno gostišče 
»Zlata goska«, kjer smo imeli kosilo. S cenami in 

postrežbo zasebnikov Olge in Dušana Grdiše smo 
bili izredno zadovoljni . 

Kazalci na uri so hiteli, zato smo se odpravili 
proti Ljubljani . Na željo nekaterih smo se odpelja-
li do mestne ptujske cerkve, kjer smo za hip dobili 
gospoda župnika , da nam je povedal zgodovino 
tega hrama. Poslovili smo se od tov. Fanike Vau-
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da, ki nas je pri jetno vodila. Z avtobusom smo se 
odpeljali na Ptujsko Goro. Tu nas je sprejel cer-
kveni predstavnik gospod pater. Prisrčno in obšir-
no nam je pripovedoval o vsem, kar je videti, in ži-
vljenju na Ptujski Gori. 

V imenu izletnikov Društva upokojencev Stadi-
on v Ljubljani se zahvaljujem vsem, ki ste nam po-
pestrili naš jesenski dan življenja v vročem maj-
skem dnevu. Jožica Komadina 

31. maj — Svetovni dan nekadilcev 
Današnj i dan je svetovni dan 

nekadilcev. Letošnje aktivnosti 
po teka jo pod skupnim naslovom 
»Mladost brez ka jen ja« . 

V deželah zahodne Evrope se 
je nekadilsko gibanje za razliko 
od Jugoslavije zelo razgibalo. 
Vedno več ljudi se zaveda po-
gubnosti kajenja . V teh okoljih 
so še pravi čas spoznali , da je za 
svoje aktivnosti nu jno pridobiti 
mlade. Kajenje je med mladimi v 
Evropi še vedno običajen pojav. 
Zelo pa zaskrbl juje podatek o 

naraščanju kajenja med dekleti, 
ki celo bolj kadi jo kot fant je . 

Danes je sicer simboličen dan, 
o njegovi pravi vsebini v našem 
okolju še ne moremo govoriti, 
sa j so tisti, ki govorijo v prid ne-
kadilcev žal osamljeni in nepri-
ljubljeni. Dokler bo tako, uspe-
hov ni pričakovati . »Evropa brez 
ka jen ja« je v Jugoslaviji žal 
aktivnost brez posnemovalcev. 

Med tistimi, ki javnosti redno 
predstavl jajo vsebino posamez-
nih dnevov, so mediji . Univerzi-

tetni Zavod za zdravstveno in so-
cialno varstvo je sporočil, da bo 
radio Ljubl jana danes, 31. maja, 
na prvem programu ob 8. uri in 5 
minut ter na III. ob 16. uri in 30 
minut predvajal o d d a j o pod na-
slovom »Mladost brez ka jenja« . 
Gre za redni^ prispevek iz cikla 
»Znan ja široka cesta«. Odda jo 
namen ja jo osnovnošolcem in 
srednješolcem pa tudi tistim, ki 
želijo ohraniti naš planet čimbolj 
zdrav. 

MG 

Dispanzerji — kamen spotike ptujskega zdravstva 
V zadnjem času je v našem tisku izšlo nekaj člankov, ki 

obravnavajo problematiko prostorov, v katerih delujejo dispanzerji 
osnovne zdravstvene službe v Ptuju. V njih se dokaj korektno, če-
prav nepopolno prikazuje katastrofalna situacija, »zasluge« zanjo 
pa se megleno pripisuje nesposobnosti sporazumevanja v ZC Or-
mož Ptuj. Zato se čutimo dolžnega, da pojasnimo nekatere stvari. 

Osnovna zdravstvena dejav-
nost v občini Ptuj poteka v 15 
objekt ih, od katerih sta le dva 
gra jena posebej za ta namen 
(splošne ambulan te Ptuj iz leta 
1977, zdravstvena posta ja Maj-
šperk iz leta 1982). Delno obno-
vljeni (pretežno z lastnimi sred-
stvi osnovnega zdravstva) sta 
zdravstveni postaji Kidričevo in 
Gorišnica. V skora j 60 let starem 
s tanovanjskem objektu v Čučko-
vi ulici de la jo dispanzerj i za 
zdravstveno varstvo žensk, šol-
skih otrok, pl jučnih bolnikov, 
medicine dela in pa t ronažna slu-
žba. Posamezen dispanzer (2 do 
4 ekipe) ima na razpolago do 125 

Ne bi posebej poudar ja l i , kaj 
to pomeni , saj je jasno, da v teh 
razmerah ni možno zagotoviti 
varnega dela niti za bolnike niti 
za osebje. Kako ločevati nalezlji-
vo bolne od zdravih, kako zago-
toviti sterilne pogoje za zdrav-
stvene intervencije, normalno 
uporabo stranišč, slačilnic itd., je 
nerešljiv problem. Da se zaradi 
preobremeni tve nenamensko in 
neustrezno grajenega objekta ob 
hkratnih vibracijah zaradi bliži-
ne železniške proge postavlja 
vprašanje splošne varnosti, so 
gradbeni s trokovnjaki ugotovili 
že 1. 1982. Da to ni le ugibanje, 
dokazuje narušena s t ropna kon-
strukcij v III. etaži, kar zahteva 
urgentno ukrepanje , ker nepo-
sredno ogroža delavce in pacien-
te šolskega dispanzer ja . Zelo po-
dobna situacija je v dispanzer ju 
za zdravstveno varstvo predšol-
skih otrok, ki je bila ob upraviče-
nem revoltu naših sodelavcev v 
časopisih podrobne je predsta-
vljena. 

To ni s tanje od danes. Prostor-
ska stiska navedenih dejavnosti 
t raja desetletja. Zanimivo je, da 
je Regionalna zdravstvena skup-
nost Maribor že v srednjeročnem 
obdob ju 1976 do 1980 spoznala 
potrebe po novih objektih in so 
se v vseh občinah mariborske re-
gije zbirala sredstva za gradnjo 
dispanzerjev. Tedan j im občin-
skim političnim veljakom, ki so 
tudi kasneje, do sedaj , krojili 
u sodo zdravstva, je bilo bolj po-
membno, da izsilijo nedomišlje-
no integracijo ptujskega zdrav-
stva, kot da mu pomaga jo ustva-
riti razmere za delo. Zdravstveni 
delavci temu v resnici niso bili 
kos in sredstva so ostala neizko-
riščena, tako da so se ob začasni 
prepovedi g raden j v 1. 1982 pod 
pritiskom struktur v občinski 
zdravstveni skupnost i uporabi la 
za nabavo RTG apara ta bolniš-
nice. Aparatura je nato več kot 2 
leti ležala v zabojih. 
Samoprispevek — no-
vi up, a stare težave 

Akcija za izvedbo III. občin-
skega samoprispevka je ponovno 
budila upe. Čeprav so vplivni 
posamezniki vztrajno izrinjali 
potrebe po ureditvi prostorov di-
spanzerskih služb, je bilo v refe-
rendumski program uvrščeno tu-
di to. Referendum je uspel, nato 
pa so se stare zgodbe nadaljeva-
le. Jasno je bilo, da pričakovana 
sredstva ne zadoščajo za rešitev 
vseh problemov ptujskega zdrav-

stva. Ni bilo sporno, vsaj znot ra j 
ZC Ptuj ne, da so sanaci ja po-
rodnišnice in dispanzer jev ter to-
plotna oskrba priori tetne naloge. 
Zatakni lo pa s e j e pri obsegu. Ze 
pri izvedbi toplovodnega omrež-
ja je prišlo do prekoračitev načr-
tovane porabe sredstev za izved-
bo toplovoda iz toplarne v Ra-
belčji vasi. Mimo poprejšnjega 
dogovora s e j e obnovila hišna to-
plarna bolnišnice, neuskla jeno 
načr tovanje omrežja z drugimi 
uporabniki na prostoru ob Potr-
čevi cesti (VVO, Dom upokojen-
cev) pa je investicijo podražilo. 
Mimogrede: ob stavbi splošnih 
ambulant tečeta sedaj dve toplo-
vodni cevi v kinetah v naspro-
tnih smereh — ena za VVO, dru-
ga za splošne ambulante . 

Seveda pa je nu jno narediti in-
vesticijo v porodnišnico dovol j 
pregledno, da ne bo padla kot 
mlinski kamen za vrat p tujskim 
občanom in zdravstvenim delav-
cem. Projekt, ki se izvaja, je 
okleščen na gole zidove. Trditve, 
da oprema ni poseben problem, 
ob podatku, da je 90 % opreme 
bolnišnice »odpisane«, je treba 
preveriti. Zdi se nam prav, da in-
vesticija, ki se izvaja s sredstvi 
vseh občanov poteka odpr to . Se-
veda pa bi bilo zanimivo zvedeti 
od tistih ljudi, ki so zadevo pri-
peljali do tod, kje so sredstva za 
aktiviranje investicije. V vročih 
razpravah so takratni člani dose-
danjega i z v r š n ^ a sveta (pred-
sednik gospod Ceh, predsednica 
komiteja za družbene dejavnosti 
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stveno varstvo smo za dispanzer-
je poiskali rešitev v nadgradnj i 
enega od pritličnih traktov sploš-
nih ambulant v površini cca 
600 m'. Menimo, da je to racio-
nalno zaradi izrabe že urejene in-
frastrukture. Uokvirili smo se v 
predvideni obseg sredstev 4 do 5 
mesecev samoprispevka. 

Nemogoče pa je bilo v okvir 
razpoložljivih sredstev spraviti 
ideje za sanaci jo porodnišnice. 
Kljub temu da je bilo od vsega 
začetka jasno, da je možno s 
sredstvi iz referendumskega pro-
grama zgraditi za dispanzer je in 
porodnišnico skupa j kakih 1800 
do 2000 m^ površine, so se poja-
vljale ideje z 8000, 6000, 4500 m \ 
resda podpr te s strokovnimi po-
trebami za zaokroženo ginekolo-
ško porodniško dejavnost , ven-
dar finančno nerealne. Podpirali 
so jih tudi nekateri vplivni posa-
mezniki (takratni predsednik iz-
vršnega sveta Ptuj g. Butolin, se-
kretarka OZS ga. Gor jup ) s tezo, 
da bodo zagotovili doda tne vire 
sredstev zunaj samoprispevka. V 
takih razmerah zadolženi komisi-
ji v ZC ni moglo uspeti, da bi 
pripravila program, ki bi bil fi-
nančno pokrit, kot je zahtevala 
skupščina. Predlog, da bi zgradi-
li nov porodni blok s površino 
cca 1200 m', dosedan je prostore 
porodnišnice pa sanirali za bival-
ne potrebe, je bil ocenjen kot lai-
čen. Jasno je, da se sodelavci iz 
bolnišnice, ob podpor i politike, 
niso bili pripravljeni odpovedat i 
za sebe ugodnejši rešitvi. Da pa 
je to ob neskončnih razpravah in 
izgubi časa v razmerah vrtoglave 
infiacije pripeljalo do točke, ko 
sredstva ne zagotavl jajo niti 
g radnje same porodnišnice, ni 
presenečenje. 

Nova porodnišnica — 
goli zidovi 

ga. Gor jup ) obljubili rešitev pro-
blema investicije porodnišnice in 
dispanzerjev z novim samopri-
spevkom občanov. Mnen ja smo, 
da bodo pri tem zadn jo besedo 
imeli občani, ki pa imajo pravico 
vedeti, zakaj se ni izvajal sprejeti 
referendumski program. Seveda 
bi bilo zanimivo izvedeti tudi za 
mnenje Republiškega izvršnega 
sveta, ki bi po sedanji logiki fi-
nansi ranja moral zagotoviti sred-
stva za funkcioni ranje ter amorti-
zacijo naložb v zdravstvu. 

Na videz so upravičene kriti-
ke, da se v preteklih 5 — 6 letih ni 
dovol j vlagalo v investicijsko 
vzdrževanje prostorov dispanzer-
jev. Da je temu tako, je bilo ne-
kaj razlogov: 

1. Z nikakršnim vlaganjem v 
teh objektih ni možno pridobiti 
novih, nu jno potrebnih funkcio-
nalnih površin. 

2. Potrebni sanacijski posegi 
so dragi in obsežni: komple tna 
menjava ostrešij, u t r jevanje in 
sanaci ja uničenih lesenih kon-
strukcij stropov, g radn jo doda-
tnih sanitari j ob oženju funkcio-
nalnih prostorov, rušenja za za-
gotovitev ustreznih komunikaci j 
med prostori, kompletna hori-
zontalna hidroizolacija, pregraje-
vanje prostorov itd. 

3. Prej navedena vlaganja bi 
bila ob realno pr ičakovanem re-
ševanju z novogradnjo neracio-
nalna. Pomenila pa bi tudi di-
sperzijo sredstev ob nujnost i , da 
se vsa usmerijo v čim hitrejšo 
aktivacijo novega objekta na lo-
kaciji ob Potrčevi cesti. 

4. Možnost , da se z izselitvijo 
DSSS iz zgradbe v Cučkovi ulici 
pridobi nekaj dodatnega prosto-
ra, v ZC ni bila sprejeta. Realizi-
rana je bila na ne ravno »nežen« 
način z naše strani šele spomladi 
letos, vendar to pomeni le cca 
ISO m funkcionalno neustreznih 

prostorov, ki bodo uporabni (?) 
šele po prej opisani sanacij i ob-
jekta. 

5. Finansi ranje celotne dejav-
nosti v letih 88—89 je bilo izred-
no neugodno. Ob na jnu jne j š ih 
stroških je T O Z D OZV končal 
leto 1988 brez skladov (tudi brez 
rezervnega), leto 1989 pa s 
600.000 konv. din izgube. 

6. Poenostavl janje, da je reši-
tev v pleskanju, je seveda malo 
smešno; objekte je t reba sanirati 
na jpre j z vidika varnosti. Zagoto-
viti doda tne prostore,kot so na-
vedeni tudi v odločbah sanitar-
nega inšpektorja , pa je neka j 
drugega. 

Sklep IS SO Ptuj iz avgusta 
lanskega leta, da dokončno od-
pade gradnja dispanzerjev za na-
slednjih neicaj let (koliko?), je se-
veda postavil piko na i. Sedaj ni 
dilem, kaj je smotrno in ka j ni. 
Gre samo za dilemo, ali zagoto-
viti sredstva za sanaci jo in adap-
tacijo obeh objektov ali preneha-
ti celotno dispanzersko dejav-
nost. Po izpraznitvi prostorov 
DSSS smo z gradbenimi strokov-
njaki ponovno pregledali oba 
objekta in pripravljen je popis 
potrebnih del in ocena stroškov. 
Finančni vir je zaenkrat še neja-
sen. Ob tem ostaja grenak okus, 
da ne znamo ali nočemo reševati 
problemov racionalno. 

Dejstvo je, da ptujsko zdrav-
stvo vključuje na relativno majh-
nem prostoru ob katas t rofalnem 
ekonomskem stanju tako osno-
vno zdravstveno kot hospi ta lno 
dejavnost."Ce hoče tako visok ni-
vo obdržati , mora vlagati neso-
razmerno več kot druga okol ja 
ali pa se mora nečemu ali delu 
nečesa odpovedat i . Občutek 
imam, da pri presoji situacije do-
sedanje vodstvene strukture niso 
imele na jbol j srečne roke. Valun-
tarističen pristop, ki ga je omo-
gočal tudi »prilagodlj iv« dele-
gatski sistem, nas je vse skupa j 
pripeljal do kritične točke. Sklep 
IS SO Ptuj, da za sanaci jo objek-
ta dispanzerjev iz »črnega fon-
da« (občinske prispevne s topnje 
za zdravstvo OD) pr imakne 1 
mio din, je sicer dobrodošel , ven-
dar ostane pri dejstvu, da gre za 
izsiljene, ne pa načrtne naložbe. 

Ob koncu bi rad rekel, da je si-
cer dobro pregledti v preteklost, 
da se zavemo prehojenih stran-
poti, živeti in delati pa moramo 
za jutri . Ocenju jem, da je za ob-
čane ptujske občine nu jno , da 
imajo zagotovljene osnovne obli-
ke zdravstvenega varstva na na-
čin, da vsaj ob obisku pri zdrav-
niku ni nj ihovo zdravje še dodat-
no ogroženo. Tega za ta trenutelc 
ne mormeo trditi. Ne ver jamem, 
da lahko Ptuj s svojim potencia-
lom zgradi svoj klinični center. 
Ni pa po mojem mnenju nereal-
no, da si z načrtnim pris topom 
uredi vsaj tak zdravstvnei dom, 
kot so si ga sosedje v Lenartu, 
Ormožu, Ljutomeru itd. Res pa 
je, da to ni ka j posebnega. 

Vodja T O Z D 
Osnovno zdravstveno 
varstvo Ptuj 
Henrik Žlebnik.dr. med. 
spec. 



Koncertni večer 
Glasbene šole v Ptuju 

v vrsto lepo uspelih sedmih 
javnih nastopov, na katerih so 
učenci Glasbene šole Karola Pa-
horja Ptuj v letošnji pomladi po-
kazali svojo glasbeno nadarje-
nost in pr idobl jeno znanje, je šo-
la 14. maja vključila tudi koncer-
tni večer svojih dveh orkestrov in 
solistov iz Akademije za glasbo. 

2 e sam napovedani program 
je obetal glasbeni užitek za vsa-
kogar, ki so mu pri srcu melodije 
iz klasične glasbene zakladnice. 
Za nastop sta se namreč pripra-
vila že uveljavljena harmonikar-
ski in godalni orkester, vmes pa 
še diplomanti Akademije za glas-
bo v Ljubljani, ki so svojo prvo 
in osnovno glasbeno znanje prav 
tako pridobili na naši šoli. 

V polno zasedeni koncertni 
dvorani šole nas je naiorei nav-

dušil harmonikarski orkester 
pod taktirko prizadevne učitelji-
ce Metke Mihelak, kateri gre 
nedvomno zasluga za ustanovi-
tev in doseženo kvaliteto orke-
stra, ki se letos ponaša s peto 
obletnico delovanja. V orkestru 
t renutno sodeluje deset odličnih 
harmonikar jev. Kvalitetna dovr-
šenost, tehnika in dinamika odi-
granih skladb so rezultati priza-
devnega petletnega truda in dela. 

V nadal jevanju sporeda sta na-
stopila flavtistka Natalija Meglič 
in klarinetist Štefan Petek, oba 
zelo obetajoča ptujska glasbeni-
ka. Mojstrsko sta nam zaigrala: 
. Concer to št. 2, op. 57, 1. st. za 
klarinet L. Spohra in skladbe av-
torjev Ch. W. Glucka, J. S. Bac-
ha, in W. Poppa za flavto. 

Celo drugo polovico koncerta 

pa smo se poslušalci predajali 
užitku nežne, pref injene, globo-
ko občutene glasbe številnih vio-
lin in drugih godal članskega go-
dalnega orkestra. Z vrsto zahtev-
nih skladb, ki so po svoji zvočno-
sti in lepoti ena drugo presegale, 
je orkester pod vodstvom prof. 

Metode Trop navdušil poslušal-
ce tako, da je na njihovo željo 
odigral še nepredvideni dodatek. 
Godalni orkester šole se ponaša 
z že večdesetletno tradicijo kot 
sestavni del šole. Zadnj ih sedem 
let je dosegel vidne uspehe in 
priznanja. Prof. M. Trop pa ne 

gre samo priznanje za orkestral-
no delo, marveč tudi za optimal-
ni razvoj pouka godal v naši šoli 
na splošno. V vrsti glasbenih šol 
v Sloveniji se lahko naša šola po-
hvali z največjim številom učen-
cev godal. Medtem ko drugod 
poučujejo le po kakšno desetino 

učencev violine, jih je na ptujski 
glasbeni šoli vedno do 30 letno. 

Reči smemo, da so žlahtne me-
lodije prava poslastica za umirje-
nega človeka v času, ko nas na 
vsakem koraku spremlja bučna 
sodobna glasba. 

S. M. 

Harmonikarski orkester z dirigentko Metko Mihelak. (Foto: I.anger-
holc.) 

Godalni orkester z dirigentko Metodo Trop. 

Otvoritev restavratorskega ateljeja 
za tekstil 

Najbogate jšo zbirko starih ta-
piserij v Sloveniji hranimo v 
ptujskem muzeju. Sestavlja jo 
flamska serija štirih tapiserij z 
začetka 17. stoletja s prizori iz 
Odisejevega življenja (Odisej po-
nuja Polifemu pijačo, Odisej reši 
Telemahu življenje, Odisejevo 
slovo od fejašicega kralja Alki-
noa in njegove hčerke Nausikae 
in Odisejev beg iz Polifemove 
votline) in ' skupina francoskih 
verdur s konca 17. stoletja. Tka-
ne so bile ročno na statvah. Sko-
zi volnene osnove so vnašali vol-
nen, deloma svilen votek najra-
zličnejših barv. Tapiserije so kra-
sile grajske prostore zadnjih last-
nikov Herbersteinov. O njiho-
vem izvoru ne vemo ničesar. 

Svetloba, umazani ja , insekti in 
malomaren odnos so sčasoma 
povzročili odpr te rane. Alar-
man tno stanje nas je prisililo, da 
smo v letu 1979 navezali stike s 
profesorico Miro Kovačevič-Ov-
čačik, likovno umetnico konser-
vatorko za kulturnozgodovinski 
umetniški tekstil za področje re-
publike Hrvaške iz Zagreba. Pri-
pravljena je bila prevzeti posege 
regeneracije in konservacije. V 
svojem ateljeju je opravila vsa 
dela na bolj poškodovani flam-
ski seriji. Tapiserije je bilo po-
trebno pred tem sneti iz težkih 
lesenih okvirov, ki so bili verjet-
no narejeni za ptujski grad, ker 
so prilagojeni velikosti zidov. 
Postopki čiiščenja so tekstilnim 
umetninam ponovno vrnili ela-
stičnost, mehak otip in oživitev 
barv. Zaščitene pa so bile tudi 
pred ponovnimi napadi insektov. 
Ob procesu barvanja volnene in 
svilene preje smo se obrnili na 
Inštitut za tekstilno in konfekcij-
sko tehnologijo na Tehniški fa-
kulteti v Mariboru. 

Pri iskanju prostora za resta-

vratorski atelje so nam pomoč 
ponudili v Tovarni volnenih iz-
delkov Majšperk, kjer se je obli-
kovala ekipa štirih žensk, ki je 
pod vodstvom prof. Kovačevič 
začela uvajanje v delo. Po dveh 
letih so bili vidni prvi rezultati 
prizadevnosti . V prostorih kul-
turnozgodovinske zbirke na ptuj-
skem gradu 1986. leta je bilo 
predstavljeno delo na restavrira-
ni tapiseriji »Odisej ponu ja Poli-

femu pijačo«. Razstavljena je bi-
la vsa dokumentaci ja o opravlje-
nih restavratorskih posegih. 

Šest let smo gostovali v eni iz-
med tovarniških stavb v Maj-
šperku. 

Ob pomoči vseh udeležencev 
akcije smo si razvili skromen re-
stavratorski atelje in pri tem tiho 
upali na možnost prenosa delov-
nega prostora na ptujski grad. 

Celotna ekipa v muzeju si je 
prizadevala poiskati prostor na 
gradu in ustvariti začasne razme-
re za delo. V delavnici namreč ni 
vodovodne napeljave, ki bi bila 

nujno potrebna pri obdelavi dru-
gega tekstilnega materiala. 

Restavratorski atelje je oprem-
ljen in pripravljeni smo pokazati 
del ostalega tekstilnega gradiva v 
muzeju, ki je prav tako potreben 
posegov regeneracije, konserva-
cije in restavriranja. Poleg velike 
zbirke tapiserij, ki spada jo v po-
dročje težjih tkanin, hranimo tu-
di lažje tkanine: svilene bandere 

z bogatimi vezeninami, veliko je 
oblačil na etnološkem oddelku, 
mašniška oblačila, pohištveno 
blago in tapete. 

Restavratorski atelje bomo 
odprli danes, 31. maja, ob 12. 
uri. Vsem, ki so sodelovali pri 
akciji reševanja ptujskih tapise-
rij, in njihovi prizadevnosti velja 
zahvala, da naš atelje le ni ostal 
eksperiment. Z veliko truda smo 
uspeli postaviti na noge prvi re-
stavratorski atelje za tekstil (za 
tapiserije) v Sloveniji, v katerem 
bomo sčasoma obdelovali tudi 
druge tekstilne materiale. 

Eva Lešnik 

Delavka pri delu ob restavratorskem stojalu na razstavi 1986. leta. 

ZBOR DELEGATOV ZVEZE KULTURNIH ORGANIZACIJ OBČINE PTUJ 

Brez njih ni kulture 
Ljubiteljska kultura v nekate-

rih okoljih še vedno ostaja edina 
oblika za katero od kulturnih de-
javnosti. Prosvetna društva, pio-
nirska kulturna društva v osnov-
nih šolah in v srednješolskem 
centru so običajno nosilci te kul-
ture. Ponekod pa to vlogo prev-
zemajo gasilska, turistična dru-
štva in še kdo. Pravzaprav sploh 
ni pomembno, kdo, pomembno 
je to, da se nekaj dogaja, da ne-
kdo od časa do časa poskrbi za 
kakšen kulturni dogodek, za to, 
da se zberejo pevci, igralci in 
plesalci. 

Ptujska občina je ena tistih, v 
kateri se l judje radi zberejo v 
pevskem zboru, plesni skupini, 
pihalnem, tamburaškem orke-
stru, likovni sekciji, na odru . . . 
V 28 kulturno-prosvetnih dru-
štvih je kar 99 skupin, v 11 šol-
skih kulturnih društvih pa 57. 
Najštevilčnejši so pevski zbori, 
sledijo jim gledališke skupine, 
folklorne in etnografske, recita-
cijske skupine, številne pa so tu-
di knjižnice. V kulturno-prosve-
tnih društvih je 1744, v šolskih 
kulturnih društvih pa 1140 čla-
nov. Vedno več je mladih, ki se 
vključujejo, nadal ju je jo tradicijo 
in iščejo nove poti v kulturnem 
življenju kraja. 

Kot kaže, pa bo vloga kultur-
no-prosvetnih društev v prihod-
nosti še pomembnejša . Pa ne sa-
mo v smislu ohran jan ja neke kul-
turne tradicije in želje preživeti 
prosti čas v eni od kulturnih sku-
pin. S prenovo osnovne šole, ko 
na j bi se veliko prostočasnih de-
javnosti selilo iz šole v najrazli-
čnejša društva, bodo ta društva 
postala resnično tista oblika ži-
vljenja, ki bo združevala interese 
najmlajših in najstarejših v neki 
dejavnosti — v kulturi. 

Za ljubiteljsko kulturo ptujske 
občine pa velja tudi, da je vedno 
več izredno kakovostnih skupin, 
ki se uvrščajo v sam republiški 
vrh. To pa je tisto, kar bi moralo 
dati misliti vsem, ki tako ali dru-
gače odločajo o denar ju za te de-
javnosti. Hkrati pa, kot smo sli-
šali na zboru delegatov ZKO, se 
morajo tudi društva prilagoditi 
razmeram, v katerih živimo, in 
pričeti razmišljati o svojem osto-
ju bolj komercialno. Kot že po-
znamo iz naše zgodovine, b o d o 
mnoge kulturne dejavnosti veli-
ko bolj kot doslej vezane na me-
censtvo in sponzorstvo. Še pose-
bej v ptujski občini pa bo potreb-
no ljubiteljsko kulturo vključiti v 
turistično ponudbo. 

Obseg dejavnosti ljubiteljskih 
dejavnosti v zadnjih letih ostaja 
enak. V letu 1989 so pripravili ali 
sodelovali na okrog 500 priredit-
vah, ki si jih je ogledalo blizu 
50.000 obiskovalcev. Žal pa je 
zaradi prevelikih stroškov vedno 
man j gostovanj, še vedno je pre-

malo strokovnih vodij, manjka 
izkušenih režiserjev za gledališke 
skupine. Društva imajo bolj ali 
man j vsa svoje prostore, ki pa so 
slabo opremljeni , pa tudi slabo 
vzdrževani. Denar ja za to pač ni. 
Neka j za to je vzrok tudi razdro-
bljenost društev v nekaterih va-
seh, krajevnih skupnostih. Dru-
štva pa tudi sicer med seboj le 
občasno sodelujejo, zato bi velja-
lo usmeriti nj ihovo dejavnost tu-
di v kakšen skupni projekt. Čla-
ne kulturno-prosvetnih društev 
pa je potrebno bolj vzpodbudit i 
za strokovno izpopolnjevanje ; 
seminarjev je veliko za vsa po-
dročja, tudi denar se na jde , le 
udeležencev je bolj malo. 

Na zboru delegatov so tudi 
opozorili na to, da naj bi društva 
posvetila posebno skrb ure jan ju 
dokumentaci je o dejavnosti in 
članih društva, saj je kronika po-
tem edini dokument , ki ostane in 
priča o kulturnih dogajanj ih ne-
kega kraja in o l judeh, ki so v 
njih sodelovali. NaV 

Plesni studio končuje šolsko leto 
Juni j je vesel mesec. Poleg sončnih dni in 

šolskih izletov izbruhnejo še počitnice. Pri-
čnejo se mrzlične priprave na morske-dni , 
starši imajo več razumevanja za potepanje , 
za uživanje nezmernih količin sladoleda, za 
spravljanje v posteljo malce pozneje. Začne 
se sezona kotalkanja. In ker spretne punce iz 
Plesnega studia večinoma tudi navdušeno 
kotalkajo in si povrh tega po napornem šol-
skem letu zaslužijo tudi pošten kos ljubega 
miru in malo lenarjenja, naša plesna šola za-
pira vrata do jeseni. 

Da bo jun i j še čudovitejši mesec za vse ple-
salce (ki bodo že od začetka uživali vse junij-
ske sladkosti) in gledalce (ki bodo videli, kaj 
vse zmorejo naši učenci od štirih let pa do ti-
stih že skoraj odraslih), vam bomo v SOBO-

TO, 2. junija ob 17. uri v ptujskem gledališču 
pokazali vse, kar smo letos delali in naredili. 
Temu rečemo nekoliko bolj učeno produkci-
ja. 

Najpre j bodo nastopili cicibani, ki jih vo-
dita Iris Lepšina in Stanka Firbas. Letos so 
delali le nekaj mesecev jeseni in znova v ma-
ju, ker so na OŠ Olge Meglič, kjer vadimo, 
obnavljali telovadnico. Po nastopu najmlaj-
ših bo daljši odmor. Plesni večer s starejšimi 
plesalci bomo nadaljevali ob 19.30. 

Plesna delavnica A združuje otroke od 7. 
do 11. leta, vodi jo Nevenka Samobor. Ple-
sna delavnica B vključuje dekleta od 11. leta 
do konca OŠ, vodi jo Mira Miočinovič. V 
plesni delavnici C plešejo srednješolci pod 
vodstvom Majde Grah-Fridl . Vse delavnice 

se bodo predstavile s programi, pripravljeni-
mi za srečanje Naša beseda '90. Ogledal si jih 
bo tudi republiški selektor, zato potrebuje-
mo, dragi starši, sošolci, sosedje in sploh — 
dragi Ptujčani, veliko podpore in čim glas-
nejši aplavz. 

Na zaključni nastop smo povabili tudi go-
ste. To so plesne skupine iz Velenja, Murske 
Sobote in Siska. Upamo, da se bodo lahko 
vsi odzvali našemu vabilu in tako še popestri-
li naš plesni večer. 

Torej : privoščite si večer sodobnega plesa 
in pripeljite še koga s sabo — da bo juni j še 
bolj igriv, še zanimivejši, še prijetnejši — še 
bolj junijski. 

Plesni studio Ptuj: 
Nevenka Samobor 

l'lcsn;i (l< l;«viii(ii R: Klovni (f oto: Božidar Dolenc) Plesna delavnica A: Koncert Aa telo 

»Pariš, Pariš, 
toujours Pariš« 

Prav gotovo ste kda j v sebi začutili željo, da bi sedli na prvo leta-
lo in poleteli pod okrilje Eiffelovega stolpa, na širne planjave 
Champs —Elysees, da bi se sprehajali ob tihem obrežju Sene . . . , pa 
ste razočarani kmalu ugotovili, da zaradi takšnih ali drugačnih zaple-
tov ne bo šlo. 

Za vas smo člani »Club Fran^ais« iz SŠC Ptuj pred kratkim pri-
pravili premiero v Ptujskem gledališču Pariš, toujours Pariš. Trudili 
smo se čimbolj približati Pariz vsem, ki ga še ne poznajo, saj s e j e sko-
zi kulturne znamenitosti zrcalilo tudi vsakdanje pariško življenje. 

Predstavo smo ob recitalih popestrili še s številčnimi zanimivimi 
diapozitivi in plesom. Ob pripravi spektakla so nam bile v veliko po-
moč: naša lektorica Jacqueline Wainer, tovarišica Jasna Regent in 
Branka Bezeljak-Glazer in se jim za nj ihovo mentorstvo iskreno zah-
valjujemo. Predstavo bomo ponovno uprizorili v torek, 12. junija, ob 

17. uri in takrat zopet vabimo vse t rancosko govoreče, pa tudi druge 
občane, da nam prisluhnejo in se udeležijo predstave v čimvečjem šte-
vilu, saj nas bo vaš številčni obisk še bolj vzpodbudil na tem področju 
delovanja. 

Veseli bomo vašega odziva. 
» C F « - S Š C PTUJ 
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TRANSFORMACIJA HALOŠKE POKRAJINE 

Včasih viničarije, danes 
počitniške hišice 

Iz Haloz so se l judje selili in še 
se bodo selili. Nekateri so ostali, 
nekateri se vračajo. Nekatere je 
zadržala lepota pokraj ine, drugi 
so odšli zaradi dela. Malo in ve-
liko lahko ponudi ta zemlja, vse 
je odvisno od ljudi. Tisti, ki žive 
v mestih, iščejo mir, lepoto zele-
ne pokraj ine. V Halozah gradijo 

počitniške hišice. Nekateri obna-
vl ja jo stare hiše, in prav je tako. 
Žal pa se je premnogim ponesre-
čila izbira videza hiše. 

Po hribčkih so posejane stav-
be, bolj podobne t ransformator-
jem ali alpskim hiškam za pastir-
je. Pri načrtovanju so lastniki po-
zabili na značilnosti pokraj ine in 
na arBiTekturno dediščino Haloz. 

Viničarija je nastala iz zidanice, 
ki so jo imeli včasih le za spravi-
lo orodja . Potem so ob večjih de-
lih v zidanici prespali. Zaradi 
razvoja vinogradništva se je s ča-
som pojavila potreba po člove-
ku, ki je stanoval v bližini vino-
grada, in lastniki vinogradov so 
v zidanico naselili svojega delav-

ca, čez leta pa se je v njej naselila 
še delavčeva družina. 

Viničarija je bila simbol revšči-
ne, danes pa so podobne majhne 
stavbe simbol meščanskega pre-
stiža. 

Urbanistični red občine Ptuj 
imamo iz leta 1970 z dopolnitva-
mi iz leta 1986. 

Po njem lahko v občini gradi-
mo nove pritlične, visokopritli-

čne in enonads t ropne objekte z 
dvokapnimi strehami, višina 
zgradb mora biti prilagojena ga-
baritu zgradb v naselju. Pri obli-
kovanju objekta predvsem glede 
naklona in kritine strehe morajo 
graditelji upoštevati značilnosti 
naselja in okolja. Gradn ja na ob-
močju katastrskih občin Dolena, 

Hrastovec, Turški Vrh, Veliki 
Okič, Dravinjski Vrh, Gorca, 
Janški Vrh, Bolfenk, Žetale, 
Kupčinji Vrh, Cermožiše in Ptuj-
ska Gora je možna le s soglasjem 
Občinskega komiteja za urbani-
zem, komunalne in gradbene za-
deve. Na teh območjih je dovo-
ljeno graditi le pritične zgradbe z 
dvokapno streho v strmem na-
klonu rdeče barve. V drugih ha-
loških katastrskih občinah je 
gradnja dovoljena le na določe-

nih območjih. Naklon strehe mo-
ra biti med 30 in 45 stopinjami. 

Gradn ja počitniških hišic ni 
dovoljena tam, kjer bi kvarno 
vplivala na pokrajinske značilno-
sti, naravne lepote ali pa bi bila v 
nasprot ju z javnimi interesi. Za 
gradnjo se lahko uporabi jo povr-
šine manjših proizvodnih vred-
nosti, soglasje zanjo pa mora da-
ti še občinski upravni organ, pri-
stojen za kmetijstvo in gozdar-
stvo. Investitor mora po dokon-
čanju gradnje urediti okolje ob-
jekta, kot je določeno v lokacij-
skem ali gradbenem dovoljenju. 

Zaka j je arhitektura podeželja 
tako spremenjena? Martin Go-
lob, diplomirani arhitekt iz ob-
činskega Komiteja za urbanizem, 
odgovarja , da je za to veliko 
vzrokov, osnovni pa je spreme-
njeni način življenja na podeže-
lju in to, da nihče ne ve, kako na j 
bi za ta spremenjeni način življe-
nja gradili. Arhitekti se dobrim 
rešitvam sicer vedno bolj pribli-
žujejo, težko pa se je prilagajati 
okolju v tako različni pokrajini , 
kot je Slovenija. Veliko na grad-
njo vplivajo migracije; s selitva-
mi l judje spoznavajo nove nava-
de in tudi načine gradnje. Novo-
sti prinesejo domov, želijo jih 
imeti v svojih hišah. Tudi način 
življenja na vasi je vedno bolj 

podoben življenju v mestu. Mno-
gi so gradili še hiše s stanovanji 
za otroke. 

Martin Golob je povedal, da 
so včasih bili poklici dedni in ta-
ko je bilo tudi z gradbeniki. Zi-
darski mojstri so izkušnje prena-
šali iz roda v rod, kar je pomeni-

lo tudi, da so prenašali iz genera-
cije v generacijo znanje in ga 
vedno znova dopolnjevali . Z iz-
kušnjami so pridobili tudi obču-
tek za lepo, stavbe preteklosti so 
vedno postavljene na pravo me-
sto, so pravih oblik in imajo stre-
ho, prilagojeno okolju. 

Primestne vasi so postale pri-
mestna naselja, nimajo več odno-
sa do zemlje in ne stika z njo. 
Problem, ki ga pri načrtovanju 
hiš na podeželju opažajo na Ko-
miteju za urbanizem, komunalne 
in gradbene zadeve, je kupova-
nje poceni načrtov v južnih repu-
blikah. Ti so resda cenejši, nare-
jeni pa so za drugačno okolje in 
ne upoštevajo tradicije na tem 
področju. 

Žal pa kupovanja neprimernih 
načrtov tako za počitniške kot 
stanovanjske hiše nihče s sankci-
jami ne more preprečiti, saj za to 
ni zakonskih osnov. Kar 90 od-
stotkov stavb se ne gradi natan-
čno po projektih. Po odloku o 
gradnji pomožnih objektov obča-
nov in njihovih družin lahko gra-
dimo prizidke k s tanovanjskim 
hišam do 25 kvadratnih metrov 
brez preverbe, kakšni na j bi bili 
ti objekti. Tako lahko tudi zgra-
de še zemeljske kleti, shrambe, 
drvarnice, senike podobne veli-
kosti. Včasih so na občinskem 
komiteju za urbanizem zahtevali 
skico novozgrajenega objekta, 
vendar so zaradi nedodelanost i 
risb in zato njihove brezpredmet-
nosti še to opustili. 

Počitniške hišice po Halozah 
pa gradijo. Morda bi morala no-
va vlada zakonsko sprejeti sklep, 
da strehe najbol j nemogočih pri-
merkov do določenega roka po-
pravijo v normalne oblike, od 
vsakega lastnika pa bi zahtevali 
še, da primerno uredi okolico in 
zasadi dovolj drevja, da morebit-
ne napake pri gradnji vsaj delno 
zakrije. 

Tako lepe so Haloze! Ne pozi-
da jmo jih kar v tri dni! 

Tekst in foto: M. Samec 

Tipična klet (kliičaja) v štajerskih vinorodnih krajih. (Foto: Kosi) 

Tudi v tej lepo prenovljeni hiši se da stanovati, čeprav nima nadstropij 

Ni verjeti, pa vendar stoji v Halozah, ne na Veliki planini. 

Na vrhu hriba v Majskem Vrhu je namesto česa lepega ta visoka, Halo-
zam neprimerna stavba. 

Tem hišam manjkajo le še drevesa. 

Takšno počitniško hišico predlagajo arhitekti. 

Telefonija zbuja nestrpnost 
Voličina je ena od krajevnih skupnosti v 

občini Lenart in šteje okrog 2000 prebival-
cev. Velik delež prebivalstva se ukvarja s 
kmetijstvom, mnogi se vozijo na delo v Le-
nart in Maribor, nekaj jih j^ na delu v tujini. 
O stanju v KS smo se pogovarjali s ta jnikom 
Francem Rosejem. 

Največji problem, ki pesti krajane Voliči-
ne, je gradnja telefonskega omrežja, saj se je 
precej zavlekla. Od 550 gospodinjstev jih ima 
le 22 telefonski priključek. Novi naročniki so 
prispevke za telefon pričeli plačevati v de-
cembru 1. 1987. Gradn ja telefonskega omrež-
ja s e j e pričela poleti leta 1988. Delo (polaga-
nje zemeljskega kabla) je v sodelovanju s 
PTT Maribor izvajalo podjet je Tegrad Lju-
bl jana. Odbor za gradnjo telefonskega 
omrežja pri KS Voličina je bil mnenja , da je 
cena, ki jo zahteva Tegrad, previsoka. Leta 
1989 so izvajanje del predali zasebniku, ki je 
ponudil delo po nižji ceni. Prišlo je do spora, 
sa j PTT Maribor in Tegrad zasebnika nista 
želela sprejeti kot kooperanta. Zaradi po-
manjkan ja denar ja , precejšnje oddaljenost i 

med naročniki in spora je prišlo do zastoja 
del. 

Med prebivalci je to povzročilo precej ne-
godovanja, saj stroški naraščajo. Na celot-
nem področju je položen kabel, postavljeni 
so drogovi v naselju Voličina. 

Predsednik SO Lenart Jože Škrlec pravi, 
da je pri gradnji telefonskega omrežja v Voli-
čini prišlo do privatizacije. Bila je s torjena 
napaka, ker so vse stroške za telefonsko lini-
jo od Lenarta do Voličine krili naročniki; 
PTT ni prispeval ničesar, to pa v drugih KS 
ni bilo običajno. Telefonski priključek je iz-
redno drag, saj so naročniki doslej plačali že 
3000 DEM. Predsedstvo SO Lenart je skleni-
lo, da se do 20. juni ja izdela ponoven predra-
čun. Strokovna komisija pri SO Lenart bo 
napravila neke vrste inventuro gradnje tele-
fonskega omrežja v Voličini. Podjetje Tegrad 
bo prejelo doda tna sredstva iz fonda za ne-
razvita področja in bo v sodelovan)u s PTT 

Maribor nadaljevalo delo. Novi telefoni na j 
bi zabrneli do konca leta. 

V krajevni skupnosti je tudi precej perečih 
ekoloških problemov. V novem naselju v Vo-
ličini je kanalizacija sicer urejena, vendar je 
speljana v potok. Nujno bi bila potrebna či-
stilna naprava, ki je predvidena v samopri-
spevku v obdobju 90—94. 

Velik poseg v okolje je bila tudi regulacija 
potoka pri Voličini, ki jo je izvedlo VGP Dra-
va Ptuj na zahtevo lastnikov zemljišč. Žalo-
stno je, da so ob potoku posekana drevesa. 
Regulacija negativno vpliva na mikroklimo. 

Sicer pa v KS Voličina niso samo črne toč-
ke. Precej f inančnih sredstev namenja jo za 
ureditev lokalnih cest. Povečali bi radi število 
naročnikov telefonskih priključkov, sa j je 202 
prenizka številka. Kmalu bo zasebnik Kram-
berger odprl prvo zasebno trgovino v centru 
Voličine. Pripravljajo organizirano odvaža-
nje odpadkov v vaseh Voličina, Zavrh in Sel-
ce. S sredstvi iz samoprispevka bodo uredili 
novo naselje v Voličini. Predvidena je tudi 
gradnja bencinske črpalke v Selcih in otroški 
vrtec v Voličini. Darja Ornik 
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LE TEBI, DRAGI DNEVNIK, ZALPAM 
Sobota, 23. februarja 

Dragi dnevnik, 
danes sem doživela veliko presenečenja. In tudi drugi so bili pre-

senečeni nad mojo formo v šahu. 
Zjutraj sem zgodaj vstala, da sem lahko opravočasno prišla na 

avtobus. Na avtobusni postaji smo se vsi šahisti veselili tekmovanja, 
kajti bilo je za posameznike, zato je moral vsak sam napeti vse svoje 
moči. V šoli so nas prisrčno sprejeli in nas odpeljali v učilnice. Starej-
ši pionirji so imeli prvo učilnico, zraven njih so imeli svojo učilnico 
mlajši pionirji, potem mlajše pionirke in končno smo prišle tudi me 
do svoje učilnice. Prinesle smo si šahe in se začele segrevati z medse-
bojnimi igrami. Končno se je začelo prvo kolo. Že takoj sem naletela 
na hudo soigralko. Ker sem imela s sabo kamen sreče, je nasprotnica 
spregledala kraljico in partija je bila v mojih rokah. Po vseh doseda-
njih zmagah je prišla na vrsto še zame najtežja nasprotnica in obenem 
velika prijateljica Andreja. Igrali sva pol pol in imeli obe enako števi-
lo točk. Ko smo odigrali že zadnje kolo, sva z Andrejo ugotovili, da si 
deliva prvo mesto. Obe veseli sva šli to povedat tovarišu Voršiču in ta 
nama je čestital. Po podelitvi medalj sva si obe s ponosom čestitali in 
se veselili nadaljnjega tekmovanja. Ker smo imeli še veliko časa do 
naslednjega avtobusa, smo šli na pijačo. Medve z Andrejo pa sva do-
bili plačani vsaka dve COCA-COLI. 

Pozno je že in zato se moram posloviti od tebe, dragi dnevnik. 
Veseli pa me, da me boš ti vedno spominjal na ta veliki dogodek. 

Alenka Šuman, 7. b, 
OŠ Gorišnica 

Pomlad 

Pomlad je z rožami obdana, 
pomlad je s soncem obsijana, 
njen spremljevalec tih je veter, 
ki v sanjah z brezo se igra. 

Čez travnike najprej jo mahne, 
potem toploto v vas nam dahne, 
smeh hitro v lica nam posije, 
to kar tako, brez čarovnije. 

Ponoči na drevo se splazi, 
da je slučajno kdo ne opazi 
tam vidi nična bitja vsa 
in tudi v sanjah jih ima. 

A drugo jutro hitro vstane, 
saj zlate so vse ure rane, 
umije si srebrni obraz 
in se odplazi v drugo vas. 

In vsepovsod pusti sledove: 
to so rože, ki cveto, 
to je breza ob potoku, 
to so ptičke, ki pojo. 

Nataša Rogina, 4. a, 
OŠ Toneta Žnidariča 

Takole pravijo učenci drugega ra-
zreda slovenskega dopolnilnega 
pouka v Frankfurtu o svoji mami-
ci: 

'Tn.currux u jlnfl^ £<x/rva. • 

° 6 tcurom-

Iflvmoj 

AVtrjtv vurtrmv ^ 

^ Ba/itei £ep&ivAscfv 

KAJ ME JEZI? 

Popenim takrat, ko nočem po-
jesti juhe, in če je ne pojem, do-
bim na rit klobase. Jezi me, ko 
mi Saška nagaja. Jezi me, ko me 
očka ali mamica cartata. Jezen 
sem, ko brni hladilnik, ko jaz 
spim. Popenim takrat, ko me Sa-
ška zbudi, ko še spim. 

Leon Emeršič, 2. b, 
OŠ Toneta Žnidariča Ptuj 

KO BOM OCE 

Ko sem se včeraj sprehajal po 
parku, sem srečal mladega očeta 
z otrokom. Nesel ga je v torbi za 
dojenčke. Bilo je malo nenavad-
no, saj največkrat vidimo mami-
ce, da se sprehajajo z majhnim 
otrokom. 

Potem sem razmišljal, kako 
bo, ko bom jaz oče. Kaj vse bom 
storil za otroka? Prav gotovo ga 
bom prenašal okrog, dokler ne 
bo znal sam hoditi. 

V naslednjem trenutku sem 
pomislil na svojega brata in na 
njegovo mlado družino, kako je 
bilo, ko se je rodil njegov prvi 
otrok: 

Pred porodom je bil nemiren 
in je živčno hodil po hodniku 

gor in dol. Ko ga je bolničarka 
poklicala, je bjl ves srečen. Zve-
del je, da se mu je rodila hčerka. 
Ko sem to zvedel tudi jaz, sem si 
tiho mislil, da tudi pri meni ne 
bo drugače. Svojega otroka bom 
skušal kar najbolje vzgojiti. Nu-
dil mu bom vse, kar bo v moji 
moči. Želim, da mi bo lahko vse 
zaupal in da se bom tudi jaz lah-
ko zanesel nanj. Ne bom mu do-
puščal vsega, kar bo hotel, ven-
dar pri tem ne bom pretirano 
strog. Pomagal mu bom pri šol-
skem delu, da se bo čimveč na-
učil. 

Želim tudi, da bi ohranil naš 
jezik, zato bom že od malega z 
njim govoril slovenski! 

Kristjan Sevšek, 
10. razred, Frankfurt 

PREPIR 

Danes je torek. Imamo najte-
žje ure v tednu. Pri kemiji piše-
mo kontrolno nalogo. Nisem se 
učila ne kemije ne zgodovine ne 
zemljepisa in ne fizike. V šoli se 
nisem imela časa učiti, doma pa 
se ni mi dalo. 

Začela se je ura kemije. Kon-
trolna naloga je bila sestavljena 
iz računov, ki sem jih znala izra-
čunati. Po kemiji smo med od-
morom igrali nogomet, zato se 
nisem učila fizike. Tovariš je pri-
šel v razred in me zalotil pri br-
canju žoge. Rekel je: »Mladen-
ka, če znaš igrati nogomet, moraš 
znati tudi snov fizike.« Izgovar-
jala sem se, da nisem brcala žo-
ge. Toda tovariš ni popustil. 
Vprašal me je. Znala sem samo 
za trojko. Zelo sem bila jezna na 
prijateljice, ker mi niso hotele 
prišepetavati. Pri uri fizike sem 
rekla prijateljici: »Hvala, da si 
mi pomagala.« Odgovorila je : 
»In če bi me tovariš vprašal in 
mi dal >hakel<?« »Tovariš še ni-
komur ni dal >hakla<, tebi pa ga 
tako in tako ne bi dal, ker si nje-
gova priliznjenka!« sem zakriča-
la. »Kako si drzneš! Smrklja! 
Starejša sem od tebe in tako ne 
boš govorila z mano!« je vpila 
važno. Tedaj sem jo tako brcnila 
v želodec, da se je skrčila in ste-
kla po stopnicah. Dejala je : »Za-
ložila te bom.« »Pazi, da ne do-
biš še ene,« sem rekla smeje. 

Sošolka je odšla na WC in se 
zjokala. 

Mladenka Vindiš, 7. razred, 
OŠ Leskovec pri Ptuju 

TO SEM JAZ 

Ime mi je Luka. Hodim v 1. ra-
zred. Velik sem 128 centimetrov. 
Tehtam 24 kilogramov. Imam 
svetle lase, modre oči in nosim 
očala. Najraje sem oblečen v tre-
nirko in obut v tenis copate. Rad 
se vozim s kolesom in igram z 
igračkami. 

Luka Žižek, 1. r, 
OŠ Olge Meglič 

TO SEM JAZ 

Meni je ime Aljoša. Pišem se 
Korošec. Hodim v l . a razred. 
Imam rjave lase in rjave oči. Naj-
rajši se učim. Grdo pišem. Tova-
rišici sem včeraj prinesel rože. 
Oblečene imam zelene hlače in 
kratko majčko. Imam zelen brez-
rokavnik. Doma imam rolko. 

Aljoša Korošec, 
I. r, OS Olge Meglič 

OB LIKOVNI RAZSTAVI NA 
NAŠI ŠOLI 

Na likovni razstavi ob dnevu 
.šole je razstavljalo sedem slikar-
jev iz ptujske občine. Večinoma 
so vsi učitelji, dva izmed njih sta 
celo ravnatelja. 

Slikarka Anica Zupanič je ime-
la razstavljenih največ slik. Veči-
noma slika motive pokrajin, 
ustvarila pa je tudi tri slike, na 
katerih so upodobljene rože. 
Anica Zupanič je nekoč učila tu-
di na naši šoli, sedaj pa uči na 
OŠ Toneta Žnidariča. Naslednja 
slikarka je bila Rozina Šebetič, ki 
prav tako upodablja naravo. Za-
njo so značilne velike slike z mo-
čnimi barvnimi ploskvami. Sli-
kar Jože Foltin je imel razstavlje-
ne štiri slike. Njegove slike pri-
kazujejo bolj nejasne motive iz 
narave. Najbol j všeč so mi bile 
slikarja Bogomirja Jurtela, ker so 
njegove slike jasne, izrisane so 
tudi podrobnosti . Na eni od slik 
je zelo lepo upodobil belega ko-
nja, ki je izrazito izstopal od 
ozadja, upodobil je tudi Ptujsko 
Goro in na njej prikazal naspro-
tje med reveži in bogataši. Na 
dveh slikah pa je naslikana po-
krajina iz Haloz. Zelo zanimivo 
tehniko slikanja ima Bojan Lu-
baj. Na likovni razstavi je razsta-
vil tri slike. Vse tri so portreti, 
narisani na časopis. Bojan Lubaj 
je drugače učitelj tehnike in fizi-
ke v Gorišnici. Svoje slike razsta-
vlja tudi v tujini, v Avstriji. Tri 
slike, ki so sledile Lubaju, so bile 
delo tovariša Danila Muršeca, ki 
nas uči likovno vzgojo. Dve tiho-

žitji, naslikani z lepimi barvami, 
in ena slika, ki prikazuje naravo. 
Tovariš je povedal, da jo je nasli-
kal pred kratkim, v prejšnjem 
tednu. Zadnji dve sliki pa sta bili 
delo Leje Kralj. Leja je iz Dorna-
ve, v službi pa je na Ptuju, v os-
novni šoli Olge Meglič, kot učite-
ljica. Ena od slik prikazuje neki 
grad, druga pa je študija Grohar-
jeve Škofje Loke. 

Po ogledu sem bila navdušena 
nad slikami, pa tudi nad slikarji, 
ki so jih ustvarili. Zelo mi je bil 
všeč tudi šolski hodnik, saj je bi-
la njegova podoba čisto spreme-
njena, ko so v njem visele slike. 
Počutila sem se tako, kot da ne 
bi bila v šoli. 

Darja Majcenovič, 8. b, 
OŠ Dornava 

POGLED 

Sedim vsa utrujena 
in gledam, gledam skozi okno. 
Ne vidim nič, 
kot da sem postala slepa. 
Tisti trenutek je svet okrog mene 
prazen, 
ni nobenega živega bitja. 
To je bila le 
sekunda mojih misli in 
za to je potrebno toliko 
besed zliti na ta papir. 

Na koncu pa ugotovim, 
da je vedno manj časa za sanjarje-
nje, 
za to, kar vsi radi počnemo, 
in vedno več časa za 
resničnost — prekleta resničnost! 

Jama Rožmarin, 8 a, 
OS Ivana Spolenaka 



Ptujski osnovnošolci in srednješolci 
uspešni na tekmovanjih 

Tako osnovne kot srednje šole 
pošiljajo svoje učence na najra-
zličnejša tekmovanja v znanju iz 
posameznih predmetov in na 
športna tekmovanja . In če se 
[lam včasih zdi, da živimo neka-
ko na robu dogajan j , nas uspehi 
naših učencev v regiji in v repu-
bliki prepričajo, da ni tako. To-
krat smo se pogovarjali z nekate-
rimi, ki so dosegli na takih tek-
movanjih zavidljive uspehe. 
Kdaj pr ihodnj ič pa bomo pred-
stavili še tudi druge. 

Irena Plemeniti, Osnovna šola 
Toneta Žnidariča, prva na regij-
skem tekmovanju v sloveščini: 
»Vprašanja so bila težka; no, 
meni niso delala težav, ker sem 

znala. Pisali smo spis, potem so 
bile vaje iz slovnice, zatem pa 
smo odgovarjali še na vprašanja 
o življenju in delu pisatelja Iva 
Zormana.« 

Nataša Fošnarič in Anita Vor-
šič, SŠC Dušana Kvedra Ptuj, 
drugi ekipno v šahu v Jugoslavi-
ji: »Konkurenca je bila huda, 
tekmovalo je sedem ekip in tega 
uspeha res nisva pričakovali. Na 
tekmovanju pa sva spoznali vrst-
nike iz vse Jugoslavije, kar je bi-
lo še posebej zanimivo. Pripra-

vljali sva se tako, da sva pred-
vsem igrali med sabo, sicer pa tu-
di igrava za klub Čakovec.« 

Marjan Govedič in Robi Pleh, 
SŠC Dušana Kvedra Ptuj, dru^a 
na republiškem tekmovanju v fi-
ziki: »Tekmovanje je bilo težko. 

Na jpre j smo naredili eksperi-
ment, potem smo reševali nalo-
ge. Treme nisva imela. Poleg te-
ga da nama je pomagal mentor v 
šoli, sva se na tekmovanje veliko 

pripravljala tudi doma, znanje 
pa nama veliko pomaga tudi v 
šoli.« 

Blaž Brodnjak in Janko Kolar, 
SŠC Dušana Kvedra Ptuj, prvo 
rnesto v republiki v fiziki: »Že 
pred tekmovanjem sva bila pre-
pričana, da lahko doseževa do-
her rezultat, saj sva se dobro pri-
pravila. Tekmovalo je 60 ekip. S 
prvim mestom sva zelo zadovolj-
na. Pri samih pripravah pri teo-
retičnem delu ni bilo težav, za 
praktičnega pa na šoli n imamo 
ravno najboljših pogojev, opre-
nia je precej zastarela.-:-

Boštjan Šeruga, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, 13. mesto na repu-
bliškem tekmovanju v nemščini: 

»Konkurenca je bila močna, ra-
zlike v točkah pa zelo majhne, 
med šestim in trinajstim mestom 
le dve točki. Pripravljal sem z 
mentorico, gledam pa tudi televi-
zijski program v nemščini, kar mi 
veliko pomaga. Tekmovanje sa-
mo je bilo dobro pripravljeno, 
mogoče je bila le malica bolj šib-
ka.« 

Peter Brglez, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, šesto mesto na repu-
bliškem tekmovanju v nemščini: 
»Pripravljal sem z mentorico, 
doma veliko gledam televizijo, 
včasih preberem tudi kakšen ro-
man v nemščini. Mislim, da ima-
mo zelo dobre osnove iz nemšči-
ne, in če bi šel na primer v Nem-

čijo, marsikdo verjetno sploh ne 
bi opazil, da sem tujec.« 

Aleš Šteger, SŠC Dušana Kve-
dra Ptuj, šesti na republiškem 
tekmovanju v nemščini: »Kon-
kurenca je bila huda, kar pričajo 
zelo majhne razlike v točkah 
med prvimi petnajstimi. Tekmo-
vanje je bilo dobro pripravljeno. 
Pri pripravah nam je veliko po-
magala mentorica, seveda pa je 
treba prinesti dobre osnove že iz 
osnovne šole, saj se v srednji šoli 

znanje v jeziku le še nadgrajuje , 
za uspeh na tekmovanju pa je 
odločilen predvsem lastni inte-
res.« 

Naslednji trije učenci so kot 
ekipa na republiškem tekmova-
nju v p roda jan ju zasedli peto 
mesto, posamezno pa dve prvi in 
tretje mesto. 

Gordana Frijužec, SŠC Dušana 
Kvedra, Ptuj, prva v republiki v 
p roda jan ju živil: »V vsaki stroki 
nas je tekmovalo petnajst. Oce-
njevali so to, kaj si povedal in 
kako si ponuja l blago. Prvega 

mesta nisem pričakovala. Mislim 
pa, da mi je k zmagi pripomoglo 
to. da nisem imela treme, da me 

ni bilo strah, zakaj s s trahom vse 
pozabiš.« 

Damir Vuzem, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, prvi v republiki v 
proda jan ju orodja in okovja: 
»Pripravljali sem se kar veliko 

časa, veliko mi J e pomagal men-
tor pri Kovini. Sola mi je omogo-
čila, da sem imel vsak petek pro-
sto, in tako sem se lahko res do-
bro pripravil, saj sem bil v trgovi-
ni še tudi v soboto.« 

Janko Fišinger, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, tretji na republi-
škem tekmovanju v proda jan ju 
barv in lakov: »Dobil sem nalo-
go kupovanje laka za parket. 

Tekmovanje se ni zdelo težko, le 
treme nisi smel imeti. Tekmova-
nje je bilo zelo dobro pripravlje-
no.« 

Petra ŠparI, SŠC Dušana Kve-
dra Ptuj, predstavnica rokomet-
ne ekipe, ki je na republiškem 
tekmovanju zasedla drugo me-
sto: »Posebnih priprav za to tek-

movanje nismo imele, saj vse tre-
niramo pri Rokometnem klubu 
Drava, tako da smo uigrana eki-
pa. Z drugim mestom smo zelo 
zadovoljne, saj smo še mlada 
ekipa — igramo komaj tri leta.« 

Boris Ramot, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, predstavnik roko-
metne ekipe, ki je na republi-
škem tekmovanju osvojila tretje 
mesto: »Fant je smo iz treh razli-

čnih rokometnih klubov: Ormo-
ža, Velike Nedelje in ptujske 
Drave. Pred tekmovanjem smo 
nekaj trenirali, vendar ekipa še 
ni dovolj uigrana, n imamo še do-
volj izkušenj, in čeprav smo ime-
li finale v rokah, je prvo mesto 
šlo po vodi. Je pa tudi tretje me-
sto uspeh. 

Tanja Vaupotič, Blaž Škorja-
nec, Maks Mohorko, SŠC Duša-
na Kvedra Ptuj, ekipa, ki je za-

sedla na občinskem kvizu Mladi 
in kmetijstvo prvo mesto: »Za 
kviz smo imeli tri teme: sladkor-
na pesa in hmelj, odstranjevanje 
gnoja iz hlevov in čebelarstvo. 

Teme smo si med seboj razdelili 
in se potem vsak posebej pripra-
vljali. Vprašanja niso bila težka 
ali pa smo imeli srečo, da smo 
dobili vprašanja, ki smo jih zna-
li. Zda j smo se bolj posvetili oce-
nam za spričevalo in se bomo za 
regijsko tekmovanje pripravljali 
kasneje. Snov, ki smo jo predela-
li za kviz, pa nam bo koristila tu-
di kasneje pri delu in življenju 
nasploh.« 

Vlado Muhič, SŠC Dušana 
Kvedra Ptuj, republiški prvak v 
j u d u : »Bilo je težko. Treba je bi-
lo veliko trenirati. Treniram v Ju-
du klubu v Gorišnici. Konkuren-
ca je bila huda, svojih nasprotni-
kov, kljub temu da treniram v 
klubu, nisem poznal, saj sem ko-
ma j začel trenirati. Uspeh je bil 
tako nepričakovan in preseneče-
nje za mene samega, pa tudi za 
moje nasprotnike.« 

Mladim zmagovalcem na tem 
ali onem področju želimo tudi v 
pr ihodnje veliko uspeha. Tokrat 
nismo uspeli predstaviti vseh, pa 

tudi mentorjev ne, ki so mladim 
pomagali in jim stali ob strani. 
Pa o vseh teh kdaj drugič. 

NaV 

Irena Plemeniti 

Nataša Fošnarič in Anita Voršič 

Marjan Govedič in Robi Pleh 

Blaž Brodnjak in Janko Kolar 

Aleš Šteger 

Gordana Frijužec, Damir Vuzem in Janko Fišinger 

Boštjan Šeruga 

Peter Brglez 

Vlado Muhič 

Petra Šparl in Boris Ramot 

Tanja Vaupotič, Blaž Škorjanec in Maks Mohorko 

Regionalno srečanje mladih 
kemikov osnovnošolcev 

v petek, 18. maja , je bilo v Srednješolskem centru Dušana Kve-
dra v Ptuju regionalno srečanje mladih kemikov osnovnošolcev. To je 
že drugo tovrstno srečanje v Ptuju, ki ga organizirata l jubljanska Fa-
kulteta za naravoslovje in tehnologijo — Kemijsko izobraževanje in 
informatika in Pedagoška akademija v Ljubljani v okviru raziskoval-
ne dejavnosti, ki nosi vzpodbudno irne »Gibanje Z N A N O S T MLA-
D I N I « . Naravoslovni aktiv učiteljev SŠC je poskrbel, d a j e vse pote-
kalo po programu. Srečanja se je udeležilo 106 učencev iz 18 osnov-
nih šol ptujske in ormoške občine. Učenci so se pomerili v reševanju 
testov znanja iz splošne, anorganske in organske kemije. Test je bil se-
stavljen iz 15 nalog, ki so bile izbirnega ali dopolni lnega tipa. 

Najboljši učenci sedmih razredov so bili: Melita Trop, Alen Si-
monič, Uroš Rogina, David Gabrovec (vsi OŠ Olge Meglič — mento-
rica Mija Vaupotič), Vesna Šalamun (OŠ Ivana Spolenaka — mento-
rica Irena Tomanič), Gregor Alič (OS Olge Meglič), Izidor Pokrivač 
(OŠ Miklavž pri Ormožu — mentorica Mari ja Prapotnik), Maja Perič 
(OŠ Olge Megič), Marta Vidovič (OŠ Kidričevo — mentorica Mihae-
la Planinšek). 

Najboljši osmih razredov so bili: Sergej Bombek, Hojka Berlič, Bo-
žana Grgur (vsi OŠ Olge Meglič — mentorica Mija Vaupotič). 

Vsi omenjeni učenci so se uvrstili na republiško srečanje mladih 
kemikov, ki je bilo 25. maja na Pedagoški akademiji v Ljubljani. Tako 
učencem kot njihovim mentorjem želimo še napre j obilo izvirnosti, 
vztrajnosti in poguma. 

Ignac Janžekovič, SŠC Ptuj 

NAMIZNI TENIS 
v 

OS Toneta Znidariča med 
najboljšimi v Sloveniji 

Prvenstvo SSD za vse šole iz 
Slovenije je bilo v N. Gorici. V 
finalni del se je uvrstilo 96 učen-
cev in učenk — regijski zmago-
valci, torej reprezentance šol in 
po štirje posamezniki iz vsake 
kategorije. Povedati je potrebno, 
da je finale ŠŠD močnejše tek-
movanje kot republiško pionir-
sko tekmovanje, saj za šole igra-
jo tudi učenci osmih razredov, ti 
pa so po starosti praviloma že 
mladinci in mladinke. 

Ekipa učencev OŠ T. Žnidari-
ča je v finalu zasedla tretje mesto 
(prva je bila ekipa Kopra, druga 
Zaloga). Za ekipo sta igrala Urh 
Strašek ter Nino Križe. V posa-
mezni konkurenci j ima ni uspel 
prodor med četverico. Zmagal je 
državni pionirski prvak Tancer iz 
Maribora. 

Dekleti sta pripravili prvovr-
stno presenečenje, saj sta se obe 
— tako Mlakarjeva kot Cegnar-
jeva — uvrstili v finale med čet-
verico. Presenetila sta zato, ker 
sta proti pričakovanju zasedli pr-

vi mesti v svojih skupinah. V fi-
nalnem delu je nato Cegnarjeva 
premagala sošolko in klubsko 
kolegico gladko z 2:0. Tako je 
Mlakarjeva osvojila tretje mesto, 
Cegnarjeva pa je v finalu izgubi-
la po ogorčeni borbi z 2:1 (tretji 
set 26:24) s Todorovičevo iz Lju-
bljane. 

Fantje od I. do 4. razreda so 
igrali zelo dobro. Za las sta zgre-
šila finale Pišek in Rozman. Roz-
man je celo premagal najboljše-
ga v skupini, nato pa izgubil s 
slabšim nasprotnikom. 

Presenetil je v tej konkurenci 
Gorazd Klajderič iz OŠ Ivana 
Spolenaka, saj se je uvrstil kot 
zmagovalec svoje skupine med 
štiri najboljše in zasedel odl ično 
tretje mesto. Najbo l j nesrečna je 
bila Mojsilovičeva, saj je veliko 
vodila, a izgubila. Toda Breda 
trenira komaj pol leta in je zanjo 
uspeh že uvrstitev v finale Slove-
nije. Za odlične uvrstitve vsem 
čestitke. 

Ivan Pšajd 
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Milan Kneževič, 
predsednik Šahovske 

zveze Jugoslavije 
Ptujski šah in s tem tudi slo-

venski je ponovno dobil veliko 
priznanje ob imenovanju Milana 
Kneževiča za predsednika najvi-
šje šahovske organizacije v Jugo-
slaviji. 

Milan Kneževič že več let 
uspešno vodi Šahovsko društvo 
Ptuj, ki je v zadnjih letih eno 
najuspešnejših v Sloveniji tako 
po tekmovalni kot organizacijski 
plati. K temu je v veliki meri pri-
speval Milan Kneževič, ki pa je 

zadnja dva mandata uspešno vo-
dil tudi slovensko šahovsko or-
ganizacijo. V tem času je bila 
ustanovljena višja šahovska šola, 
ki jo vodi priznani šahovski stro-
kovnjak in pedagog MM Iztok-
Jelen. Tako bo slovenski šah 
prav gotovo ponovno našel stik z 
jugoslovanskim vrhom, kar potr-
ju je tudi pet MM v zadnjih petih 
letih (Polajžer, Grosar, Gostiša, 
Mohr). Milan je ob tem uspel k 
sodelovanju pritegniti številne 
delovne organizacije, ki so finan-
čno podprle realizacijo zastavlje-
nega programa. Tako ni čudno, 
da je bila funkcija predsednika 
Šahovske zveze Jugoslavije zau-
pana prav njemu, saj se bo v za-
četku srečeval z nekaterimi orga-

nizacijsko-tehničnimi ter kadrov-
skimi problemi znotraj organiza-
cije. 

Milan Kneževič? je ob tem de-
jal: »V prvi vrsti je potrebno reši-
ti vprašanje generalnega tajnika 
ŠZJ ter na splošno delovanje te 
organizacije dvigniti na višjo ra-
ven od sedanje. Zavedati se mo-
ramo, da smo s prevzemom 29. 
šahovske olimpiade, ki bo od 16. 
n6vembra do 4. decembra letos, 
pred velikim izpitom tako po or-

ganizacijski kot tekmovalni plati. 
Želel bi, da bi jugoslovanski šah 
obdržal mesto s svetovnim vr-
hom in da bi potrdili osvojeno 
drugo mesto na svetovnem pr-
venstvu pred dvema letoma pri 
članih in tretje pri članicah na 
zadnji olimpiadi.« 

Naj dodamo še, da je ptujsko 
šahovsko društvo dobilo še eno 
priznanje, saj bo na olimpiadi v 
Novem Sadu zastopano s tremi 
člani kot sodniki. To so Janko 
Bohak, mednarodni šahovski 
sodnik, ki mu je to že tretja olim-
piada, ter Milan Šeruga in Boris 
Rojic, ki bosta kot zvezna sodni-
ka sodelovala na olimpiadi pr-
vič. 

Silva Razlag 

Milan Kneževič z Zdenkom Kožulom, dvakratnim državnim prvakom 

Šahistke OŠ Gorišnica 
— republiške prvakinje 
v Radencih je bilo odigrano moštveno šahovsko prvenstvo os-

novnih šol Republike Slovenije. Na prvenstvu so dosegle izredni 
uspeh šahistke OŠ Gorišnica. Po hudem in izenačenem boju so osvo-
jile naslov republiških prvakinj. S tem so si j)ridobile pravico nastopa 
na 11. moštvenem pionirskem prvenstvu OS Jugoslavije, ki bo od 13. 
do 18. maja v Pulju v okviru 33. mednarodnega ekipnega šahovskega 
festivala v počastitev Dneva mladosti. Uspeh je toliko večji, saj so 
prehitele moštvo Starega trga, ki je lani v isti sestavi osvojilo naslov. 

Ugodno so presenetili z osvojenim 5. mestom tudi pionirji OŠ 
Gorišnica. Če upoštevamo, da so bile na občinskem in regijskem pr-
venstvu ekipe OŠ Markovci, OŠ Gorišnica in OŠ Toneta Znidariča 
povsem izenačene, lahko ugotovimo, da raste v ptujski občini rod per-
spektivnih mladih šahistov. 

Na republiškem prvenstvu je sodelovalo 10 moštev pri pionirkah 
in 12 v konkurenci pionirjev. 

Rezultati najboljših: 
Pionirji: Poljčane 19 (31), Kranj 18 (33,5), Stari trg ob Kolpi 17 

(33), Ilirska Bistrica 14(25), Gorišnica 10 (19,5), Ljubljana 1 0 ( 1 7 ) . . . 
Pionirke: Gorišnica 16 (307, Jesenice 16 (26), Stari trg ob Kolpi 

15 (29), Murska Sobota 12 (22,5), Škofijica 8 (16,5), Mirna Peč 8 
(15,5) . . . L V. 

7. NOČNI TURNIR V MALEM NOGOMETU 
V JURŠINCIH 

Zmagala ekipa Bučkovec 
v Juršincih so v noči s sobote na nedeljo (I9. /20. maj) igrali mali 

nogomet. Športno društvo Slovenske gorice — Juršinci je tudi tokrat 
vzorno organiziralo nočni turnir. Za pokale in denarne nagrade je žo-
go brcalo petnajst ekip iz Ljutomera, Lenarta, Maclja in ptujske obči-
ne. V finalni tekmi sta se pomerili ekipi Bučkovec in Juršincev. Zma-
gala je gostujoča ekipa ter si s tem priigrala pokal in denarno nagrado 
,v znesku 1500 dinarjev. Juršinčani so prejeli 1000 dinarjev in pokal, 
ekipa malega nogometa iz Vitomarcev je bila tretja (500 din in pokal), 
četrta pa ekipa iz Voličine. 

Nočni turnir so pričeli v soboto ob 21. uri, končali pa v nedeljo 
ob šestih. Svoje znanje v brcanju žoge so pokazale tudi ženske. Orga-
nizator — ŠD Slovenske gorice—Juršinci je sestavil ženski ekipi (sta-
rejšo in mlajšo). Odločila je izkušenost — zmagale so starejše z rezul-
tatom 1:0. MG 

Dejan — novi 
republiški 
rekorder 

Atletsko društvo Kladivar iz 
Celja je bilo 19. in 20. maja go-
stitelj republiških kvalifikacij za 
atletski pokal v vseh kategorijah 
za klube iz severovzhodne Slove-
nije. Dvodnevnega tekmovanja 
so se udeležili tudi ptujski atleti 
in dosegli odlične rezultate re-
publiški rekord v metu krogle in 
osebne rekorde. 

Edini republiški rekord na tek-
movanju je dosegel ptujski atlet 
Dejan Doki v kategoriji za starej-
še mladince; v četrti seriji je su-
nil člansko kroglo kar 15,70 m, 
tako d a j e svojega tekmeca pustil 
za sabo kar 79 cm. Dejan je bar-
ve kluba zastopal tudi v metu di-
ska in z metom 39,36 osvojil dru-
go mesto. Lep uspeh je dosegla 
tudi članica Nataša Vidovič, ki je 
v obeh sprinterskih disciplinah 
osvojila prvi mesti. V teku na 
100 m je dosegla čas 12,3, v teku 
na 200 m pa 25,7 pred klubsko 
tekmovalko Rozmanovo, ki je s 
časom 12,4 na 100 m osvojila v 
skupnem seštevku drugo mesto. 

Dvakratni zmagovalec tekmo-
vanja je bil tudi starejši mladinec 
Rok Hostnik, in to v skoku v da-
ljavo (688 cm) in v troskoku 
(14,27 m). Solidni uvrstitvi sta 
dosegla tudi srednjeprogaša Po-
točnik v teku na 1500 m (šesto 
mesto) in 800 m (tretje mesto), 
njegov tovariš v istih disciplinah 
pa 5. oziroma četrto mesto. 

Pri članih je solidno tekmoval 
Krabonja v teku 400 m (49,7) in 
200 m (23,2) — obakrat je osvojil 
tretje mesto. Drugi mla,jši tekmo-
valci so osvojili nekoliko slabše 
uvrstitve. Omeniti pa velja, da 
ptujski atleti niso bili kompletni, 
saj nekateri zaradi bolezni (Je-
renko) in poškodbe (Iskra) niso 
nastopili. j ^ 

Ponovno zmagal 
Jože Čič 

Dokaj soparno vreme v prvih 
dneh maja ni vplivalo na številno 
udeležbo na petem rednem hitro-
poteznem turnirju Šahovskega 
društva Ptuj. Ponovno je zmagal 
Jože Cič z 10,5 točkami, sledijo 
Ivo Mihevc 9,5, Janko Bohak 9, 
Milan Šeruga 7,5, Igor Iljaž 7 
točk itd. 

Kljub temu da je Čič nastopil 
le na 4 turnirjih, je skupaj z Igor-
jem Iljažem prevzel vodstvo v 
skupnem seštevku posebnega 
točkovanja z 62 točkami, 3. je 
Milan Šeruga 54, 4. Ivo Mihevc 
34, 5. Janko Bohak 31 itd. Naj-
boljša članica je Narcisa Mihevc, 
najboljši mladinec pa Matjaž 
Planjšek. Oba sta zbrala 12 točk. 

Naslednji turnir bo v petek, 1. 
junija, ob 19. uri. 

Silva Razlag 

Ptujski karateisti nastopili v Italiji 
Najuspešnejši slovenski karateist Ljubo Javor-

šek je SKK JOŽE LA( KO Ptuj omogočil tridne-
vno gostovanje v mestu Asti nedaleč od Torina. 
Zvečer, 11. maja, sta bila ekipi SKK BORIS KI-
DRIČ Maribor in SKK JOŽI-: LACKO Ptuj pred-
stavljeni v enourni oddaji italijanske televizije 
TU I, oba trenerja Ljubo Javoršek in Silvo Vo-
grinec — pa sta dala kratek intervju. 

V soboto, 12. maja sta se ekipi udeležili enega 
najstarejših karate tekmovanj v severni Italiji. 
Pred uradnim pričetkom so potekale kvalifikacije 
za izbor reprezentance pokrajine PIHMONTE, ki 
so privabile veliko število gledalcev. 

16. tradicionalno tekmovanje >>PER COPPA Dl 
ASTI« je bilo posvečeno nedavno preminulem 
članu domačega kluba ANGELU QUATRINIJU 
in je potekalo v dveh tekmovalnih disciplinah: 
borbe posamezno za ženske in borbe ekipno. 

Med ženskami se je najbolje odrezala Maribor-
čanka Tatjana Nedeljko, ki je s prepričljivim na-
stopom osvojila 1. mesto. Najlepšo borbo je prika-
zala v I. kolu, ko je v neusmiljenem spopadu pre-
magala Kristino Rissone (Asti), osvajalko brona-

stega finala s svetovnega prvenstva v Los Angele-
su. 

Ekipno I. mesto je pripadlo SKK Boris Kidrič, 
ki je v neustavljivem jurišu premagal domačine z 
rezultatom 4:2. Reprezentanca Piemonteja pa si je 
z zmago nad SKK Jože Lacko izborila 3. mesto. 
Za ptujsko ekipo so nastopili: Slavko Debelak-Ja-
ka, Franc Širovnik, Danilo Leber, Andrej Cafuta, 
Vinko Nedeljko in Vasja Bajde. Razpoloženi Ptuj-
čani so prikazali lepe borbe, Slavko Debelak pa se 
je po prenagljeni »upokojitvi« vrnil v tekmovalne 
vrste. Silvo Vogrinec je med drugim sodil tudi 
ekipni finale, s čimer mu je bila izkazana velika 
čast. 

Nepozabne so ostale demonstracije 52-letnega 
mojstra J. Baldrinija (7. DAN). Vitalen in bliskovit 
sensei je prikazal bogat repertoar karate tehnik in 
obrambo pred več napadalci s hladnim orožjem. 

Vsa prireditev je potekala na vrhunskem nivoju, 
v odlični spremljavi množičnih medijev, kar je na-
ši ekipi še posebej presenetilo in razveselilo. Naj-
lepši spomin pa je ostal na novo stkane prijatelj-
ske vezi in zagotovilo, da se drugo leto spet sreča-
mo. 

POGOVOR Z IVANOM GOLOBOM, ORMOŠKIM MARATONCEM 

Rad tečem že od otroških let 
Ivan Golob, ki danes šteje 36 

let, rad teka že od otroških let, 
saj mu za »zbežavanje«, kot pra-
vijo temu v Prlekiji, ni nikoli 
zmanjkovalo prostora. Njihova 
domačija v Frankovcih je nekoli-
ko na samem, sredi ravnine, in 
če je hotel kaj postoriti, da mu je 
ostal še čas za igro, je moral biti 
zelo hiter. Doma razen tega teka-
nja ni imel možnosti za trening, 
veliko bolj resno se je s tem pri-
čel ukvarjati pri vojakih in je 
kmalu dosegel lepe rezultate. 

Usodno leto je bilo 1980, ko je 
prvič nastopil na maratonu treh 
src, ki je bil sicer bolj rekreativ-
nega značaja. Takrat je štel 26 let 
in želel si je, da bi se s tekom pri-
čel ukvarjati bolj resno. Pri tem 
je bil samotar; veliko treninga je 
opravil sam, brez sotekača. 

Od leta 1980 se je vsako leto 
na maratonu treh src v Radencih 
srečal s svojimi tovariši, pred šti-

rimi leti pa je šel še na maraton 
kralja Matjaža v Črni na Koro-
škem, udeležil se je tudi marato-
na Vassa v Varaždinu, sodeloval 
na supermaratonu na Čazmi in 
še marsikje. 

Lansko leto, natančneje 22. 
oktobra, se je skupaj z ekipo iz 
Maribora udeležil teka miru od 
Maratonskega polja pa vse do 
Aten, to je 42,195 km. Med 1500 
tekmovalci, bili so izključno 
amaterji, je zasedel 19. mesto. 

To, da hodi na vse maratone, 
so Ormožani vedeli že prej, veli-
ko bolj »slaven« pa je postal le-
tos. Sezona se je sicer komaj pri-
čela, vendar so uspehi že tu. 7. 
aprila je tekel na maratonu v Ra-
dencih in zasedel tretje mesto. 
Skupaj z ekipo iz TAM-a se je 9. 
maja udeležil teka ob žici okupi-
rane Ljubljane, v nedeljo, 20. 
maja, pa je za ekipo Ptuja tek-

moval v Kumrovcu, kjer je ekipa 
zasedla prvo mesto, posamično 
pa je bil Ivan sedmi. Skoraj je 
pozabil povedati, da se je udele-
žil tudi tekmovanja Vassa, ki je 
od letos dalje v Trakoščanu. Za-
sedel je 11. mesto, ker je malo 
pred tem prebolel gripo. 

Seveda se bo letos udeležil še 
vseh drugih maratonov, ki jih 
preteče vsako leto. Želi pa, da bi 
tekel kje v sosednjih državah, 
(kar bi f inančno še zmogel) veli-
ki maraton 42,195 km in dosegel 
čas pod dve in pol uri. Vseh tek-
movanj, pohodov in plavanj, ob 
tem pa se udeleži še kolesarske 
akcije korenin in kaveljcev, je to-
liko, da je njegov koledar ob 
koncu tedna vse tja do zime že 
skoraj v celoti zaseden. 

Zanimalo me je, kako zmore 
vsa tekmovanja tudi finančno, 
ko pa je znano, da je vse zasolje-
no. Povedal je, da so mu za tek 
miru lansko leto prispevali za 
potne stroške v njegovi delovni 
organizaciji, kjer so sodelavci 
ponosni na njega. V zadnjem ča-
su mu nekaj potnih stroškov po-
vrne Rokometni klub iz Ormoža, 
in to samoiniciativno. 

Zanimalo me je , kako se hrani. 
Povedal je, da čisto normalno, 
samo neicaj dni pred tekmova-
njem poje nekaj več ogljikovih 
hidratov. Trenira tu in tam tudi 
zjutraj, kadar pač nima časa po 
službi, drugače pa zvečer. Ob te-
ku občuti veliko osebnega zado-
voljstva. Pravi, da če teden dni 
ne trenira, mu že neka manjka. S 
tekom je zasvojen, kot je kdo 
drugi z alkoholom. 

Vida Topolovec 

Maraton v Kumrovcu. 

26. REPUBUŠKO PRVENSTVO MOTORNIH PILOTOV V MOŠKANJCIH 

Slavje Ptujčanov 
Letališče Aerokluba Ptuj v Moškanjcih je bilo minulo soboto, 19. 

maja, prizorišče 26. republiškega prvenstva motornih pilotov. Tekmova-
nje je bilo predvideno za soboto in nedeljo, 20. maja, vendar so zaradi 
slabih vremenskih napovedi opravili vse tri tekmovalne discipline raje v 
soboto. 

Sicer pa je bila udeležba to-
krat zelo dobra, saj je na prven-
stvu sodelovalo kar devetnajst 
posadk (pilot in kopilot), skupaj 
torej 38 tekmovalcev. Glavni 
sodnik Oto Verbančič je na ne-
deljski sklepni slovesnosti pose-
bej pohvalil vse tekmovalce, saj 
so v povprečju vsi zapovrstjo do-
kazali visoko stopnjo znanja in 
praktičnih sposobnosti; pohvalil 
pa je tudi prizadevne organiza-

torje iz Aerokluba Ptuj, ki so po-
skrbeli, da je prvenstvo potekalo 
v odličnih razmerah in nemote-
no. 

V discoplini pristajanja je bila 
najboljša posadka iz Maribora 
(Darko Kuhar in Danilo Verbič) 
pred posadko iz Murske Sobote 
(Ivan Vogrin in Franc Broder) 
ter posadko Velenja (Vilko Ko-
tnik in Marjan Jadrok). 

V navigaciji sta se najbolje iz-

kazala Ptujčana Tomi Verbančič 
in Tomaž Pliberšek pred posad-
kama iz Celja in Velenja ter četr-
touvrščenima Ptujčanoma Jane-
zom Petrovičem in Otmarjem 
Gaiserjem. 

V časovni točnosti sta bila naj-
boljša Mariborčana Darko Ku-
har in Danilo Verbič pred Ptuj-
čanoma Verbančič-Pliberšek, tre-
tje mesto je dosegla posadka 
Maribora, četrto pa spet posadka 
Ptuja — Robert Tetičkovič in 
Borut Janžekovič. 

Skupni vrstni red posameznih 
posadk pa je: I. Ptuj (Tomi Ver-
bančič—Tomaž Pliberšek), 2. 
Celje (Baue r -Gr i l ) , 3. Velenje 
(Lukanc Jezernik). 4. Maribor 
(R. Verbančič-Štucl ) , 5. Ptuj 
(P išek-Malovič) , 6. Ptuj (Petro-

vič—Gaiser),7. Maribor (Ku-
ha r -Verb ič ) , 8. Ptuj (Tetičko-
vič—Janžekovič) itd. 

V ekipni razvrstitvi so poželi 
slavo Ptujčani z ekipama Ver-
bančič—Pliberšek in Pišek —Ma- J 
lovič; drugo mesto ekipa Mari- ' 
bora s posadkama Verbančič— 
Štrucl in Kuhar—Verbič, tretje 
mesto pa je zasedla druga ekipa 
Ptuja s posadkama Petrovič— 
Gaiser in Tetičkovič—Janžeko- ' 
Vič. 

Vsem prvim trem posadkam v 
posameznih disciplinah in v po-
samezni konkurenci je Janko 
Bezjak. predsednik Aerokluba 
Ptuj. izročil pokale in praktične 
spominke Ptuja. 

- O M 

Najboljše tri posadke, ki jih kmalu čaka podobna preizkušnja na zvezni 
ravni. (Foto: M. Ozmec) 

Prvenstva se je udeležilo 38 najboljših slovenskih pilotov. 
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Šport ob koncu 
tedna 

[sja stadionu Poljane v Mari-
j,oru je bilo t radic ionalno mla-
jjiisko atletsko tekmovanje za 

^kal Savaria. Nastopi je so re-
Lezentance Železne Župani je , 
Avstrijske Štajerske, severne fir-
^jške in vzhodne Slovenije. 
Qjlično je šlo Ptujčanu Dejanu 
poklu, ki je v suvanju krogle 
^niagiil z novim republiškim re-
l;ordom za starejše mladince. Ta 
jf sedaj 17 metrov in 32 centime-
,fOV. K. zmagi reprezentance 
y2hodne Slovenije so precej pri-
jpevali tudi ptujski atleti in atle-
linje ter trenerji. 

Mladi ptujski telovadci so se 
Q(jIično odrezali na republiškem 
prvenstvu v programu množične 
gimnastike. Uspeh je naravnost 
presenetljiv, saj so osvojili dva 
posamična in dva ekipna naslo-
va. Republiška prvaka sta Vanja 
Hotko pri mlajših pionirkah in 
pavorin Gabrovec pri starejših 
pionirjih. Prva je tudi ekipa 
inlajših pionirk, v kateri so bile 
Vanja Hotko, Barbara Gačnik, 
Lea Štebih, Mojca Zelenik, Janja 
Hadler in Gabi Potrč. Ekipo sta-
rejših pionirjev, prav tako prvo v 
Sloveniji, pa so sestavljali Davo-
rin Gabrovec, Miha Zelenik, 
Uroš Esih, Primož Šparl, Uroš 
Grame in Miha Dolanc. Največ 
zaslug za izvrsten rezultat gre 
pripisati vaditeljem Idi in Barba-
ri Lepej ter Otu Mesariču. 

V Murski Soboti je bil tradi-
cionalni mednarodni turnir v ju-
du za memorial Štefana Kovača. 
Med pionirji so nastopili judoist i 
Drave, ki so ekipno tretji, posa-
mično zmago pa je v kategoriji 
do 34 kilogramov dosegel Koled-
nik. Med mlajšimi mladinci so 
judoisti iz Gorišnice osvojili dru-
go mesto, zmagala pa sta Petek 
in Muršič. V kategoriji starejših 
mladincev je prvo mesto uspelo 
Marinu, ekipa pa je bila tretja. 

V prvi moški in prvi ženski re-
publiški ligi v rokometu so v so-
boto odigrali zadnje kolo. V žen-
ski ligi je prvak Itas, ki je v odlo-
čilni tekmi premagal mariborski 
Branik. Drava s e j e od sezone in 
svojih privržencev poslovila z 
zmago proti Krimu s 26:22. Tek-
ma je bila zelo borbena, najbolj-
ša strelka pa je bila znova Katica 
Mumlek z 11 zadetki. Drava je 
deveta. V naslednji sezoni bo re-
publiška liga razdeljena v dve 
skupini, na vzhodno in zahodno. 

Člani Ormoža bodo tudi v na-
slednji sezoni nastopali v prvi re-
publiški ligi! Obstanek so si za-
gotovili prav v zadnjem kolu, ko 
so v gosteh premagali trboveljski 
Rudar z 27:19, Prule pa so z za-
detkom razlike izgubile v Ribni-
ci. Torej so se Ormožani rešili 
skozi šivankino uho. Na tekmi v 
Trbovljah je bil nezadržen Hed-
žet, ki je dosegel 11 zadetkov. 

Prav toliko zadetkov je na tekmi 
druge republiške moške lige med 
Fužinarjem in Dravo na Ravnah 
dosegel Hrupič, vendar pa je to 
bilo dovolj le za neodločen izid. 

Tekma se je končala z 28:28, če-
prav so domačini še v začetku 
drugega polčasa vodili s sedmi-
mi zadetki razlike. Ptujčani, ki 
jih je zmedla izredno ostra igra 
domačinov, so se zbrali pravoča-
sno in konec tekme odigrali odli-
čno. O tem, kdo bo prvak in novi 
član prve republiške lige, bo odlo-
čilo sobotno srečanje med Dravo 
in Veliko Nedeljo v ptujski dvora-
ni Center (ob 19.30). 

Članice Namiznoteniškega 
kluba Petovia so v gosteh izgubi-
le s prvakinjami medrepubliške 
lige Primeksom iz Vrtojbe z 2:7 
in s Semedelo s 3:6. Poraza ne 
vplivata na uvrstitev, saj so si 

Ptujčanke obstanek v ligi zagoto-
vile že dosti prej. 

• -
Prvak medobčinske nogomet-

ne lige in novi član območne je 
ekipa Impol Osankarica iz Slo-
venske Bistrice, ki je v soboto 
popoldan na svojem igrišču s 6:0 
premagala Aluminij. Drugi re-
zultati zadnjega kola: Gorišni-

ca Markovci 4:2, Stojci- Haj-
doše 3:1, Hajdina —Gerečja vas 
4:2, Slovenja vas —Skorba 2:2 in 
Pragersko - Boč 3:3. Prvak mla-
dinske lige in novi član O M L je 
ekipa Slovenje vasi. 

V območni nogometni ligi je 
Drava z 1:6 izgubila v Celju, Sre-
dišče pa je igralo 0:0 v Šmartnem 
ob Paki. 

Impol Osankarica iz Slovenske Bistrice, novi član območne lige. (Foto: 
I. kotar.) 

Novice iz Judokluba Drava 
• N a d r žavnem prvens tvu v j u d u za č lane, ki j e bi lo v Svetozarevu, sta Peter 

tetonja in Ra jko Har t e r osvoj i la deve to mes to , prvi v kategori j i d o 95 kg, d rug i 
do 60 kg. 

• N a repub l i škem prvens tvu za č lanice j e v kategori j i d o 48 kg Ani ta Abra -
ham osvoj i la d r u g o mes to . Prvens tvo j e bi lo v M a r i b o r u . 

• Z raven t r en ingov in t e k m o v a n j pa se člani J u d o k l u b a Drave p r ip r av l j a jo 
na počast i tev 30-letnice d e l o v a n j a k luba in j u d o špor ta v občini Ptuj . V ta na-
men b o d o organiz i ra l i mednarodni turnir v judu, ki bo v soboto, 23. junija, v špor-
tni dvorani Center. ^ 

Hura na Donačko goro 
v nede l jo j e Kolesarsk i k lub Rogaška Sla t ina priredil kolesarski hu ra na 

Donačko goro. Kolesar j i so vozili iz Rogaške Sla t ine d o Rudi jeve koče. Z m a g a l 
je p tu jčan A n d r e j Petrovič, pri rekreat ivcih j e bil Z l a tko Marč ič drugi , v katego-
riji do deve tna j s t let j e d r u g o mes to zasedel Mi t j a Mohor i č , Sergej Kaučevič pa 
je bil tretj i . T e k m o v a l o j e 99 kolesar jev . 

Istega d n e so na D o n a č k i gori proslavi l i š t i r ideset letni jub i le j p laninc i iz 
Majšperka. 

DRUGA KASETA SKUPINE PREROD ^ 
» 

Priek Pop 2 
Popularna štajerska show skupina Prerod je te dni pri založbi Mandarina 

izdala svojo drugo samostojno kaseto pod naslovom Pdek pop 2. Na njej je pet 
larodnih in pet zabavnih skladb, med njimi tudi popularna Lujzekova vozniška 
2 lanskega festivala domače zabavne glasbe v Ptuju. 

Kot je povedal pevec skupine Ljubo Huzjan, pripravlja Prerod tudi prodor 
"a nemško govoreče področje, saj je večina skladb z obeh kaset že pripravljena 

snemanje. Drugače pa se sedaj pripravljajo na nastop v veliki dvorani Tabor 
Mariboru, kjer bo v četrtek, 7. junija, finale popularne Marjance. 

Minulo soboto so se Prerodovci s svojo novo kaseto predstavili tudi Ptujča-
in sicer na promocijskem koncertu pred Mercatorjevo blagovnico, v krat-
pa bodo prek zasebne firme Albin Promotion svoje dosedanje uspehe 

^"•fdstavili tudi v sosednji Avstriji in Nemčiji. Seveda ne bodo pozabili na svoje 
.°niače občinstvo, saj bodo čez poletje igrali na različnih veselicah po okoli-

krajih, nastopili pa bodo seveda tudi na ptujskem festivalu, za kar oblju-
spet presenečenje. Poleg vsega tega pa so vedno pripravljeni za sodelova-
njimi se lahko pogovarjate po telefonu 796-110 — Ljubo Huzjan — ali 

Sicer pa — v živo jih lahko slišite že to nedeljo na prireditvi ob krajevnem 
'̂ '•̂ zniku v Pobrežju. -OM 

Republiško tekmovanje 
športnih in službenih 

pasem psov 
v soboto, 2. juni ja , bo na po-

možnem stadionu N K Drava v 
Ptuju t radicionalno republiško 
tekmovanje službenih in špor-
tnih pasem psov, ki se bo pričelo 
ob 7. uri. Pripravljenih je 36 vod-
nikov s svojimi l jubljenci; trije 
izmed njih so domačini in člani 
K D Ptuj. Udeleženci se bodo po-
merili v treh disciplinah, in sicer: 

v vajah sledenja, ki bo na okoli-
ških travnikih, v poslušnosti in v 
vajah obrambe in napada . Zra-
ven priznanih slovenskih sodni-
kov bo na prireditvi sodil tudi 
priznani sodnik iz Avstrije go-
spod Hans Feichter. 

Prireditev organizira KD Ptuj, 
ki vas vl judno vabi, da si jo ogle-
date. Vstop je prost. 



16 - TV SPOREDI 31. maj 1990 — TEDNIH 



TEDNIK — 31. maj 1990 ZA RAZVEDRILO - 17 



18 - OGLASI IN OBJAVE 31. maj 1990 - T E D N I K 

NOVA TURISTIČNA PRIREDITEV V PTUJU 

Dobrote slovenskih kmetij 
Stari očak ob Dravi ohranja 

svoj življenjski sok tudi s pomoč-
jo najrazličnejših prireditev. V 
ptujski občini jih na leto organi-
ziramo več sto, nekatere med nji-
mi so slovenskega pomena in jih 
vsako leto uvrstijo v koledar slo-
venskih prireditev, dve pa že po 
tradiciji v zvezni koledar. Mesto 
si bolj ali manj lasti kurentova-
nje, festival, v zadnjem času pa 
tudi Mercatorjevo srečanje ter 
ptujsko noč. Vmes zaživi sejem-
ska in nekatere druge dejavnosti. 

Četudi je ptujska občina prete-
žno kmetijska, se v mestu to bolj 
malo pozna. Na dobrote našega 
podeželja se ponavadi navduši-
mo ob raznih prireditvah, ki jih 
pripravljajo bodisi aktivi kmeč-
kih žensk bodisi drugi. Sedaj od-
piramo m)v list: Občinska turisti-
čna zveza Ptuj in Kmetijska za-
druga Ptuj pripravljata veliko slo-
vensko prireditev, na kateri se bo-
do slovenske kmetije predstavile s 
svojimi izdelki. Datum prireditve 
je že znan — 29. junij. Že pred pr-
vo prireditvijo organizatorji napo-
vedujejo, da bo tradicionalna. S 
svojim poslanstvom pa želi pred-
vsem spodbujati in popularizirati 
prodajo kmetijskih izdelkov na do-
mu, z blagovno znamko pa doseči 
boljšo kakovost ter s tem višjo ce-
no. 

Slovenskost prireditve se kaže 
tudi v tem, da je Zadružna zveza 
Slovenije že imenovala častni in 
organizacijski odbor ter tri oce-
njevalne komisije. Ptuj pa je 
ustanovil poseben organizacijski 

odbor za organizacijo razstave, 
zaključek tekmovanja in ocenje-
vanja. Prvič se je sestal 25. maja. 

Razstavljene izdelke bodo oce-
njevale posebne strokovne komi-
sije, najboljšim pa bodo podelili 
priznanja za kakovost. Izdelki, ki 
bodo dve leti zapored dobili naj-
višje priznanje, bodo prejeli tudi 
poseben znak za kakovost. Sode-
lovanje na ptujski prireditvi, ki 
ima slovenski pomen, bo zato tu-
di priložnost za turistične kmeti-
je, ki želijo svojim gostom po-
streči čimboljšo hrano, storitve 
in drugo. 
Dobrote slovenskih kmetij 

Razpisni pogoji: 
I. Za ocenjevanje mesnih iz-

delkov pridejo v poštev naslednji 
izdelki in potrebne količine za 
ocenjevanje in razstavo: 

— suha domača klobasa 0,5 — 
I kg za ocenjevanje in I kos za 
razstavo 

— suha domača salama 
— suh domači želodec 1 kos 

za ocenjevanje in 1 kos za razsta-
vo 

— sušena vratina 1 kos za oce-
njevanje in 1 kos za razstavo 

— meso iz tunke 1 kos za oce-
njevanje in 1 kos za razstavo 

Vzorce je potrebno dostaviti v 
KZ Perutnina Ptuj do 28. 6. 1990 
do 9. ure. 

Razstavljalci, ki bodo svoje 
mesne izdelke poslali v oceno za 
Kmetijski sejem v Gornji Radgo-
ni, lahko pošljejo za razstavo na 
Ptuju le razstavni izdelek. 

II. S podroja kruha in kvaše-

nega peciva bodo ocenjevali : 
a) kruh 

1. pšenični beli in črni kruh 
2. pšenični kruh z dodatki 

(mleko, maščobe, jajca itd.) 
3. rženi kruh 
4. mešani rženi kruh in drugi 

mešani kruhi 
b) kvašeno pecivo 

potice 
šarklji 
pletenice 
Za ocenjevanje je potrebno 

dostaviti po en izdelek in po en 
izdelek za razstavo, in sicer v Pe-
karno Ptuj 28. 6. 1990 do 9. ure. 

Poleg izdelkov, namenjenih za 
ocenjevanje, je zaželeno, da so-
delujete tudi z drugimi trajnimi 
izdelki iz moke, značilnimi za 
določena področja in kmetije 
(čajno pecivo-trajno, mlinci, do-
mači rezanci itd.), da bomo na 
razstavi lahko predstavili vso pe-
strost domače kulinarične po-
nudbe. 

III. S področja mlečnih izdel-
kov bodo ocenjevali : 

— maslo 
— sire (mehke, poltrde, trde) 
— sveži sir in širne namaze 

(skuta) 
— mlečno-kisle izdelke 
Za ocenjevanje in razstavo so 

potrebne naslednje količine iz-
delkov: 

1 kos in 1 kg sira 
I kos in 1/2 kg masla ali skute 

ali širnega in 3 enote (porcije) 
mlečno-kislega napitka. 

Zaradi bakterioloških analiz je 
potrebno vzorec sira in masla 
dostaviti do 20. junija 1990, sveže 
sire, namaze in mlečno-kisle na-
pitke pa 27. 6. 1990 v Mlekarno 
Ptuj. 

Prijave bodo zbirali območni 
kmetijski zavodi do 15. 6. 1990, 
in sicer: Kmetijsko-veterinarski 
zavod Nova Gorica, Pri Hrastu, 
Nova Gorica ; Živinorejsko-vete-
rinarski zavod Gorenjske Kranj, 
Iva Slavca I, Kranj ; Kmetijski 
zavod Ljubljana, Miklošičeva 
4 / I I . , Ljubljana, Kmetijski za-
vod Ljubljana, enota Novo me-
sto, Sevno 13 pod Trško goro; 
Živinorejsko-veterinarski zavod 
Celje; Obdravski zavod za vete-
rinarstvo in živinorejo Ptuj, Or-
moška 28; Živinorejsko-veterina-
ski zavod za Pomurje , Murska 
Sobota, Štefana Kovača 40. 

Tu boste dobili še informacije 
glede zbiranja in prevoza izdel-
kov za ocenjevanje in razstavo. 
Vsak izdelek bo potrebno opre-
miti z deklaracijo, ki mora vse-
bovati vrsto in naziv izdelka, os-
novne sestavine in etnološke 
značilnosti. 

Vabimo vas, da sodelujete na 
prireditvi v čimvečjem številu! 

Pripravljalni odbor 
MG 
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ŠAMPION NOVOSADSKEGA SEJMA JE RENSKI RIZLING IZ VINAGGVE KLETI 

Izjemne vinogradniške lege za najboljšo kapljico 
( S T I G M A ) K a k o odl ične v inogradniške le-

ge, vabljiv sor t iment in i z jemno kle tarsko 
z n a n j e p r e m o r e m o v Podrav ju , je p o n o v n o 
po t rd i lo zadn j e večje jugos lovansko vinsko 
ocen jevan je . V Novem Sadu sta se namreč v 
konkurenc i več kot 200 jugos lovansk ih vin 
»bor i l a« za š a m p i o n s k o odl ič je renski rizling 
89 iz Vinagove kleti in c h a r d o n n a y , izbor 89, 
iz p tu j ske kleti. Komisi ja se je na koncu 
odloč i la , da le tošnje š a m p i o n s k o odl ič je sej-
ma za bela vina podel i mar ibor skemu renske-
mu rizlingu, p tu jsk i c h a r d o n n a y pa je moral 
svoje kletar je zadovol j i t i » samo« z veliko zla-
to meda l jo . O b e vini sta v prvem krogu dobili 
s a m o pet odbi tn ih točk. 

Iz jemen uspeh je bil povod , da so Vinago-
vi kletarj i pred dnevi priredili p o s e b n o pred-
stavitev svojega š ampiona . V v inoteko slo-
venskih vin so povabil i novinar je in nekatere 
mar ibor ske ugledneže , pa seveda v inogradni -
ke, ki skrbi jo za nasad renskega rizlinga na 
Celestr ini , kjer je bilo po t rgano g rozd je za 
š a m p i o n a . Na promoci j i so poleg mar iborča-
na, ki je iz Novega Sada prinesel Vinagu le-
tos tudi veliko z la to meda l jo , predstavil i šest 
renskih rizlingov različnih letnikov. Tudi na 
ta način so opozor i l i na sor to , ki si j e v zad-
nj ih letih vendar le p o n o v n o izborila svoj ne-
kdan j i sloves kral ja belih vin. » Imen i tna , ele-
g a n t n a , dišeča in zaok rožena cvetica, osvežu-
j o č a kislina . . . , « so na jpogos te j še besede , ki 
j ih za renski rizling izrekajo enologi . 

Vinagovi kletar j i se p o n a š a j o z mnogimi 
po ln i tvami te sor te v zadn j ih n e k a j letih. Po-
leg zadn jega šampionskega odl ič ja iz Novega 

Sada j im je kapl j ica te sorte prinesla tudi več 
velikih zlatih odl ič i j z m e d n a r o d n e g a lju-
b l janskega ocen jevan ja , polnitev 1986. letni-
ka pa je bila lani razglašena tudi za sloven-
skega vinskega prvaka. Kot zanimivost velja 
seveda doda t i , da sta tako slovenski vinski 
prvak in letošnji š ampion belih vin Jugoslavi-
je s t isnjena iz g rozd ja še relat ivno mladega 
v inograda s Celestr ine. 

Predstavitev odl ičneža pa je v mar iborski 
vinoteki da la tudi pr i ložnost za s p o z n a n j e o 
nada l jn j i usodi v inogradniš tva mar iborskega 
za led ja in k le ta r jen ja v znameni t i kleti sredi 
mesta . Jože Protner , d i rektor Vinaga, j e na-
mreč povedal , da so v Mar iboru p r ihodnos t 
v inogradniško-v inarske reprodukc i j ske veri-
ge zasnovali na sode lovan ju med novo f i rmo 
Agro Mar ibor , ki je po reorganizacij i tam-
ka jšn jega Agrokomina t a prevzela skrb za vi-
nogradniš tvo in sad ja r s tvo mar iborskega za-
ledja , in Vinagom. S k u p a j bodo , ob spoš tova-
nju vsakega pa r tne r ja , skrbeli za d o m a l a 
1500 hektarov v inogradov v za ledju mesta . 
»Za t rdnost te naveze smo se odločili še po-
sebe j zato, ker p o d o b n o kot ormoški , l juto-
merski in brežiški v inogradniki in kletarji na-
d a l j u j e m o pos lovno pot brez sistema Slovina. 
Želeli smo sicer, da bi s Slovinom osnovali si-
s tem, ki bi koristil tudi č lanicam. Toda SIo-
vin je šel energično svojo pot , n jegova vizija 
pa se ni sk lada la z našimi predstavi tvami. Vi-
nag se je zato odločil za svoj razvoj z vino-
gradnišk im za led jem Mar ibora , ne glede na 
sektor lastništva v inogradov. V sode lovan ju 
b o m o spoštoval i vsakega par tne r ja .« 

To sporoči lo je sicer prvič j a v n o obe loda-
nilo, da o m e n j e n e kleti niso več članice Slo-
vina, ki je zaradi takih odloči tev ostal brez 
s lehernega v inogradniškega za led ja v Slove-
niji. To pa oči tno kletarjev, ki so dos le j svoj 
razvoj snovali na vezeh Slovinove druž ine , ne 
zadržu je pri razvojnih razmiš l janj ih . Mari-
borske snu je jo na polni tvah iz g rozdja Agro 
Mar ibor , KZ Zadružn ik , Vinag pa je pred 
dobr im letom potrgal tudi svoje prvo grozdje 
v v inogradih , tudi renskega rizlinga, na Pira-
midi. 

Poleg šampionskega odličja za renski ri-
zling iz Vinagove kleti se z odl ičnimi ocena-
mi novosadskega ocen jevan ja p o n a š a j o tudi 
p tu j ske polnitve. Rumeni muškat 89 in renski 
rizling 89, pozna trgatev, je novosadska ko-
misija odl ikovala z zlatiitii meda l j ami , dva 
sauv ignona 89, rumeni muškat 89, sauv ignon 
89 pozne trgatve in c h a r d o n n a y , izbor 89, pa 
so prejeli velike zlate medal je . Vinag j e poleg 
o m e n j e n e g a š amp iona dobil veliko zlato me-
da l jo še za mar ibo rčana , za beli p inot 89, ze-
leni s i lvanec 89 in c h a r d o n n a y , pozna trgatev 
89, pa zlate medal je . Na novosadsko ocenje-
van je je vina iz podravskega ra jona posla la 
tudi klet iz Slovenske Bistrice, ki je za sauvi-
gnon 89 dobi la veliko zlato, za r i toznojčan 89 
zlato in za renski rizling 89 s rebrno meda l jo . 

Bero odliči j za vina podravskega r a jona j e le-
po zaokroži l Franci Cve tko s Kogla nad Veli-
ko Nede l jo . Za svoj beli pinot , izbor 88, je 
dobil veliko zlato, za š ipon 89 zlato in za ru-
meni muška t 89 s rebrno meda l jo . 

SREČANJE OSNOVNOŠOLCEV GMUREKA IN LENARTA 

Razstava, igre, pesmi. . . 
v petek so se v Lenar tu srečali 

učenci osnovnih šol avstr i jskega 
C m u r e k a in lenarške osnovne šo-
le. Iz avstri jske strani je prišlo 70 
učencev z učitelji . Svojim sovrst-
n i ko m so pripravil i v osnovni šo-
li v Lenar tu razs tavo l ikovnih del 
ter izdelkov iz t ehn ike in upo rab -
ne umetnos t i . Učenci so se pobli-
že spoznal i na špor tn ih s rečanj ih 
v nogometu , igri med dvema 
o g n j e m a in zabavn ih igrah. Ne-
kateri učenci se p o z n a j o že od 
pre j , sa j so špor tna s rečan ja med 
šo lama že t r ad ic iona lna , na po-
d o b n i prireditvi pa so lani lenar-
ški osnovnošolc i predstavil i svo-
je izdelke in kul turn i p rog ram v 
C m u r e k u . 

O s n o v n a šola v Lenar tu je edi-
na , v kateri v istih s tavbah d o m u -
j e j o učenci r ednega in pri lagoje-
nega p rog rama . Šolo ob i sku je 
650 učencev, od tega sto štirje 
pr i lagojeni p r o g r a m . Ti se vozijo 
iz vse občine. Pouk po teka kar v 
t reh s tavbah, ki so med seboj od-
da l j ene neka j s to metrov. Učenci 
se d o b r o r a z u m e j o in sode lu je jo 
na vseh področ j ih . Razlika je le v 
o sebn ih d o h o d k i h med učitelji, 
ki p o u č u j e j o redni , in tistimi, ki 
p o u č u j e j o pr i lagojeni p rogram. 

Na jveč težav i m a j o s p o m a n j -
k a n j e m pros tora . N a p la to ju 
p r ed šolo b o d o iz sredstev samo-
pr i spevka nas l edn je leto začeli 

gradi t i večnamensko dvorano za 
vso obč ino , ki j o b o d o učenci 
uporab l j a l i za te lovadnico . Zem-
ljišče je že pr ipravl jeno . 

V osnovni šoli pri Lenar tu so 
učenci aktivni v vseh izvenšol-
skih de javnos t ih . Na jveč uspe-

hov ima jo na l ikovnem področ-
ju . Dela lenarških učencev so 
razstavili že na Madža r skem in 
J a p o n s k e m ; za svoj izdelek je 
učenka te šole dobi la zvezno pri-
znan je . Pohval i jo se tudi , da je 
o s n o v n o šolo obiskal Božidar Ja-

kac in ji podar i l več svojih del. 
Učenci i m a j o doda tn i p o u k iz 
skora j vseh p redmetov . Lani so 
imeli republ iškega prvaka v fizi-
ki, na republ iška t e k m o v a n j a so 
se letos uvrstili sko ra j na vseh 
področ j ih . Zelo je de lovna šol-
ska zadruga . N e zaos t a j a jo mladi 
tehniki . S imona Peser se je s fo-
tograf i jo Labod j i spev uvrsti la 
na zvezno t ekmovan je , ki je bi lo 
v začetku tega t edna v Makarsk i . 

Učenci iz C m u r e k a so se v Le-
nar tu počuti l i dobro . Lepo do-
brodoš l ico so j im pripravil i go-
stitelji, tudi ročno izdelana dar i la 
so imeli zan je . Lenar t je obiskal 
tudi ž u p a n avstr is jkega Cmure -
k a ; za nas l edn je leto so se že do-
govarjal i za obisk v Avstriji . Ka-
tera lenarška šola b o obiskala 
C m u r e k , se še ne ve, sa j gre za 
širše sode lovan je med mes toma . 

Učenci in učitelji iz o snovne šole 
v Lenar tu pa so bili povabl jen i 
na otvoritev knj ižnice v Cmure -
ku. 

M. Samec 

Ena od treh stavb O Š Lenart, obnovljena pred kratkim. 

Še letos ureditev gramoznice v Tržcu 
Razde jana g ramoznica v Tržcu 

je bila kar n e k a j časa j abo lko 
spora med tistimi, ki izvaja jo nje-

no sanaci jo , in tistimi, ki bi radi 
videli to vel ikansko j a m o sredi 
rodovi tnih po l j u r e j eno in tak-
šno, da bi služila kakšnemu na-
menu , če je že mora lo zaradi gra-
moza v izgubo prece j hektarov 
rodovi tnih njiv. 

Konec pre j šn jega t edna je Ko-
mite za u rban izem, k o m u n a l n e 
in g radbene zadeve sklical v sa-
mi gramoznici razpravo o njeni 
dokončn i ureditvi . Udeležili so 
se j e predstavniki KS Videm, in-
špekcijskih služb. Lovske in Ri-
biške druž ine ter preds tavnik bi-
vše skupnost i za ceste občine 
Ptuj , ki seda j de lu je prav v okvi-
ru omen jenega občinskega komi-
teja. 

Resnica je, da bi mora la biti 
sanaci ja gramoznice že končana . 
Predstavnik sana to r j a Milan 
Pavlica je omeni l visoke stroške 
teh del, poleg tega pa velike teža-
ve, saj zaradi višine l apor ja koli-
čina pr idobl jenega g ramoza ni 
takšna, kot so pr ičakoval i . 

Kl jub temu pa bo, t ako so se 
dogovori l i , sanac i ja g ramoznice 
končana v le tošnjem letu, že jese-
ni b o d o lahko gozdar j i in lovci 
pogozdil i nabrežine . Del gra-
moznice, ki je ob padcu podta l -
nice izsušen, zaradi l apor ja pa ga 
ni mogoče poglobit i , b o d o izrav-
nali in zasuli z zeml jo , neka j po-
vršin za zasut je bo na voljo tudi 
ob moreb i tnem odvečnem mate-
rialu pri g radnj i nove avtoceste. 
Vodne površine g ramoznice so z 
zakonom dode l j en j e Ribiški dru-
žini; ta je zadn j ih n e k a j let že 
vložila v oba bazena prece jšn jo 
količino ribjega za roda . Zarad i 
tega ribiči tudi vz t ra ja jo , da mo-
ra biti g ramoznica ure jena tako, 
da do vode ne bo možen dos top 
s c is ternami, sa j je tako možna 
zastrupitev ene najčis tejš ih voda 
v naših kraj ih , kar bi imelo kata-
s t rofa lne pos ledice za ribe in pit-
no vodo. 

JB 

Še na mnoga zdrava 
leta 

18. ma ja s m o imeli v D o m u upoko jencev ob i ča jno vsakomesečno 
p r a z n o v a n j e rojs tnih dnevov. T o d a tokra t je bi lo p raznovan je posebe j 
svečano . 90. rojs tni d a n je prav ta d a n praznova la Angela ErBus. 

G o s p a Erbusova je v d o m u že od leta 1976. Kljiib devetdeset im 
le tom je vi talna, po lna energije , pa tudi brez načrtov ni. Na jveč težav 
ji povzroča jo noge, vendar ob palici še z m e r a j hodi . Ukvar ja se z ro-
čnimi deli, svoje d o m a č e pa tudi d ruge razvesel ju je s čudovit imi kva-
čkanimi prtički in pr t i ; še zmera j prebi ra d n e v n o časopis je , gleda tele-
vizijo in posluša radio . Skratka gospa Erbus je pri 90. letih dobrovol j -
na, energična s tanova lka našega d o m a , s ka tero radi pok lepe tamo. 

M o r d a kdo ob dejs tvu, da je v d o m u že 14 let, pomisli , da so do-
mači pozabil i na svojo prabab ico . Pa niso. O b prazniku s o j o tako re-
koč zasuli s cvet jem. Sama pa jih je ob časti t l j ivem jubi le ju pogost i la 
z » l a s tnoročno« pečeno o rehovo pot ico. 

Stanovalci in delavci d o m a žel imo, da bi bi lo takih jubi le jev še 
več, gospe Erbus pa vsi s k u p a j še na mnoga zdrava leta. 

Dom upokojecev 
Ptuj - Muret inci 

Veseli in srečni republiški prvaki. 
(Foto I.angerholc) 

Ptuj — republiški prvak 
Mladi rokometaš i oz i roma starejši p ionir j i Ptuja , okrepl jeni s Šo-

štar ičem iz O r m o ž a , so letošnji republiški prvaki v t ekmovan ju šol-
skih špor tn ih društev. Iz jemen uspeh so dosegli v sredo, 23. maja , v 
p tujski špor tni dvorani Center , ko so v finalu premagal i vse tri nas-
p ro tn ike : Pod lubn ik iz Škof j e Loke s 16:13, Šoš tan j z 19:10 in v odlo-
čilni tekmi s 16:12 še Ribnico. T a k o je zelo n a d a r j e n a generac i ja kro-
na la na s topan j e v pionirski kategori j i . D r u g o mesto je osvoji la Ribni-
ca, t ret je Šoštanj , četr to pa Ško f j a Loka. Kakovos tne t ekme si je ogle-
da lo veliko gledalcev, vodi la pa sta j ih zvezna sodn ika iz Maribora 
G r a m e in Stoger. P tu j sko ek ipo sta pr ipravi la in vodila Zd ravko Pe-
klar in Ivan Hrup ič , republiški prvaki pa so nas lednj i igralci: Ovčar, 
Vugrinec, Kolednik , Kotar , Breznik, Šmigoc, Lešnik, Cigler, Šoštarič| 
Pisar, Belšak, Belič, Kolar in Šeruga. Na jbo l j š i igralec finala je bii 
Ma t j až Pisar, na jbol j š i strelec Rena to Vugrinec — oba iz p tu j ske eki-
pe, najbol jš i vra tar pa T o m a ž K r a j n c iz Ribnice. 

1. k. 

VZDRŽEVANJE MELIORACIJSKIH SISTEMOV 

Najceneje opravimo sami 
Da je p o t r e b n o mel ioraci jske s is teme vzdrževati , j e j a sno . Zaradi 

tega, ker je bilo v mel iorac i jo v loženega o g r o m n o dena r j a , in zaradi 
tega, ker brez vzdrževan ja ne more jo opravl ja t i svoje naloge. Lani je 
davčna uprava pos la la las tn ikom zemlje na mel ior i ranih območj ih 
po ložn ice ; tako n a j bi se zbral dena r za vzdrževanje ja rkov , cest in 
d renažn ih cevi. Zneski so bili visoki in kmet j e se z nj imi niso mnogli 
s tr injat i . T a k o j e prišlo d o dogovora , d a b o d o za vzdrževanje skrbeli 
sami, in v ta n a m e n so ustanovil i o d b o r e za vzdrževanje melioracij-
skih sistemov. 

Kmet i j ska zad ruga P tu j kot investi tor mel iorac i j pa s e d a j obveš-
ča o d b o r e in vsakega lastnika zeml je na me l io r i r anem o b m o č j u pose-
bej , da je p o t r e b n o pričeti č iščenje mel ioraci jskih ja rkov. Pokosit i je 
p o t r e b n o t ravo in odst rani t i g rmovje . De lo mora biti op rav l j eno do 
20. jun i j a , po tem d a t u m u b o d o na te renu inšpektor j i . G lede na zakon 
in od lok bo invest i tor v p r imeru , da mel ioraci jski jarki ne b o d o očiš-
čeni, prisi l jen poiskat i d rugega izvajalca, s t roške p a b o d o nosili last-
niki zemljišča. Seveda to pomen i b is tveno večje s troške vzdrževanja 
in prav zaradi tega j e prišlo do dogovora , da b o d o vzdrževanje opra-
vljali lastniki mel ior i ranih površin sami. 

JB 

Rodile so: 
Minka Mesarec , Senešci 46 — 

d e č k a ; Sand r a Cuček, Ob Želez-
nici 13 — M i h a ; Mar i j a Vršič, 
Moravci 2 5 / a — N i k o l a j a ; Ani-
ca Jernejšek, S toperce 40 — Ka-
j o ; Ivanka Pukšič, Drste l ja 23 — 
dekl ico ; Suzana Va jda — Rož-
mar in , Markovc i 28 — d e č k a ; 
J a sna Plošinjak, Stojnci 81 — 
M a j o ; Bojana Kvar , Stojnci 3 8 / a 
— dečka. 
Poroke: 

Miran Kelenc , Stojnci 124/a , 
in Mar i ja Div jak , Stojnci 124 /a ; 
Cve tko Gregor in , Cel je , Gregor-
čičeva 6, in N a d a S ta jnko , Ul. 
25. m a j a 9 ; Jožef Kra jnc , Haup t -
maničeva 8, in Vida Zelenik , Ce-
sta 8. avgusta 7; Janez Kodrič , 
Kočice 23, in Rena ta Skledar , 
Kočice 23; Z v o n k o Babič, Mi-
hovce 63, in Z inka Medved , Žu-
pečja vas 44; A n d r e j Berlak, 
Dornava 105, in Jožefa Kra jnc , 
Ul. B. Kra igher ja 17; F ranc Še-
guJa, Potrčeva 22, in Dragica Še-
ruga, Lovrenc na Dr. po l ju 71; 
S tanko Kos tan jevec , Bukovci 96, 
in Lidija Kupčič , iHujska G o r a 
93; Milan Kokot , Hras tovec 
2 4 / a , in Mar i j a Fu r j an , Hras to-
vec 2 4 / a ; Ivan Ogrin , Skorba 35, 
in Ivanka Glažar , H a j d o š e 36; 
Mirko Strmšek, Zg. J ab l ane 24, 
in Mar i ja Kozel, Skorba 22; 
Srečko Kramberger , Brstje 2 9 / a , 

in Jelka Zajšek , Kvedrova 5; 
Ma t j až Tra tn ik , L jub l j ana , Trg. 
prek. b r igad 9, in T e o d o r a Cvet-
ko, L jub l j ana , Trg ok tobrske re-
voluci je 14. 
Umrli so: 

Kata r ina Kisel jak, Zg. Prista-
va 15, roj. 1926, umr la 21. maja 
1990; Ana Jrc, Sme tanova 29, 
Mar ibor , roj. 1896, umr la 21. ma-
ja 1990; Jožef Raušl , Koračice 
44, roj. 1933, umrl 18. m a j a 1990; 
Barbara Kra jnc , Belšakova 2 8 / a , 
roj. 1921, umr la 18. m a j a 1990; 
F ranc Hergula , Cvetkovci 6, roj. 
1926, umrl 22. m a j a 1990; Jožef 
Divjak , Novinci 36, roj. 1935, 
umrl 22. m a j a 1990; A n d r e j Cer-
nezel. J a d r a n s k a 16, roj. 1963, 
umrl 21. m a j a 1990; Brigita Čer-
nezel. J a d r a n s k a 16, roj. 1966, 
umr la 21. m a j a 1990; Janez Leo-
pold , Zasad i 4, roj. 1928, umrl 
26. m a j a 1990. 

POBEGLI VOZNIK SE JE JA-
VIL 

V prejšnj i številki smo obširne-
je poročal i o nesreči tovorn jaka s 
sodi solne kisline v Velikem Vr-
hu nad Do lanami in d a j e voznik 
Franc Primožič iz Bukovcev 34 
po nesreči izginil n e z n a n o kam. 
Miličniki so za pobegl im vozni-
kom poizvedoval i . Nesreča se je 
pripet i la 21. m a j a , v s redo, 23. 
ma ja , pa se je 36-letni F ranc Pri-
možič prijavil mi l ičnikom. 
UDAR STREl.E V G O S P O -
DARSKO P O S L O P J E 

V torek, 22. m a j a , p o p o l d n e je 
bi lo nad Slovenskimi goricami 
zopet neur je . Okoli 17. ure je 
strela udar i la v g o s p o d a r s k o po-
s lopje Ivana Štuhca , Hlaponci 
47, KS Polenšak. V lesenem ko-
ruzniku, ki je stal ob gospodar -

skem pos lop ju , pa je bi lo uniče-
ne 6 ton koruze. Š k o d o ocen ju je -
jo na več kot pol mi l i jona dinar-
jev. 

NI USPEL ZVOZITI OVIN-
KA 

Po lokalni cesti od Majšperka 
proti Žeta lam se j e v soboto , 26. 
ma ja , neka j po polnoči (ob 0,30) 
peljal z osebnim av tomobi lom 
Franc Planine s Ptujske G o r e 87. 
Zaradi nep r imerne hitrosti v na-
selju Planjsko ni uspel zvoziti 
ov inka ; zapel ja l j e na bank ino , 
po n je j vozil še 33 metrov, potem 
se je vozilo prevrni lo na s t reho 
in nazadn je obs ta lo na kolesih 
na njivi. Med p rev račan jem je 

sopo tn ika A n t o n a Planinca vrglo 
iz vozila. Bil je h u d o ran jen in so 
ga prepel jal i v p tu j sko bolnišni-
co. 
Z AVTOM V VRTNO O G R A J O 

V nedel jo , 27. ma ja , ob 1,20 se 
j e po cesti od Šikol proti Račam 
peljal z osebnim av tomobi lom 
Branko Uran jek iz Rač 25. V Po-
dovi je vozilo na ravnem delu ce-
ste začelo zanaša t i ; zapel ja l je na 
b a n k i n o in čez ter trčil v vr tno 
og ra jo pri hiši Podova 48. Podrl 
j e dva be tonska in železni s teber 
ter izruval več mlad ih smrek. Vo-
zilo je po tem obs ta lo na travni-
ku. Voznik se je pri tem hu je po-
škodoval . F F 

TEDNIK 
TEDNIK JE NASLEDNIK Ptujske-
ga tednika oziroma Našega de-
ta, ki ga je ustanovil Okrajni od-
bor OF Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO — TED-
NIK PTUJ. UREDNIŠTVO: Franc 
Lačen (direktor in glavni ured-
nik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (namest-
nik odgovornega urednika in 
lektor), Štefan Pušnik (tehnični 
urednik), Jože, Bračič, Ivo Ciani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). NASLOV: Radio 
— Tednik, Raičeva 6, 62250 Ptuj, 
p. p. 99; Tel.: (062) 771-226. Ce-
loletna naročnina 250 dinarjev, 
za tujino 480 dinarjev. ŽIRO RA-
ČUN pri SDK Ptuj: 
52400-603-31023. Tisk: GZP Ma; 
riborski tisk Maribor. Na podlag' 
zakona o obdavčevanju proizvo-
dov in storitev v prometu j® 
TEDNIK uvrščen med proizvode, 
za katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


